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مردم را با عدالت در زمينه اشتغال 
اميدوار كنيد

صفحه2 2

2 ,

8 ,

فوق تخصص جراحی های كم 
تهاجمی؛ 

ميزان عوارض در عمل های 
ليزری كاهش می یاید

یک فــوق تخصــص جراحی های 
ادراری  دســتگاه  تهاجمــی  کــم 
گفــت: انجــام عمل هــای کــم 
تهاجمی یا لیــزری میزان عوارض 
بعــد از عمل های جراحــی را که 
دیده  بــاز  در روش هــای جراحی 

می شوند، کاهش داده است.

2 ,

5 ,

8 ,

قيمت انواع ميوه و تره بار از تاریخ 18/ 1402/9 تا 

اطلاع ثانوي شهرستان بندرعباس

حداكثر خرده 
فروشی»ریال«

نوع ميوه  ردیف

460.000 انار ممتاز دانه مشکی 1

172.500 انار شیرین درجه2 2

287.500 انار شیرین و میخوش  3

460.000 کیوی درشت ممتاز 4

276.000 کیوی درجه 1 5

منبع : سازمان جهادکشاورزی استان هرمزگان  

برای دریافت اطلاعات بیشتر به  سایت روزنامه www.nhn.ir مراجعه کنید
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یادداشت 
?.......  كاظم گلخنی 

معضل دستشــویی بیــن راهی در 
ایران ، از آن مصائبی است که حل 
آن نه به تکنولوژی خاصی نیاز دارد 
)ایرانی ها از قدیم بلد بودند چگونه 
دستشویی بسازند(، نه تحریم ها مانع 
آن شده است، نه توطئه های داخلی 
و خارجی متوجهش است و نه بودجه 

عجیب و غریبی می خواهد.

?....دكتر عباس فضلی 
دانشــگاه نانجیک چین در ســال 
بــه  گذاشــتن  ارج  بــرای   1990
مجردی، روز یازده نوامبر برابر با 20 
آبان ماه که به شکل 11/11 نوشته 
می شــود، »روز جهانی مجرّدها« 

نامگذاری کرده است. 

مجرّدی

آنتن نبود دزد رفت؛

برخلاف شعارها مشکلات 
مخابراتی در شرق 

هرمزگان زیاد است 

یافته محققان سوئدی؛

فایده مصرف ماهی برای 
افراد در معرض خطر 

بزرگترین تامين مالی 
بورسی برای بریکت 
 سازی در هرمزگان 

محقق شد

ندای هرمزگان - گروه خبر 
رئیــس  کل دادگســتری اســتان هرمــزگان از 
برگزاری مزایده  فروش 118 ردیف کالای موجود 
در انبار های اموال تملیکی این اســتان به ارزش 

پایه 5۳1 میلیارد تومان خبر داد. 
به گزارش نــدای هرمزگان، مجتبــی قهرمانی 
گفت: با توجه به تأکیدات ریاست قوه قضاییه در 
خصوص لزوم نظارت مستمر مسئولان قضایی بر 
وضعیت انبار های بنادر و گمرکات و سازمان جمع 
آوری و فروش اموال تملیکی، در نتیجه تمهیدات 
اتخاذ شده در جریان بازدیدهای مسئولان قضایی 
استان از این انبارها با همکاری مسئولان اجرایی، 
مزایده فروش بخش قابــل توجهی از کالاهای 
متروکه و دپو شده طی هفته جاری برگزار خواهد 

شد. 

قهرمانی در ادامه افزود: کالا های ارائه شــده در 
این مزایده شــامل 118 ردیــف از جمله تعدادی 
خودرو ی سواری، ماشین آلات راهسازی و معدنی 
و اتوبوس با ارزش پایه 5۳1 میلیارد تومان است. 
رئیس کل دادگســتری هرمــزگان تصریح کرد: 
خوشــبختانه در نتیجه تأکیدات رؤســای قوای 
مجریه و قضائیــه و در نتیجه برنامه های انجام 
شــده پس از بازدید ریاســت قوه قضاییه از بندر 
شــهید رجایی و انبارهای اموال تملیکی اســتان 
هرمــزگان، بین ســازمان ها و اداره های مختلف 
تقســیم کار انجام شــد و هر کدام این ادارها و 
نهادها متناســب با مصوبات و دســتورات ایشان 

وظایفی را بر عهده گرفته اند.
وی خاطرنشــان کــرد: در نتیجــه تعامل خوب 
اســتانداری هرمزگان با دستگاه قضایی استان و 

در نتیجه تلاش مســئولان و کارکنان ســازمان 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی طی دو ســال 
اخیر، فرآیند انتقال و تعیین تکلیف کالاها سرعت 
خوبی داشته و بر این اساس امیدواریم در ماه های 
آینده همه کالاهــای متروکه از بنادر و گمرکات 
استان تخلیه شده و جریان ورود و خروج کالا در 

این بنادر تسریع شود.
گفتنی است، مزایده شــماره 58۶ جهت فروش 
118 ردیــف کالای موجــود در انبار های اموال 
تملیکی استان هرمزگان از روز 2۳ آذرماه لغایت 
29 آذر 1۴02 به مدت یک هفته برگزار می شــود 
و اشــخاص حقیقــی و حقوقی بــرای بازدید از 
کالا های موضوع این مزایده می توانند به اداره کل 
اموال تملیکی اســتان مراجعــه نمایند و پس از 
دریافت نامه، کالا یــا کالا های مدنظر خود را از 

نزدیک ببینند.
همچنیــن ثبت  قیمــت های پیشــنهادی صرفاً 
از طریق ســامانه الکترونیک دولــت به آدرس 
اینترنتــی eauc.setadiran.ir  انجــام می 
شــود و همه شرکت کنندگان در مزایده می توانند 
با مراجعه به آدرس اینترنتی مذکور و با اســتفاده 
 از امضا الکترونیک نســبت به ثبت پیشنهاد اقدام 

کنند.
داشــتن کد ملی بــرای اشــخاص حقیقی و کد 
اقتصــادی برای اشــخاص حقوقی بــه همراه 
شماره حســاب قابل اســتفاده از طریق اینترنت 
جهــت اســتفاده متقاضیان شــرکت در مزایده، 
الزامی بــوده و بازدید از کالا های مطرح شــده، 
 همه روز ه از ســاعت 8 صبح تــا 1۴ امکان پذیر

است.

      سلامت  

ندای هرمزگان - گروه سلامت 
دکتر منوچهر کمالی، معاون درمان دانشــگاه علوم 
پزشــکی هرمــزگان در توضیح این خبــر عنوان 
کرد: این پزشــکان متخصص در رشته های آسیب 
شناســی، ارتوپدی، پوســت، داخلی، عفونی، قلب، 
مغز و اعصاب، بیهوشــی، جراحی عمومی، جراحی 
مغــز واعصــاب، جراحی کلیــه، جراحی چشــم، 
رادیوانکلولــوژی، روان پزشــکی، زنــان و زایمان، 
 طــب اورژانس، کــودکان و گــوش و حلق و بینی

هستند.
وی افزود: توزیع این پزشــکان در سطح استان نیز 
بــه گونه ای صورت گرفته کــه کمبودها در مناطق 

مختلف را پوشش دهد. 
دکتر کمالی گفت: میزان ورودی پزشکان متخصص 
در هرمزگان که در قالب استخدامی، طرحی و خرید 
خدمــات صورت می گیرد، در ســال جاری بیش از 
مــوارد خروجی بوده و تــلاش می کنیم تا در زمینه 
راه اندازی بخش های جدید در بیمارستان های استان 
نیز اقدامات ویژه ای انجام شــود تا کیفیت خدمات 

نیز ارتقا یابد.
معاون درمان دانشــگاه علوم پزشــکی استان بیان 
کرد: 22 بیمارســتان در سطح اســتان فعال است 
که در تلاشــیم با سیاست های کلان نظام در زمینه 
توجه به سواحل مکران، زیرساخت های درمانی این 

منطقه را نیز تقویت کنیم.
وی در پایــان گفــت: 221 پزشــک متخصص در 
شــهرهای هرمــزگان بجــز بندرعباس مشــغول 
خدمت هستند که تحت پوشــش خدمات دانشگاه 
 علوم پزشــکی در قالب اســتخدام و یا طرح k قرار

دارند.
البتــه آن دســته از پزشــکان متخصصــی کــه 
بصــورت آزاد نیــز مشــغول خدمت هســتند، در 
 این آمار قرار ندارند که شــمار بیشــتری را شامل

می شود.

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی استان؛

68 پزشک متخصص جدید به كادر 
درمان هرمزگان اضافه شد

 

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــلاب هرمزگان 
از اجــراي 1۶ کیلومتــر شــبکه برق بــا هدف 
 تامیــن برق تاسیســات آبفــا از ابتداي امســال 

خبر داد. 
به گزارش ندای هرمــزگان، عبدالحمید حمزه پور 
افزود: این شــبکه ها با هدف تامین برق 15 باب 
از تاسیســات شهرســتان هاي حاجي آباد، رودان، 
 مینــاب، بشــاگرد، بندرعباس و بســتک احداث

شده است. 
وي اعتبــار هزینه شــده بــراي برق رســاني به 
تاسیســات آبفا را 220 میلیارد ریــال عنوان کرد 
و افزود: شــرکت آب و فاضــلاب هرمزگان براي 
تاسیســات ایجاد شده، از محل اعتبارات خود اقدام 

به اجراي شبکه برق رساني مي کند. 
هــاي  شــبکه  آبفــا،  مدیرعامــل  گفتــه  بــه 
بــرق پــس از احــداث، بــراي بهــره بــرداري 
بــرق  توزیــع  تحویــل شــرکت  نگهــداري   و 

مي شود. 
حمزه پور با مهم ارزیابي کردن احداث شبکه برق 
افزود: بهره برداري از پروژه هاي آبرســاني منوط 
به تامین برق مورد نیاز اســت از این رو اعتبارات 
جداگانه اي براي پروژه هاي جدید آبرســاني پیش 

بیني مي شود. 
وي در پایان از اجراي 5 پروژه برق رســاني دیگر 
در شهرســتان هاي جاســک، رودان، بشــاگرد، 
بندرعبــاس و بســتک بــه طــول 11 کیلومتر با 
اعتبــاري بالــغ بــر150 میلیارد ریال در دســت 
 اجراست که بزودي مورد بهره برداري قرار خواهد 

گرفت.

با هدف بهره برداری از تاسيسات جدید شركت 
آب و فاضلاب انجام شد؛ 

 تامين برق 15 پروژه آبرسانی
  از محل اعتبارات آبفای 

هرمزگان 

  اقتصادی 

تسریع در ثبـت و تغییرات کـلیه آگـهی های شرکـت های تعاونی، ثبتی و حقوقی شما  
       یک تماس كافيست !  32242888 و 076-32241515 

وقت خود را ذخیره کنید 

دعوت به همکاری 

به یک منشی خانم مجرب، با روابط عمومی بالا نيازمندیم.                                                   

شماره تماس : شماره تماس : 0935933716709359337167  

U
            با حقوق و پورسانت عالی با حقوق و پورسانت عالی 

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
مدیر روابط عمومی شــرکت فولاد مبارکه گفت: بهترین رهنمودی 
که پیش روی ما قرار دارد، فعالیت منســجم، هماهنگی و همزبانی 

در راستای هم افزایی کل گروه بزرگ فولاد مبارکه است.
بــه گزارش ندای هرمــزگان، محمدجواد براتی در حاشــیه بازدید 
از شــرکت فولاد هرمزگان و طرح های توســعه ای آن، با اشاره به 
پیشرفت های این شرکت در سال های اخیر بیان کرد: فولاد مبارکه 
رســالت اصلی خود را در راستای پیشرفت اقتصادی کشور در قالب 
گروه بزرگ فولاد مبارکه در حال پیگیری قرار داده و شرکت فولاد 
هرمزگان نیز بزرگ ترین زیرمجموعه گروه فولاد مبارکه به شــمار 
می رود. این شــرکت در میان فولادسازان کشــور از رتبه و جایگاه 

بالایی برخوردار است.
وی افزود: فولاد هرمزگان از نظر حجم تولید و ســایر توانمندی ها 

در زمره برترین فولادی های کشور قرار می گیرد. در سال های اخیر 
شــاهد رخ دادن اتفاقات بسیار خوب و موفقیت های چشمگیری در 
فولاد هرمزگان بوده ایم. به نظر می رســد روند تولید و پیشــرفت 

طرح های توسعه ای در این شرکت به خوبی پیش می رود.
مدیر روابط عمومی شــرکت فــولاد مبارکه تصریــح کرد: روابط 
عمومی فولاد هرمزگان در ســال های اخیر تلاش خوبی داشــته و 
اطلاع  رســانی و خبررسانی خوب و هوشمندانه ای را از این شرکت 
در ســطح منطقه ای و ملی شاهد بودیم. مجموعه روابط عمومی با 
تلاش و نوآوری سعی کردند ارتباط مجموعه را با ذی نفعان سامان 

دهند و برنامه ریزی ارتباط خوبی داشته باشند.
براتی خاطرنشــان کرد: شعار گروه فولاد مبارکه، »فولاد مبارکه به 
وسعت ایران« اســت. اگر این شرکت در سودآوری، ایجاد اشتغال، 
رشد و توسعه صنعتی کشــور نقش داشته، به دلیل ماهیت فعالیت 

گروه و شعار آن بوده است. بهترین رهنمودی که پیش روی ما قرار 
دارد، فعالیت منســجم، هماهنگی و همزبانی در راستای هم افزایی 
کل گروه بزرگ فولاد مبارکه خواهد بود که امیدوار هستیم بیش از 
گذشته با تعامل و همکاری، درون زایی داشته باشیم و موفقیت های 

بیشتری کسب کنیم.

مدیر روابط عمومی شركت فولاد مباركه مطرح كرد: 

اطلاع رسانی هوشمندانه ای را در سطح منطقه ای از روابط عمومی فولاد هرمزگان 
شاهد بودیم 

مزایده  مزایده  118118ردیف كالای موجود در انبار های اموال تمليکی هرمزگان ردیف كالای موجود در انبار های اموال تمليکی هرمزگان 

برگزار می  شودبرگزار می  شود



خبر

شــهداد آمای که ۶ ماه پیش توســط شورای شهر جاسک به 
عنوان سرپرســت شهرداری انتخاب شــده بود، از این سمت 

استعفا داد. 
به گزارش ندای هرمزگان، چند سالی است که چالش انتخاب 
شهردار در بندر جاسک مدام تکرار می شود و معمولا این حوزه 
خبرساز یکی از عوامل انفعال طرح های عمرانی حوزه شهری 

جاسک محسوب می شود .
این وضعیت هم بیشتر به دلایلی از جمله انتخاب شهردارانی 
است که یا توسط اکثریت شورا مورد قبول نیستند و یا از مراجع 
بالاتر، از این رو بعد از کنار گذاشتن سعید عباسیان شورا طبق 
معمول دســت به دامن کارمند ارشــد شهرداری یعنی شهداد 

آمای شد و او را به عنوان سرپرست شهرداری معرفی کرد.
آمای که قبلًا هم مدتی سرپرست شهرداری جاسک بوده دلیل 
استعفای خود را اختلاف بین شــورای شهر و شهرداری ذکر 
کرد و گفت: امورات شــهر با این اختلافات پیش نمی رود و 
نمی خواهم احترام خود را نزد مردم از دســت بدهم به همین 

خاطر استعفا می دهم. 
قابل ذکر است که بخشی از شورا تمایل داشت که شهداد آمای 
را به عنوان شــهردار انتخاب کنــد که با نظر مخالف اکثریت 
این انتخاب مســکوت ماند و به نظر می رســد آمای قبل از 
اینکه شــورا دست به انتخاب شهردار بزند از این سمت استعفا 

داده است. 
حال باید دید سریال طولانی انتخاب شهردار جاسک به کجا 

ختم می شود و چه کسی از جانب شورا معرفی می شود.

حکایت اوضاع پریشان اینترنت و آنتن دهی در برخی مناطق 
شهرستان جاسک هم دست کمی از شهرستان بشاگرد ندارد. 
به گزارش ندای هرمزگان، در حالیکه وزرارت ارتباطات مشغول 
رجز خوانــی برای اجرای طرح فیبر نوری و ســرعت گرفتن 
اینترنت تا هزار مگابیت اســت در برخی مناطق شهرســتان 
بشاگرد و جاسک مردم امروز که پیامک سلام و احوال پرسی 

می فرستند گاها تا یک روز دیگر به مقصد می رسد.
مشکلات مربوط به اینترنت کم سرعت در شرق جاسک بیشتر 

است و مردم را کلافه کرده است. 
اما عدم آنتن دهی نیز معضل دیگری است که مردم  از شهرک 
مسکن مهر تا روســتای دیول بخش مرکزی را گرفتار کرده 

است.
در همین پیوند شــهروندی به ندای هرمزگان، گفت: شهرک 
مســکن مهر درست در شهر جاســک جای دارد اما آنقدر در 
آنتن دهــی ضعف دارد که مردم برای تماس گرفتن مجبورند 

مدام راه بروند .
وی گفت چند روز پیش دزدی در محله رویت شــد اما طبق 
معمول آنتن دهی ضعیف بود و اهالی تا برای رســیدن  به سر 

کوچه برای تماس گرفتن رفتند دزد رفته بود .
همچنین در روســتای دیول از توابع دهســتان گنگان بخش 
مرکزی جاســک نیز مردم با همین مشــکل یعنی عدم آنتن 
دهی مواجه هســتند و از مسئولان خواســته اند فکری برای 

این معضل کنند .
در مجموع برخلاف آنچه در شــعارهای وزارت ارتباطات دیده 
می شود اوضاع احوال توسعه زیرساخت های مخابراتی حداقل 

در شرق هرمزگان خوب نیست و نیازمند توجه است.

ندای هرمزگان - گروه خبر 
رئیس کل دادگستری استان هرمزگان از رفع تصرف ۶۳ هکتار 

از اراضی ملی در شهرستان پارسیان خبر داد.
به گزارش ندای هرمزگان، مجتبی قهرمانی اظهارداشــت: با 
توجه به  تأکیدات ریاســت قوه قضاییه مبنی بر لزوم اهتمام 
هرچه بیشتر در خصوص صیانت از حقوق عامه به ویژه در امر 
مقابله با تصرفات غیرمجاز و تغییرکاربری اراضی، به دســتور 
رئیس حوزه قضایی پارســیان، ۶۳ هکتــار از اراضی ملی در 

روستای سروباش از توابع شهر کوشکنار رفع تصرف شد.
وی تصریح کرد: رفع تصرف این زمین ها پس از صدور حکم 
دادگاه مبنی بر خلع ید متصرفین به جهت عدم احراز مالکیت 

انجام شده است.
رئیس کل دادگســتری هرمزگان ارزش تقریبی این اراضی را 
بالغ بر ۳۰۰ میلیــارد ریال اعلام کرد و افزود: با حضور رئیس 
حوزه قضایی پارســیان در محل و پس از رفع تصرف توسط 
یــگان حفاظت از منابع طبیعی، این زمیــن ها به بیت المال 

اعاده شد.
قهرمانی خاطرنشــان کرد: رئیس حوزه قضایی شهرســتان 
پارسیان در راستای قانون ساماندهی و عرضه مسکن، دستور 
فوری تحویل و تحول اراضی رفع تصرف شده از منابع طبیعی 
به اداره راه و شهرســازی جهت عمران و توســعه روســتای 

سروباش را صادر کرده است. 
رئیس کل دادگستری هرمزگان همچنین بر لزوم اهتمام ویژه 
دستگاه های متولی به گزارش سریع و به موقع تخلفات با هدف 
شتاب بخشی به روند رسیدگی های قضایی و صیانت از حقوق 

بیت المال تأکید کرد.

معضل دستشــویی بین راهی در ایران ، از آن مصائبی است 
کــه حل آن نه به تکنولوژی خاصی نیــاز دارد )ایرانی ها از 
قدیم بلد بودند چگونه دستشویی بسازند(، نه تحریم ها مانع 
آن شــده اســت، نه توطئه های داخلی و خارجی متوجهش 

است و نه بودجه عجیب و غریبی می خواهد.
اما از آنجا که مســوولان کشورمان، عزم شان را جزم کرده 
اند که حتی یک مشــکل را هم به طــور کامل حل نکنند، 
هنوز که هنوز است، یک ملت ۸۵ میلیونی با اندک مهمانان 
خارجی که به ایران می آیند، لنَگ این هستند که اگر گلاب 
به رویتان، در وســط جاده نیاز به دستشویی پیدا کردند، چه 

خاکی به سرشان کنند!
تازه دستشــویی های اندک هم چنان وضع افتتضاحی دارند 
که » عدم شــان به ز وجود » و رســماً مایه آبرو ریزی اند و 

تهوع اند!
مطالب بالا گفته های ضرغامی وزیر گردشــگری است که 

اتفاقا بسیار ارزشمند و قابل تامل است
 به تازگی نیز جواد واحدی. معــاون امور مجلس، حقوقی و 
استان ها وزارت میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، 
در دیدار با محســنی مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری 

استان به پرداختن به همین موضوع تاکید کرده است.
واحدی  گفت : در اســتان هرمزگان سرویس های بهداشتی 
و آن هایی که قابلیت ســاماندهی دارند، ســاماندهی شوند و 
تابلو راهنما نصب شــود تا مردم بتوانند از آنها استفاده کنند 
و ســرویس های بهداشــتی زیر مجموعه ارگانهای دیگر نیز 

شناسایی شوند.
البته مدیر کل هم از کمبود اعتبارات گلایه کرده اســت که 

امری واضح است.
 با این اندک اعتبارات اجرای طرح های گردشگری و میراث 
فرهنگی امری بسیار مشکل است، اما درباره شناسایی اوضاع 
رقت بار سرویس های بهداشــتی، طبق تاکید جناب معاون 
پارلمانی، بهتر اســت معاونت گردشــگری استان از مدارس 
بخصوص شــرق اســتان آغاز کند که طبــق اعلام فعالان 
اجتماعی، بســیاری از آنها حتی از داشتن یک در که لازمه 
مهم قضای حاجت اســت، محروم مانده و اوضاع اسف باری 

دارد .
برخی از فعالان اجتماعی معتقدند ســرویس های بهداشتی 
بسیاری از مدارس در مناطق روستایی شرق استان همچنان 
که تصویر مشاهده می کنید  شأن دانش آموزان را زیر سوال 
برده لذا معاونت گردشــگری اســتان طبــق فرموده معاون 
پارلمانی بهتر اســت، ساماندهی ســرویس های بهداشتی را 

از مدارس آغاز کند.
و در پایــان بایــد تاکید کرد: هرمزگان بــا آن همه موهبت 
طبیعی، توفیقی در جذب گردشــگر خارجی نداشته است. لذا 
به صواب نزدیک تراست تا معاونت گردشگری بیشتر تلاش 
خود را طبق فرموده معاون پارلمانی، ســاماندهی ســرویس 
های بهداشتی بین راهی را  برای مردم استان  انجام دهد که 

بسیار ضروری است .

دبیــر قرارگاه مبارزه با مفاســد اقتصــادی هرمزگان گفت: 
توفیق این قرارگاه در الزام وزارت بهداشت به تهیه اساسنامه 
سازمان غذا و دارو اهمیت ویژه ای داشته و در راستای توسعه 
عدالت اقتصادی در جامعه اســت ضمن اینکه این امر امکان 

نظارت بر سازمان غذا و دارو را افزایش می دهد.
به گزارش ایرنــا، محمدرضا وجدان  حقیقی اظهار داشــت: 
قرارگاه مبارزه با مفاسد اقتصادی در راستای حذف رویه های 
فسادزا و حمایت از فعالیت های مقابله ای با فساد فعالیت های 

گسترده ای دارد.
وی افزود: در یکی از آخرین پیگیری های قرارگاه ملی مبارزه 
با مفاســد اقتصادی، وزارت بهداشــت مکلف شد اساسنامه 

سازمان غذا و دارو را تدوین کند.
دبیر قرارگاه مبارزه با مفاســد اقتصادی هرمزگان بیان کرد: 
ســازمان غذا و دارو با وجود گذشــت بیش از ده ســال از 
تأسیس، فاقد اساســنامه بود و همین امر مشکلات مختلفی 

را در زمینه های حقوقی، اجرایی و نظارتی به دنبال داشت.
به گفته وجــدان  حقیقی، مطابق با بنــد الحاقی ۶ ماده ۷۱ 
لایحه برنامه هفتم توســعه؛ دولت مکلف به تهیه اساسنامه 

سازمان غذا و دارو با پیشنهاد وزارت بهداشت شد.
دبیر قرارگاه مبارزه با مفاسد اقتصادی هرمزگان اضافه کرد: 
این بند یکی از پیشنهادات اصلی قرارگاه ملی مبارزه با مفاسد 
اقتصادی بود که در حوزه سلامت لایحه برنامه هفتم توسعه 

مطرح شده است.
وی تصریح  کرد: مســوولان و کارشناسان قرارگاه ضرورت 
و اهمیت تصویب اساسنامه ســازمان غذا و دارو را از طریق 
ارسال نامه های کارشناسی و نیز مذاکره مستقیم با نمایندگان 
مجلس شورای اســلامی پیگیری کردند تا نهایتا نمایندگان 

این موضوع را در برنامه هفتم توسعه جای دادند.
وجدان  حقیقی، خاطرنشان  کرد: حذف زمینه های فسادزا نیاز 
به کارهای پژوهشی، کارشناســی، اشراف و پیگیری دارد و 
قرارگاه با توجه به اینکه توانســته تیمــی از دغدغه مندان و 
متخصصان حوزه های مختلف را دور هم جمع کند این امکان 

را ایجاد کرده است .

"......کاظم  گلخنی    هرمزگان 
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دبیر قرارگاه مبارزه با مفاسد اقتصادی هرمزگان؛

تدوین اساسنامه سازمان غذا و دارو در 
راستای گسترش عدالت اقتصادی است

سرپرست شهرداری جاسک استعفا 
داد

2
   یادداشت  

    

  اقتصادی
    

رفع تصرف ۶۳ هکتار از اراضی ملی 
در شهرستان پارسیان 

اولویت ساماندهی سرویس های بهداشتی مدارس شرق استان 

هرمزگان گردشگر خارجی ندارد به مردم 
خدمت کنید

?....... کاظم گلخنی 

ندای هرمزگان - گروه خبر 
فرمانده سپاه امام ســجاد )ع( هرمزگان با بیان اینکه مردم 
مومن و ولایتمدار این اســتان دغدغه هایــی دارند،  گفت: 
مســوولان نیز در حوزه اشــتغال جوانان، موضوع عدالت را 
مورد توجه قرار داده و اقدامات انجام شده را به اطلاع مردم 

برسانند.
به گزارش ندای هرمزگان، ســردار اباذر سالاری در نشست 
تخصصی فعالان جبهه انقلاب اسلامی استان افزود: مردم 
کم توقع، ولایتمدار، مومن و انقلابی این استان دغدغه هایی 
دارند که می توان به حل مشکلات مسکن،  معیشت، ازدواج 
جوانان، اشتغال و به کارگیری نیروهای این استان در صنایع 

فعال استان اشاره کرد.
وی ادامــه داد: اقداماتی برای حل این مشــکلات توســط 
مسوولان کشیده شده اما لازم است آنان نسبت به انعکاس 

تلاش های انجام شده، اقدام کنند.
فرمانده سپاه امام سجاد )ع( هرمزگان اضافه کرد: مردم این 
توقع را دارند که عدالت در زمینه اشتغال را مشاهده کنند تا 
امیدوارتر شوند و هر کس مسوولیتی در این استان پذیرفت 

باید این دغدغه را دنبال کند.
ســردار سالاری ابراز کرد:  نباید گاهی دیده شود این دغدغه 

در بین برخی از مســوولان وجود نــدارد، تا اینگونه به نظر 
نرسد که برخی مدیران چنین دغدغه ای ندارند.

بنا به گفتــه وی،  مدیران باید نشــان دهند در شــرایطی 
که بایســتی کار را به ســرعت و دقت انجام داد به صورت 
فوق العاده و بســیار سخت مشغول بکار هستند، مقام معظم 
رهبری نیز فرموده اند راه حل مشــکلات کشور، کار جهادی 

است.
فرمانــده ســپاه امــام ســجاد)ع( هرمزگان افــزود:  عقب 
ماندگی های بســیاری از ادوار گذشــته )قبل از انقلاب( در 
کشــور باقی مانده و خدمات بســیاری هم در دوران انقلاب 
اســلامی داده شده که بزرگان این استان و افرادی که قبل 

از انقلاب را درک کرده اند، می توانند شرایط را بازگو کنند.
ســردار سالاری اشــاره کرد: ریشــه این مشکلات و عقب 
ماندگی هــا به قبل از انقلاب بازمی گردد که برای رفع آن ها 

تلاش شده و هنوز هم باید تلاش شود.
وی اظهار کرد:  کسی که مســوولیتی را قبول می کند نباید 
خســتگی را بشناســد،  این فرد باید همه توان خود را برای 
خدمت به این مردم بکار گیرد، از پشــت میز و صندلی های 

دفتر خود خارج شده و در میان مردم باشد.
فرمانده ســپاه امام ســجاد)ع( هرمزگان اشاره کرد: راه حل 
بســیاری از مســایل در نزد خود مردم است، این روحیه در 
رئیس جمهور و دولت و جــود دارد که باید به بقیه مدیران 

هم تسری یابد.
سردار سالاری با اشاره به انتخابات مجلس شورای اسلامی 
گفــت: همه انتخابات ها از اهمیت برخوردار بوده و انتخابات 
پیش روی مجلس شورای اسلامی هم از این قاعده مستثنی 

نیست.
وی اضافــه کرد: هرمــزگان در دوره قبل انتخابات مجلس 
شورای اسلامی، استان هشتم از نظر میزان مشارکت بود و 
امید است مردم در این انتخابات هم مشارکت خوبی داشته 

باشند.

فرمانده سپاه امام سجاد )ع( هرمزگان خطاب به مسئولان:

مردم را با عدالت در زمینه اشتغال امیدوار کنید

آنتن نبود دزد رفت؛

برخلاف شعارها مشکلات مخابراتی در 
شرق هرمزگان زیاد است 

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
اســتاندارهرمزگان گفــت: بزرگترین تامین 
مالــی از بــورس و ســرمایه های مردمی 
برای بریکت ســازی در صنعت فولاد استان 
هرمزگان با ۴۵ هزار میلیــارد ریال محقق 

شد.
به گزارش ندای هرمزگان، مهدی دوســتی 
در آیین گرامیداشــت روز نیروی دریایی که 
بــا حضور امیر ایرانی فرمانــده نداجا برگزار 
شــد، افزود:۱۰ میلیون تُن ظرفیت فولادی 
و ۹۰۵ هزار بشــکه ظرفیت پالایشی جدید 
در هرمزگان در دست ساخت است که ۴۲۰ 
هزار بشــکه ظرفیت پالایشی جدید استان 

متعلق به شهرستان جاسک است. 
 )HBI( بریکــت گــرم آهــن اســفنجی
محصولی است که در فرآیند بریکت سازی 
از آهن اسفنجی گرم )HDRI( و در دمای 

بیش از C۶۵۰ تولید می شود.  

وی بیــان کرد: اگر بخواهیــم به تحول در 
اقتصاد دریا نیز برســیم راهــی جز فراهم 
کردن بســتر حضور مردم برای نقش آفرینی 
در اقتصاد دریا نداریم که باید در عرصه های 
مختلف بــا روش های نوین، شبکه ســازی 
مردمی و بسترســازی جهــت حضور مردم 

انجام شود.
اســتاندارهرمزگان همچنیــن با اشــاره به 
ناوگــروه ۸۶ نداجــا در ماموریت  موفقیت 
فرا ســرزمینی اظهار کرد: نیــروی دریایی 
راهبردی ارتش جمهوری اسلامی ایران در 

حال شکســتن مرزهای فنی و ذهنی جهت 
تبدیل به یک قدرت مهم جهانی است.

دوســتی عنوان کرد: تلاش هــای دریادلان 
نیروی دریایی ارتش این جســارت و جرات 
را می دهد که به سوی مراحل بالاتر حرکت 
کنیم و اندیشه های والای امامین انقلاب را 
در همــه جای دنیا با اقتــدار خود به منصه 

ظهور برسانیم.
وی ادامه داد: برای اینکه توســعه در کشور 
پایدارسازی شود باید نسبت توسعه با انسان 

و محیط زیست مشخص شود.
اســتاندارهرمزگان با تاکید بر منطبق  سازی 
الگوی توســعه اســتان بر الزامات زیســت 
محیطی، عنوان  کرد: کاشــت ســالیانه ۶.۵ 
میلیون اصله نهال در اســتان تعهدی است 
کــه اجرای آن در هرمزگان آغاز شــده و با 
درگیرکــردن جوامع محلــی در جهت تولید 
نهــال کار طبــق برنامه پیش مــی رود که 

امیدواریم اسفندماه کل تعهد کاشت درخت  
استان در سال ۱۴۰۲ به پایان برسد.

اســتاندارهرمزگان ادامــه داد: در راســتای 
مشــخص کردن نســبت توســعه با انسان 
و افزایــش ســطح آموزشــی و مهــارت، 
و  کرده ایم  تمرکــز  مهارت افزایی  بــرروی 
هنرســتان های جوار تخصصی در اســتان 

تاسیس شده است.
دوســتی گفــت: اخــذ مجــوز تاســیس 
دانشکده های علوم پزشــکی شرق و غرب 
هرمــزگان، اتمام دانشــکده پیراپزشــکی، 
احــداث دانشــکده  دندانپزشــکی و فراهم 
کردن مقدمات احداث دانشــکده های نفت 
و پتروشــیمی و متالــورژی را از اقدامــات 
دولت سیزدهم در راســتای کاربردی کردن 
آموزش اســتان برشــمرد و گفــت: دولت 
 توجه جدی به توســعه آموزش در هرمزگان

دارد. 

بزرگترین تامین مالی بورسی برای بریکت  سازی در هرمزگان محقق شد

ندای هرمزگان - گروه خبر 
مدیــرکل راهداری و حمــل ونقل جاده ای 
هرمزگان گفت: پُل بزرگ گودگز بستک در 
غرب هرمزگان که از ســال ۹۷ کلنگ زنی 
شــد، از مطالبات به حق مردم غرب استان 
بوده که با پیشرفت فیزیکی ۹۰ درصدی به 

ایستگاه پایانی رسیده است. 
به گزارش ندای هرمزگان، عباس شــرفی 
با اشاره به تشــریح پیشرفت فیزیکی بالای 
چهــار پل مهم و بزرگ در دســت اقدام در 
اســتان افزود: این پل با کارفرمایی اداره کل 
راهداری و حمل ونقل جــاده ای هرمزگان 
و پیمانکاری شــرکت آذین عمران بستک 
هم اکنون با هزینه ای افزون  بر ۳۲۰ میلیارد 
ریــال درحال انجام بوده کــه با احداث آن، 
ظرفیت هــای گردشــگری منطقــه بخش 
افزایش خواهد  مرکزی شهرستان بســتک 

رفت.
وی بیان کــرد: پل گودگــز از بزرگ ترین 
پُل های در دســت اقدام غــرب هرمزگان 
دهانــه   ۱۵ دارای  و  متــر   ۱۴۳ به طــول 
هشــت متری بوده که تا پایان امسال مورد 

بهره برداری قرار می گیرد.
مدیــرکل راهداری و حمــل و نقل جاده ای 
هرمــزگان، در خصوص احــداث پُل ارَمَک 
بندرلنگه نیز گفت: این پل با پیشرفت بالای 
۷۰ درصــد و اعتبار ۱۳۴ میلیــارد ریال در 

دست ساخت است.
شــرفی ادامــه داد: این یکــی از مهم ترین 
طرح هایی بــود که با احــداث آن در هفته 
دولت پارســال باعث شــد تا مسیر تردد به 
جزیره کیش و روســتاهای بندرچارک بسیار 

راحت تر انجام شود.
وی با اشاره به اینکه این پُل با ۹ دهانه ۲۰ 
متری و به طول ۱۸۰ متر، در بندرچارک به 
سمت روستای چاه مسلم قرار گرفته است، 
ادامه داد: بخش عمده ای از خاک برداری و 
بتن ریزی این پل انجام شده و در این طرح 

از تیرهای پیش ساخته استفاده شده است.
این مســوول همچنین با اشــاره به آخرین 
پیشــرفت پل ماشــنگی در محور روستای 
زیارتعلی رودان گفــت: با افتتاح این پل که 
با هزینه ای افزون بر ۶۵ میلیارد ریال درحال 
ساخت است، یک هزار و ۲۱۵ خانواده ساکن 

و جمعیت چهار هزار و ۱۰۹ نفر از مزایای آن 
بهره مند می شوند.

شــرفی ادامه داد: پس از ساخت این پل، راه 
دسترســی بخش رودخانه و شهر زیارتعلی 
رودان به شهرستان حاجی آباد و تعدادی از 
روستاهای بخش احمدی )حاجی آباد( نیز در 

مواقع بارندگی مسدود نخواهد شدایم.
مدیرکل راهداری و حمــل و نقل جاده ای 
هرمزگان گفــت: پل »کرویــه« در رویدر 
بندرخمیــر نیز با پیشــرفت فیزیکی بالای 
۵۰ درصد و پل سرخنگنی در بخش شمیل 
بندرعباس با ســه دهانه ۲۰ متری از دیگر 
پل های مهم و بزرگ در دســت احداث در 

استان است.
شــرفی با بیــان اینکــه در ۲ ســال اخیر 
کارهای عمرانی بســیار خوبــی در منطقه 
غــرب هرمزگان انجام گرفته و به منظور به 
ثمر رســاندن این طرح ها یکی از مطالبات 
اساســی مردم این منطقه بوده است، گفت: 
در حال حاضر نیز عملیات احداث پل خورگو 
در شهرستان بندرعباس با هشت دهانه ۲۰ 
متری، پل روستای اســلام آباد رودان با ۶ 
دهانه ۱۱ متری و پل روســتای کمشــک 
بســتک با پنج دهانه ۱۰ متری آغاز شــده 

است .
وی خاطرنشان کرد:۴۰ دستگاه پُل بزرگ از 
ابتدای سالجاری تاکنون در جاده های استان 

هرمزگان بهسازی و تعمیر شده است.

 پلُ »گودگز« در غرب هرمزگان به ایستگاه پایانی رسید

ندای هرمزگان - گروه خبر 
نشست هم اندیشی مدیرعامل، معاون امداد، 
معاون جوانان و مسئول دفتر نمایندگی ولی 
فقیه در  جمعیت هــلال احمر هرمزگان با 
داوطلبان،امدادگران، دانشــجویان و جوانان 

جمعیت برگزار شد.
به گزارش ندای هرمزگان، مختار سلحشور 
در این نشســت هم اندیشی به تشریح اهم 
اقدامات صورت گرفته طی ۲سال اخیر توسط 
این جمعیت در حوزه های امدادرسانی، ارائه 
خدمــات داوطلبانــه، بهداشــت و در مان 

همچنین فعالیت های فرهنگی پرداخت.
وی گفت: استان هرمزگان طی دو سال اخیر 
حوادث متعددی را تجربه کرده که در حوزه 
جاده ای بیش از ۱۳۰۰ حادثه  و ۱۱۳۱مورد 
نیز ســایر حوادث بــوده همچنین در برخی 
از حــوادث گســترده همچون زلزلــه پاییز 
۱۴۰۰ در بخش فین به بیش از ۲۶۰۰۰نفر 

امدادرسانی شد.
مدیرعامل هــلال احمر هرمــزگان افزود: 
در پی وقوع زلزله ســایه خوش در تابستان 
۱۴۰۱ بیــش از ۱۲۳۰۰نفر خدمات امدادی 
دریافــت کردند  و در ســیل های متعدد در 
شرق اســتان بالغ بر ۸۰ هزار نفر از خدمات 
امداد و نجات جمعیت هلال احمر بهره مند 

شدند.
سلحشــور با بیان اینکه جمعیت هلال احمر 
هرمزگان در حــوزه محرومیت زدایی پروژه 
هــای متعددی را اجرا نموده اســت، گفت: 
مهــم ترین آن پروژه اخیــر مقابله با اثرات 
سوء خشکســالی با همکاری فدراسیون بین 
المللی صلیب ســرخ و مشارکت مردم  ژاپن 
بــوده که بیش از ۱۰میلیارد تومان در بخش 
های مختلف از جملــه جهت کاهش اثرات 
تنش های آبی، آموزش و سلامت اقدام شده 
و بیش از ۴۰۰۰نفر از این خدمات بهره مند 

شدند .
مدیرعامــل جمعیــت هلال احمر اســتان 
هرمزگان با بیان اینکه در طرح ملی نذر آب 
نیز طی ۲سال گذشــته بیش از ۹.۵میلیارد 
تومان اعتبار در حوزه آبرســانی  از ســوی 
خیرین جذب شــده اســت، اظهار کرد: در 
حــوزه خدمات درمانی رایگان در راســتای 
محرومیت زدایی نیز بالغ بر ۱۹میلیارد تومان 

به بیماران نیازمند ارائه شده است.
وی در ادامــه  آمــوزش را از وظایف مهم 
جمعیت هلال احمربرشمرد و تصریح کرد:در 
حوزه آموزش های همگانی طی دو ســال 
گذشــته بیش از ۱۹۰۰ دوره آموزشی برگزار 
و بیش از ۳۶هــزار نفر را مخاطب قرار داده 

اســت همچنین دوره های تخصصی هلال 
احمر که جامعه هدف آن بیشــتر امدادگران 
و نجاتگران هلال احمر هســتند ۱۳۳ دوره 
تخصصی با بیــش از ۳۳۰۰ بهره ور برگزار 

شده است.
سلحشــور یادآور شد: طی ۲ســال گذشته 
بیش از ۳۲۰خانه هلال در سراسر استان راه 
اندازی شده که عمدتا در زمینه های آموزش 
،آگاه سازی جوامع محلی و ترویج  ماموریت 
های جمعیت هــلال فعالیت دارند همچنین 
اقدامــات موثری جهت تشــکیل تیم های 
عملیاتی امداد و نجــات در تعدادی از خانه 

های هلال صورت گرفته است.
این مقام مسئول با اشــاره به فعالیت های 
جمعیــت هــلال در زمینه امــور فرهنگی 
گفت:طــی این مدت در طــرح ملی ایمنی 
و ســلامت مســافران نوروزی به بیش از 
۱۵۹هزار نفر خدمات آموزشــی ارائه شــده  

همچنین اجرای طرح شــوق رویش با بیش 
از ۱۰۲هزار بهره ور با هدف  غنی ســازی 
اوقات فراغت کــودکان ، اجرای طرح یاس 
با بیــش از ۱۶۰۰بهره ور با همکاری کمیته 
امداد امام خمینی)ره( ، اجرای طرح دادرس 
و ارائه آموزش بیــش از ۱۵۰۰۰دانش آموز 

صورت گرفته است.
وی با بیان اینکه در حوزه پیشگیری از اعتیاد 
و مبارزه با مواد مخدر بیش از ۱۱هزار نفر از 
خدمات آموزشــی این طرح بهره مند شدند، 
ادامه داد: هلال احمر هرمزگان طی ۲ســال 
گذشته  با اعزام تیم های تخصصی پزشکی 
و درمانــی به مناطق کم برخــودار بیش از 
۶۱۰۰نفر  خدمات درمانی رایگان ارائه داده 

است.
در ادامه این جلســه مسئول دفتر نمایندگی 
ولی فقیه به تببین نقش دانشــجو در رشــد 
و توسعه جامعه پرداخت همچنین داوطلبان، 
امدادگــران، جوانان و دانشــجویان حاضر 
در این نشســت بــه بیان نقطــه نظرات و 
پیشــنهادات خــود پرداختنــد و در پایان از 
دانشــجویان برتر و فعال عضو کانون های 
دانشجویی جمعیت هلال احمر دانشگاههای 
 شهرســتان بندرعبــاس تجلیــل به عمل

آمد.

نشست هم اندیشی مدیرعامل هلال احمر هرمزگان با جوانان و امدادگران



فرهنگ

لایحه »عفاف و حجاب« که توســط مجلس شــورای 
اســامی ایران در ۷۱ ماده تهیه شــده بود، با ۱۳۴ مورد 
ایراد قانونی و شــرعی و ابهام و ۲۳ مورد ایراد نگارشی از 

سوی شورای نگهبان به مجلس بازگردانده شد...
نمی دانم چرا شــورای نگهبان ســر هیچ و پوچ به این 

نمایندگان بیچاره گیر داده است...
باور بفرمایید موضوع پیش پــا افتاده ای مانند ایرادهای 
»قانوعی و شرعی و ابهام« و هکذا ایرادهای »نگارشی« 
ارزش ان را ندارد که در بوق و کرنا دمیده شــود و نتیجه 
ان شــود شاد شدن بدخواهان و حسودان و دشمنان ملت 
و در نهایت شکستن دل این وکای گرامی خانه ملت.....

مرتب به این عزیزان مجلس نشــین ایراد می گیرند که 
چرا ســواد ندارند، چرا انشــا و اما و دیکته شان خوب 
نیســت و یا چرا از قانون و مســائل حقوقی سر در نمی 
اورند، خوب این طفلکی ها گناهی ندارند، انها در زندگی 
سراسر فداکارانه شان وقت و فرصتی نداشته اند که حتی 
برای یک روزه هم که شــده سری به کودکستان و مهد 

کودک و مدرسه بزنند...
باور بفرمایید باید به این دکتر ها و مهندس ها و پرفسور 
های مدرســه نرفته و درس نخوانده و نماینده شده، حق 
داد از علم و نگارش و قانون و شرع اطاع زیادی نداشته 
باشــند، انها شــبانه روز و بدون توقف مشغول خدمت به 
امت شــهید پرور بوده اند و در این اوردگاه خدمت، حتی 
فرصت ســرخاراندن هم نداشته اند، چه رسد به کارهای 
پیش پا افتاده ای مانند درس و مدرســه و علم و ســواد 

اموزی....
اگرچه عــده ای از انها عاقه زیادی بــه خواندن کتاب 

»قصه های خوب برای بچه های ریشدار« هم دارند...
حالا اگر این حضرات معظم توانسته اند شق القمر نموده 
و مدارج عالی را از مهد کودک تا اخرین درجه دانشگاهی 
به ســرعت بــرق و باد طی نمایند، بایــد ان را مدیون و 
مرهون همان نبوغ ذاتی، و ژن ذیقیمت کذایی اغازادگی 
شان دانست که یک شــبه ره صد ساله طی کرده اند، و 
نخوانده ما شــده اند.....قدر این مخلوقات مافوق بشری 
خودمان را بیشــتر بدانیم و از شــورای نگهبان بخواهیم 
عزیزان بهارستان نشین را با این همه کمالات و جمالات 
حداقل از معجزه علم و دانش و ســواد معــاف بدارد.....

والسام نامه تمام
»فضول محله«

معاون وزیر فرهنگ و ارشــاد اسامی درباره تغییر عنوان 
معاونــت مطبوعاتی ایــن وزارت خانه بــه معاونت امور 
تبلیغات و رسانه توضیح و در عین حال از تصمیم دستگاه 
دیپلماســی فرهنگی برای رتبه بندی کانون های تبلیغاتی 

خبر داد.
فرشــاد مهدی  پــور در گفت وگو با خبرنــگار فرهنگی 
ایرنا درباره تغییر نــام معاونت مطبوعاتی به معاونت امور 
رســانه ای و تبلیغات اظهار داشت: مجموعه ای از تکالیف 
در حوزه معاونت امور مطبوعاتی و اطاع رســانی در سال 
های گذشــته ایجاد شــده که برخی از اینها متناسب با 

عنوان ماموریت های معاونت )مطبوعاتی( نبوده است.
وی ادامه داد: در حوزه خبرگزاری ها و سایت های خبری 
مسوولیت هایی داریم و در خصوص شبکه های اجتماعی 
و بسترهای درگاه های نشر به طور طبیعی ماموریت هایی 
به عهده ما گذاشــته شده است. حوزه تبلیغات نیز توسعه 

پیدا کرده و صرفا به تبلیغات شهری محدود نیست.
زیرمجموعه های معاونت مطبوعاتی تغییر می کند

مهدی پور ادامه داد: تبلیغات در حوزه های مختلف بوده و 
تبلیغات بصری مجازی در زیر مجموعه مســوولیت های 
ما قرار گرفته اســت. البته در گذشــته هم قبل از ســال 
های ۸۵ و ۸۶، تبلیغات در عنوان معاونت وجود داشــته 
اســت. بنا به این موارد تصمیم به اتخاذ موضع جدیدی 
از حیث تغییر گرفته شــد که این تغییر، تحولات در زیر 
 مجموعه ها، ســاختارها و برنامه هــا را نیز در پی خواهد 

داشت.
وی در عین حال خاطرنشــان کرد: نظارت بر بسترهای 
مجازی، پیام رســان ها، شــبکه های اجتماعــی در حوزه 
محتوایــی و از جنس رســانه ای و تبلیغاتی جزو تکالیفی 
اســت که در چند سال گذشــته از طریق شورای عالی 
فضای مجازی بر عهده معاونت گذاشــته شده بود. حوزه 
مطبوعاتی هم توســعه پیدا کرده و رســانه ها هم شامل 
بخش های زیادی می شوند و از این حیث چنین حرکتی 

صورت گرفت.
کانون های تبلیغاتی رتبه بندی می شوند

مهدی پــور همچنین در مورد رتبه بنــدی تبلیغات گفت: 
یکــی از برنامه هــای جدید ما رتبه بنــدی کانون های 
تبلیغاتــی به عنــوان اصلــی ترین درگاه هایی اســت 
کــه در ایــن جهت فعالیت مــی کنند. رتبــه بندی می 
تواند فوایــد زیادی برای حوزه صنایــع، تجارت و دیگر 
بخــش ها ایجــاد کنــد امیدواریم با همــکاری وزارت 
 صمــت و ظرفیت های حقوقــی این کار توســعه پیدا

کند.

?گردآوری: کاظم گلخنی 
بخش جغین امروزی از توابع شهرستان رودان در مقطعی 

از تاریخ رونق بسیاری داشته است 
قدمت و پیشینه تمدنی بسیار غنی جغین به همراه برنطین 
و کمیز، یکی از حوزه های تمدنی در حوزۀ جنوبی رودان 
بوده که در منابع تاریخی و متون جغرافیایی به آن اشاره 
شده اســت و در مســیر راه های بازرگانی هرموز کهنه 
به جیرفت واقع شــده و اقتصــاد آن مبنی بر راهداری و 

تجارت بوده است.
آنچه بر اهمیت ایــن منطقه می افزود، عبور راه بازرگانی 
هرموز به جیرفت بوده اســت، شــهر بــاس در نزدیکی 

جگین)جغین( قرار داشته است.
لســترنج در این زمینه آورده اســت: » دو شــهر باس و 
جگین در همسایگی یکدیگر واقع بود و هر کدام مسجد 

و بازاری جداگانه داشت.«
با افول قدرت ملوک هرمز به روزگار صفویه، راه تاریخی 
هرموز به جیرفت، اندک اندک اهمیت خود را از دست داد 
و شــهر تاریخی جغین به حاشیه رفت تا اینکه امروزه بر 
اساس تقسیمات نوین کشوری، این منطقۀ کهن با عنوان 

بخش جغین جزو شهرستان رودان به شمار می رود.
سیاحان اروپایی از جمله نئارک، مارکوپولو، پیترو دلاواله، 
آلفونس گابریل و سرپرسی سایکس از این مسیرها عبور 

کرده و کم و بیش بدان اشاره کرده اند.
سایکس در این زمینه نوشــته است » از میناب جاده به 
سمت رودخانه ای که به همین نام خوانده می شود، امتداد 
دارد و احتمال می رود که همان جاده ای اســت که معبر 
دریا سالار اسکندر بود ... پس از قطع هیجده میل راه به 
رودخانۀ دزدی رســیدیم و بعداً به برینتی واقع در خاک 
رودان کــه ضمیمۀ ایالت فارس اســت و روز بعد نیز به 
جاغین که بلوچ ها می گویند طایفۀ رند اولین دفعه در این 
نقطه با امُرای محل ماقات کردند. رندها مدعی هستند 
که اصاً عرب انــد و آبا و اجداد آنها چون از پیروان علی 
بوده اند، لذا از ســتم و ظلم مخالفیــن خود به این ناحیه 

فرار کرده اند.« 
ســایکس در ادامۀ گزارش خود پیرامون جاغین )جغین( 
نوشته است که حاکم آنجا از مدت ها پیش با وی آشنایی 

داشته است.

کتاب »مســکوی کوچک افغانســتان« نوشته معصومه 
حلیمی توسط انتشارات ســوره مهر منتشر و راهی بازار 

نشر شد.
به گــزارش خبرنگار مهــر، کتاب »مســکوی کوچک 
افغانســتان« نوشــته معصومه حلیمی به تازگی توسط 
انتشارات ســوره مهر منتشر و روانه بازار نشر شده است. 
این کتاب روایت زندگی نجیبه اصغری مادر شهید مدافع 
حرم افغانستانی احمد شــکیب احمدی از شهدای لشکر 

فاطمیون است.
کتاب شــرح زندگی و مشــقت های بانویی است که به 
دلیل وضعیت متاطم زندگی در زادگاهش، دائم در میان 
کشــورهای افغانستان و پاکســتان و ایران در سفر است 
و ابتدا اعضای خانواده اش را در جنگ های افغانســتان از 
دست می دهد و در ادامه، احمد تنها پسرش را هم در راه 

دفاع از حرم حضرت زینب )س( فدا می کند.
داســتان از خانــه کودکی نجیبه در کابل آغاز می شــود 
و در ادامه به نسل کشــی قوم هزاره و شــهادت خانواده 
نجیبه می رســد و تا آن جا ادامه پیــدا می کند که احمد 
تنها امید و انگیزه زندگــی نجیبه تصمیم می گیرد برای 
حضور در جبهه ســوریه درس و دانشگاه را در کابل رها 
کند و به ایران بیاید. در نهایت شــهید شکیب احمدی در 
ســال ۱۳۹۵ به سوریه اعزام می شــود و دو سال بعد به 

شهادت می رسد.
کتاب سراسر واگویه های مادرانه است که نگرانی و عشق 

یک مادر به تنها فرزندش را به تصویر می کشد.
در بخشی از این کتاب می خوانیم:

»سعی کردم چشــم هایم را ببندم و بخوابم. اما هرچه به 
پلک هایم فشــار آوردم خواب به چشمانم نیامد. کمی که 
از دردم کاســته شد، چشم گشــودم. احمدم غرق کتاب 
بود. صدایش زدم احمد جــان چه می خوانی؟ نمی خوای 

بخوابی؟
کتاب را بست و لبخند روی لبش آمد.

- زندگانی حضرت زینب )س(.
از جایش بلند شد و به تختم نزدیک شد.

- مادر یک چیز جالب!
- چی مادرجان؟

- شــما مثل حضرت زینب هم دختر شهید هستید، هم 
خواهر شهید.

کمی مکث کرد.
- ان شاالله مادر شهید هم می شوی.

دوباره درد به ســرم چنگ انداخت. خشم تمام وجودم را 
پر کرد.

- احمــد همین فردا با من بر می گردی! برو وســایلت را 
جمع کن.

خنده ی چاپلوســانه روی صورتش آورد و به من نزدیک 
شد. دست هایم را گرفت و بوسه باران کرد.

- مامان شــوخی کردم. کو تا شــهادت!!! شهادت لیاقت 
می خواد که ما نداریم.

فردای آن روز برگشــتم، اما دلم را هــم در حرم بانوی 
دمشق جا گذاشتم.«

»مســکوی کوچــک افغانســتان« در ۴۵ فصل با ۲۳۲ 
صفحه، شــمارگان هزار و ۲۵۰ نسخه و قیمت ۱۴۵ هزار 

تومان عرضه شده است. 
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tخواندن یا نخواندن
بودن آدمی در گرو خواندن اوست. پس به 
جای بودن یا نبودن مســأله این است می 
توان گفت خواندن یا نخواندن مســأله این 
اســت. اگر این گزاره را یک مسأله فرض 
کنیم ســوال اساســی اش می شــود. آیا 
خواندن ضروری است؟ برای درک هستی 
مطمئنا به مطالعه و اندیشیدن سفارش می 
شود. اما در این میان برخی هم ندانستن و 

نخواندن یعنی رهایی از این دو را مهم می 
شــمرند. در مکتب بودیسم رهایی از رنج را 
منوط به رهایی ازهمه چیز حتی دانســتن 
کرده اند. در فرهنگ عرفان اســامی نیز 
شــمس تبریزی پس از دیدار با مولوی او 

را توصیه به نخواندن می کند
بنابر این هستی آدمی دچار پارادوکس می 
شود. از این رو نیازمند راه حلی برای رهایی 
از این امر متناقض هستیم پاسخ اجمالی به 

آن این است که امر به نخواندن هم نوعی 
خواندن محسوب می شود. یعنی همین هم 
باید از طریق ســخن گفتــن و فهمیدن ادا 
شود. مانند کســانی که در صدد رد فلسفه 
برمی آیند نیازمند به آموختن فلسفه هستند

با توجه به این مقدمه می توان گفت: تمام 
اندیشــمندان دوره ای را به خواندن و تأمل 
کردن و نوشــتن و گفتن مشغول بوده اند 

ولی پس از ســیراب شــدن، متوجه برخی 
اشــتباهات و ادعای ناپخته خود شــده و 
توصیه به سکوت و کم نویسی و کم گویی 
کرده اند. یعنی رســیدن به این مرحله نیز 
ناشی از مطالعه بوده است. مکمل این نکته، 

سخن مولوی است
او زدانش ها نجوید دستگاه ۳۸۵۶/۳ هر که 

در خلوت به بینش یافت راه 

   نقد و نگاه

?....................................دکتر عباس فضلی

استاد دانشگاه

     کتاب
    

توسط انتشارات سوره مهر؛

»مسکوی کوچک افغانستان« به 

کتابفروشی ها آمد 

نکته های نیکو
وکلای فرهیخته 

چرا عنوان معاونت مطبوعاتی وزارت 
فرهنگ تغییر کرد؟

  خبر

سینمای ایران پس از تحمل مدت ها رکود 
و انجماد، این روزها، حال خوشایندی دارد؛ 
اتفاق های شــگرفی در حوزه سالن سازی، 
تولیــد و اکران رقم خورده که شــاخص ها 
را به نحو قابل توجهی صعودی کرده است. 
این وضعیت، نه تنها رضایت کنونی فعالان 
ســینما و مــردم را به همراه داشــته بلکه 
آینده ای بسیار روشــن را برای این صنعت 

ترسیم کرده است.
به گزارش خبرنگار ســینمایی ایرنا، امروز 
کــه ۲ ســال از عمــر دولت ســیزدهم و 
محمد خزاعی بر مســند ریاســت سازمان 
ســینمایی می گذرد و می توان عنوان کرد 
که شاخص های سینمایی در وضعیت فعلی، 
قابل قیاس با زمان تحویل گرفتن کرســی 

این سازمان نبوده است.
زمانی که خزاعی، ســازمان ســینمایی را 
تحویل گرفت ۵۷۰ ســالن سینما، بر روی 
کاغذ، در کشور وجود داشت. بسیاری از این 
سالن ها، تعطیل و یا در شرف تعطیلی بودند 
و در تامین خرج یومیه خود که شامل قبوض 
و حقوق پرسنل می شد، مستاصل بودند. در 
این بین، تنها پردیس های سینمایی حیات 
داشتند و مشغول فعالیت بودند. امروز اما در 
شرایطی به سر می بریم که عاوه بر تحولی 
جدی در فعالیت آن ۵۷۰ سالن، ۲۳۴ سالن 
دیگر نیز به ناوگان ســینمایی کشور افزوده 
شده و تا پیش از ۲ سال دیگر، همین میزان 
سالن نیز اضافه می شود تا تعداد سالن های 

سینمای کشور به عدد ۱۰۰۰ برسد.

بر مبنــای همین گــزارش، در ابتدای این 
دولت، به ازای هــر ۱۵۴ هزار ایرانی، یک 
سالن ســینمایی وجود داشت اما امروز، این 
آمار به هر ۱۰۹ هزار نفر یک سالن افزایش 
پیدا کرده است که با رشد تعداد سالن ها به 
عــدد ۱۰۰۰، به ازای هــر ۸۸ هزار ایرانی، 
یک سالن ســینما وجود خواهد داشت که 
رشــد قابل توجهی در این حوزه محســوب 

می شود.
معضل ســینمایی دیگری کــه این روزها 
کاما مرتفع شــده، موضــوع رونق تولید 
اســت. در ابتدای دولت ســیزدهم، فضای 
ســیاه به جامانده از دوران کرونا، بر فضای 
تولیداتی ســینمای کشــور مســتولی بود. 
ســینما در رکود کامل به سر می برد و هیچ 
دورنمای روشــنی بــرای آن متصور نبود. 
در چنیــن وضعیتی، کمتر ســرمایه گذاری، 
ریسک حضور در سینما را می کرد. بنابراین 
کاما طبیعی بود که بسیاری از کارگردانان 
ســینما، یا در خانه بیکار شوند و یا ترجیح 
دهند که در پلتفرم ها، سریال ســازی کنند. 
کار به جایی رســید که در آستانه جشنواره 
فجر ســال ۱۴۰۰، عده ای ولو از دلسوزان 
سینمای کشــور، متعجب باشــند که این 
رویداد قرار اســت با چه آثاری برگزار شود 
چرا که تولیدات چندانی در ســینمای ایران 

رقم نخورده بود.
این شــرایط امروز، هیچ محلــی از اعراب 
ندارد. سینما به یکی از پررونق ترین دوران 
خود رســیده و کارگردانان بسیاری، مراحل 

مختلــف فیلم خود را دنبــال می کنند و تا 
امروز، ۱۰۶ فیلم، فرم حضور در جشــنواره 
فجر را پــر کرده اند. شــرایط بــرای این 
کارگردانان، با مهندســی خوبی همراه شد؛ 
عاوه بر فراهم شدن زمینه فیلمسازی این 
کارگردانان، سیاســتی اتخاذ شد تا نهایت 
رافــت و انعطاف بــا کارگردانانــی که در 
اظهارنظرهایی  گذشته،  سال  پائیز  قضایای 
داشــته اند، بــه کار گرفته شــود و تقریبا 
می توان این گونه ادعا کرد که دفع حداقلی 
صورت گرفت و زمینه فعالیت کارگردانانی 
که دچار اشــتباهی شــده بودند نیز فراهم 
شد. نتیجه چنین سیاســتی به رونق تولید 
و وجود آثــار حداکثری در جشــنواره های 
ســینمایی کشــور منجر شــد که تحولی 
 اساسی در وضعیت سخت افزاری سینما رقم 

زد.
اتفاق مهم دیگر به انقابی مربوط می شود 
که در حوره اکران رقم خورد. طی یک سال 
اخیر، تصمیم بر آن گرفته شــد تا کمترین 
میزان فیلم ســوزی بــر روی پرده صورت 
بگیرد. نتیجه چنین سیاســتی، فروش ۲۹۵ 
میلیاردی فسیل و ۱۸۰ میلیاردی هتل است 
یعنی این ۲ فیلم تا روز گذشته، ۴۷۵ میلیارد 
تومان فروش داشته اند و حدود ۱۱ میلیون 
نفر را به ســینماها کشانده اند. این وضعیت، 
طی هفته های آتی و با ویای ســاحلی و 
چنــد فیلم دیگــر تداوم خواهد داشــت و 
اتفاق های عجیبی را در گیشــه ســینماها 
رقم می زنــد. نتیجــه چنیــن رویکردی، 

مخاطــب حدودا ۱۹ میلیــون و ۵۰۰ هزار 
نفره ای است که علیرغم رشد ۳۳ درصدی 
قیمــت بلیت، ســالن های تاریــک را رها 
 نکردند و به شــکلی همه جانبه، با آن آشتی 

کردند.
اینها، مجموعه عواملی اســت که سبب شد 
تا حال سینما، بســیار خوب باشد. بیشتر از 
حال خوب ســینما، امیدواری مفرطی است 
که ســینماگران، دوستداران سینما و مردم، 
نسبت به آینده سینما دارند. این حال خوب، 
بسیار غنیمت اســت چرا که طی ۲ برهه، 
ناامیدی محضی در حوزه سینما رقم خورد: 
نخســت زمانی بود که کرونا، برای ماه ها، 
سینما را تعطیل کرد و نبود برنامه و حمایت 
خاصی، همه چیز را به یک ناامیدی محض 
کشــاند. در برهه دوم نیز اتفاقات پائیز سال 
گذشته بود که کمتر کسی تصور می کرد که 
ســینما بتواند به این زودی ها، به وضعیت 
عادی خــود بازگردد اما ســینما نه تنها به 
وضعیت نرمال خود بازگشــت بلکه اکنون 
با چندین رکوردشــکنی پیاپی در تولیدات، 
گیشه و اســتقبال مردم، در وضعیتی به سر 
می بــرد که طی یک دهه گذشــته تجربه 

نکرده بود.

شاخص های سالن سازی، تولید و اکران صعودی است؛ حال خوب سینما 
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اداره ارتباطات و اطلاع رسانی راه و شهرسازی هرمزگان



معاون نخست وزیر روسیه 
اعلام کرد:

امضای توافق میان روسیه 
و ایران برای ایجاد منطقه 

جریمه ۴ میلیون دلاری نزدک 
برای نقض تحریم های ایران

نفت به کف قیمت رسید

 
رئیس مرکز امــور بین الملل وزارت نیرو بــا بیان اینکه 
دیپلماســی همســایه محوری یکی از اصول مهم دولت 
مردمی ســیزدهم اســت، گفت: در حــال حاضر میزان 
صــادرات کالا و تجهیزات به کشــور قطــر حدود 200 
میلیون دلار اســت و تلاش داریم این عــدد را به یک 

میلیارد دلار افزایش دهیم.
به گزارش ایســنا، مجتبی اکبری در آئین افتتاح نهمین 
کمیســیون همکاری های مشترک اقتصادی ایران و قطر 
با اشــاره به ســابقه برگزاری کمیســیون های همکاری  
مشــترک اقتصــادی ایران و قطــر، گفت: هشــتمین 
کمیســیون همکاری های مشترک اقتصادی ایران و قطر 
ســال گذشته در دوحه برگزار شــد که با مصوبات بسیار 
مهمی همراه بود. بندهایی از این مصوبات اجرایی شــد 
و ما درصدد هســتیم بخشی از بندهای مصوبات را پایش 
کنیم و بتوانیم کمیته ای را تشکیل دهیم تا از این طریق 

مصوبات و تفاهمات انجام شده به سرانجام برسد.
رئیــس مرکز امور بیــن الملل وزارت نیرو، دیپلماســی 
همســایه محوری را یکی از اصول مهمی عنوان کرد که 

امروز در دولت مردمی سیزدهم در حال اجراست.
وی ادامه داد: با پیشــبرد دیپلماسی همسایه محوری از 
طریــق قرابت فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی با کشــور 
برادر قطر می توانیم بسیاری از موانع پیش روی دو کشور 

را از میان برداریم.
اکبــری یادآور شــد: بســیاری از تجــار، صنعتگران و 
دانشــمندان ایرانی دســتاوردهای قابــل توجهی دارند 
 کــه می تواننــد بــا مجموعه دولــت قطر به اشــتراک

بگذارند.
رئیــس مرکز امور بین الملــل وزارت نیرو اظهار کرد: در 
حال حاضر میزان صادرات کالا و تجهیزات به کشور قطر 
حدود 200 میلیون دلار اســت و تلاش داریم با تعامل و 
همکاری کشــور قطر، این عدد را به یــک میلیارد دلار 
افزایش دهیم. طبق اعلام وزارت نیرو، وی خاطرنشــان 
کرد: تســهیل و بهبــود روابط تجاری، تولید مشــترک 
تجهیزات، کالا و خدمات و توجــه ویژه به انتقال دانش 

فنی از جمله موارد همکاری بین دوطرف است.

  خبر
  

رئیس مرکز امور بین الملل وزارت نیرو مطرح کرد:

افزایش حجم تبادلات اقتصادی 
ایران و قطر به یک میلیارد دلار 4میلیارد دلار

 افزایش خدمات فنی و 
مهندسی ایران به عراق 

800نقطه 
حادثه خیز در کشور 
شناسایی شده است 

1428گواهی
 نانومقیاس برای 

محصولات و تجهیزات 
ساخت داخل اعطا شد

75 رتبه
 جهانی کشور ایران در 

17 فناوری 

تیتر های 
کوتاه خبری

وزیــر صنعت، معدن و تجارت گفت: با توجه بــه اینکه ایران و عمان در 
زمینه برقی ســازی حمل و نقل فعال هســتند، می توانند با همکاری هم 

خودروهای برقی تولید و به منطقه صادر کنند.
به گزارش خبرگزاری مهر، عباس علی آبادی وزیر صنعت، معدن و تجارت 
عصر چهارشــنبه در اجلاس کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی و 
تجــاری ایران و عمــان خطاب به همتای عمانی خود اظهار داشــت: دو 
کشور سال ها است که به دنبال توسعه همکاری های خود در حوزه انرژی 
با یکدیگر هســتند که برای تحقق این امر باید خطوط ارتباطی مشخصی 
داشــته باشیم که خط انرژی، خود خط ارتباطی است که به تسهیل روابط 

کمک می کند.
وی با بیان اینکه آماده ســرمایه گذاری در عمان هستیم افزود: در بخش 
انــرژی آمادگی داریم در عمان نیروگاه بســازیم یا با همراهی شــما در 

کشورهای ثالث دیگر مانند آفریقایی اقدام به احداث نیروگاه کنیم.
وزیــر صنعت، معــدن و تجارت ادامه داد: همچنین برای ایجاد شــهرک 
صنعتی در عمان آمادگی داریم یا اینکه ســرمایه گذارم عمانی را در ایران 

بپذیریم.
علــی آبادی گفــت: در حوزه های بزرگی مانند معدن، پزشــکی و انرژی 

آمادگی پذیرش سرمایه گذاران عمانی را داریم.
وی افزود: بر اساس مذاکراتی که شما با بانک مرکزی ایران انجام دادید، 

نگرانی بابت مبادلات تجاری میان دو کشور رفع شده است.
علی آبادی گفت: برای تســهیل در تجارت می توانیم استاندارد یکدیگر را 
تأمین کنیم؛ در زمینه حمل و نقل نیز آماده ایجاد خطوط کشتیرانی هستیم 
و سرمایه گذارن در صورت آمادگی دو طرف آماده سرمایه گذاری هستند.

وی با بیان اینکه برای برقی سازی حمل و نقل می توانیم فعالیت مشترک 
داشــته باشیم گفت: با توجه به اینکه دو کشور در زمینه برقی سازی حمل 
و نقل فعال هســتند می توانند با همکاری هم خودروهای برقی تولید و به 

منطقه صادر کنند.
علی آبادی افزود: دو کشــور می توانند با یکدیگر اتحاد صنعتی و تجاری 

داشته باشند تا نیاز مردم منطقه را تأمین کنند.
آغوش باز عمان برای ایرانیان

همچنین قیس بن محمد الیوســف وزیر تجارت، صنعت و توسعه سرمایه 
گــذاری عمان در این اجــلاس اظهار کرد: افق هــای جدید پیش روی 
همکاری های دو کشــور وجود دارد کــه می توانیم آن را با اقتصاد جهانی 

ادغام کنیم.
وی افزود: روابط تجاری دو کشــور مستحکم است و حجم این روابط دو 

کشور نیز به تازگی افزایش یافته است.
الیوســف ادامــه داد: شــرکت های ایرانــی جدیــد زیادی بــه تازگی 
 در عمــان ایجــاد شــده اند کــه امیدواریــم در آینــده نیز ادامــه پیدا

کند.
وزیر تجارت، صنعت و توسعه سرمایه گذاری عمان ادامه داد: اقتصاد عمان 
زمینه های مناسب برای سرمایه گذاری را فراهم کرده است و با آغوش باز 
پذیرای ایرانی ها اســت، آنها می توانند با سهم صد درصد در کشور ما ثبت 

شرکت کنند.
وی افــزود: متقاضیــان می تواننــد در زمینه هایــی مانند گردشــگری، 
 صنعتــی لجســتیک و امنیــت غذایی و ســایر بخش ها فعالیت داشــته

باشند.
الیوســف گفت: از بنادر ایران و عمان می توانیم همکاری مشترکی برای 

صادرات مجدد به سایر کشورها داشته باشیم.
وی تصریح کرد: ما خواهان توســعه روابط اقتصادی، تجاری و توســعه 

اشتعال پایدار هستیم.
الیوسف افزود: در زمینه های گاز، لوازم خانگی و خودروسازی، گردشگری، 
کشاورزی شیلات و تأسیس شهرک های صنعتی و زنجیره تولید همکاری 

مشترک داشته باشیم
گفتنی اســت، در این مراســم توافق نامه حمایت از سرمایه گذاری های 
مشترک میان وزیر صنعت، معدن و تجارت ایران و وزارت تجارت، صنعت 

و توسعه سرمایه گذاری عمان به امضا رسید.
یادداشــت تفاهم همــکاری در زمینه های فناوری و تکنولــوژی با اتاق 

بازرگانی عمان به امضا رسید.

پیشنهاد ایران به عمان برای تولید خودروهای برقی مشترک

اقتصادی
شماره 4304

سه شنبه 
21 آذر  1402
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35درصد
 میانگین افزایش قیمت 

پیشنهادی خودرو

2 تا5میلیون تومان 
افزایش قیمت 

خودروهای پرطرفدار 
در بازار 

شــرکت ســهامی برق منطقه ای هرمزگان در نظر دارد از طریق برگزاری مناقصه عمومی 1 مرحله ای , نســبت به »عملیات اصلاح و ترمیم فونداسیون ،  تعویض استاب 

،تقویت سیستم ارت خطوط فوق توزیع 63 کیلو ولت قشم– قشم و63 کیلو ولت قشم-سوزا « اقدام نماید.

لذا از متقاضیان شرکت در این مناقصه دعوت بعمل می آید ، جهت دریافت اسناد مناقصه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس WWW.setadiran.ir مراجعه 

و نســبت به واریز مبلغ 500,000 ریال بصورت الکترونیکی به شــماره حســاب 4001103104025187 بنام تمرکز وجوه درآمد حق انشعاب و سایر درآمدهای شرکت سهامي 

برق منطقه اي هرمزگان  از تاریخ 1402/09/22 لغایت 1402/09/28 اقدام  و یک نســخه از اســناد مناقصه را دریافت نمایند . با توجه به اینکه کلیه مراحل برگزاری مناقصه 

از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار می گردد , لازم است در صورت عدم عضویت فبلی شرکتها در سامانه فوق مراحل ثبت نام 

در ســایت مذکور انجام و نســبت به دریافت گواهی امضا, الکترونیکی اقدام نمایند . شــرکت کنندگان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره   076-33313861-4 

داخلي 2045  ، و در خصوص ســامانه با داخلی 3000 تماس حاصل فرمایند . ثبت شــماره تلفن , فکس و ایمیل از ســوی شرکت کنندگان در سامانه الزامی می باشد .. ارائه  

فیزیک پاکت الف الزامیست .

    توضیحات:

1- مبلغ تضمین شرکت درفرایند ارجاع کار 1,132,042,941 ریال ، به صورت ضمانتنامه معتبربانکي ویا واریز نقدي .

2-  الزامات مناقصه به شرح ذیل می باشد )عدم بارگذاری هریک از موارد زیر باعث رد پیشنهاد می گردد(: 

1-1-  پیمانکار موظف است از محل  اجرای پروژه مذکور بازدید بعمل آورد 

2-1- داشتن حداقل رتبه 5 ابنیه یا 5 نیرو الزامی است. 

1-3- داشتن حداقل 2 سابقه کار به همراه رضایتمندی از کارفرما در 5 سال اخیر در زمینه فونداسیون دکل خطوط انتقال یا فوق توزیع الزامی است.

2- دستگاه نظارت : معاونت بهره برداری شرکت سهـــامی برق منطقـــه ای هرمزگان می باشد و شرکتهای متقاضی می توانند در خصوص سئوالات فنی و هماهنگی جهت 

بازدید با شماره همراه 09179814984آقای مهندس دلشاد تماس حاصل فرمایند.

3- حداکثـــرمهلت تحویل اسنـــاد به دبیرخانه اینشرکت تا ساعت 9 صبح روز  سه شنبه مورخ 1402/10/12 و زمان بازگشایی پاکات راس ساعت 10 صبح همان روز دردفتر 

امور تدارکات وقراردادهاي این شرکت می باشد. 

4- به پیشنهادات مشروط ، مبهم ، مخدوش و فاقد سپرده و پیشنهاداتي که بعد از موعد مقرر به دبیرخانه این شرکت ارسال گردد مطلقاً ترتیب اثرداده نخواهدشد.

5- آگهي ما درسایت سامانه  )www.setadiran.ir(بخش »ثبت نام/ پروفایل تامین کننده / مناقصه گر«  قابل مشاهده مي باشد.                                

 روابط عمومي شرکت سهامي برق منطقه اي هرمزگان      

شناسه آگهی : 1620553

اداره ارتباطات و اطلاع رسانی راه و شهرسازی هرمزگان

 فروش زمین   نوع واگذاری 
 زمین  مورد مزایده 

 تفکیکی فرمانداری -جاده لنگه کنگ -شهر بندرکنگ نشانی 
 Y 4750/292824 X 9935/2942093 مختصات مرکز زمین 

 اصلی   17641فرعی از   437تفکیکی تحت پلاک   2قطعه  پلاک ثبتی 

 تجاری  کاربری 
 دارد  وضعیت سند 

 4/88 مساحت عرصه )متر مربع( 
 000/130/ 000 متر مربع )ریال( قیمت هر 

 11/ 000/492/ 000 قیمت پایه مزایده )ریال( 
 600/574/ 000 قیمت کل  )ریال(  5%

 حمیدرضا کشفی  نام کارشناس 
 17/08/1402 تاریخ کارشناسی

نامه تعیین قیمت توسط کانون کارشناسان  
 187/1402/ 6589/ 572  شماره رسمی دادگستری استان هرمزگان

 اداره کل راه و شهرسازی رأی هیأت نمایندگی 
  0001080/021623و  11/07/1402مورخ  021523/ 0000875 شماره های 

 1402/ 09/ 06مورخ  
 

 وضعیت زمین 
 

 تخلیه 
 شش دانگ 

 روز کاری  7                      مهلت زمانی واریز وجه ) عقد قرارداد(
 نقد                       شرایط فروش 

 ………………………… توضیحات 
 

بــا عنایت به اینکه کلیه مراحل انجام مزایدات )اعم از دریافت اســناد، ارائه 
تضمین، ارسال پیشنهاد قیمت، بازگشایی پاکات و اعلام برنده( در اداره کل 
راه و شهرسازی استان هرمزگان به صورت الکترونیکی در سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ســتاد( برگزار می گردد، متقاضیان محترم بایستی جهت 
 ثبــت نام در ســامانه مذکــور و دریافت نام کاربری و رمز عبور به ســایت

www.setadiran.ir  مراجعه فرمایند.
- مهلت دریافت اســناد: از روز دو شنبه مورخ 1402/09/20 ساعت 08/00 

تا روز سه شنبه مورخ  1402/09/28  ساعت 18/00

- مهلت ارسال پیشنهاد: از روز دوشنبه مورخ 1402/09/20 ساعت 08/00 
تا روز شنبه  مورخ 1402/10/09 ساعت18/00 

- زمان بازگشایی پاکات: روز  یکشنبه مورخ 1402/10/10 ساعت 10/00
توضیحات: به مهلت اعتبار شش ماهه تعیین قیمت توسط کانون کارشناسان 
رسمی دادگستری توجه شــود و کل فرایند برگزاری مزایده، عقد قرارداد و 
واریز وجه بایســتی در مهلت قانونی 6 ماهه از زمان اعلام قیمت توســط 

کانون کارشناسان رسمی دادگستری انجام شود.

مدیرکل دفتر خدمات فنی و مهندســی وزارت صمت 
گفت: تاکنون از 22 شــرکت، 14 شرکت خودرویی به 
ســامانه جامع خدمات پس از فروش متصل شدند، اما 
هنوز دو شرکت بزرگ خودروساز کشور به این سامانه 

متصل نشدند.
به گزارش خبرگزاری مهــر، حمید محله ای مدیرکل 
دفتر خدمــات فنی و مهندســی وزارت صمت گفت: 
تاکنون از 22 شرکت، 14 شرکت خودرویی به سامانه 
جامــع خدمات پــس از فروش متصل شــدند و بقیه 
شــرکت ها طبق قانون بودجه 1402 تا پایان آذر ماه 

فرصت دارند تا به استعلام های مربوط به خدمات پس 
از فروش در سامانه جامع خدمات، پاسخ دهند.

اتصــال  بــرای  زیرســاخت های لازم  گفــت:  وی 
شــرکت های خودرویی شامل تولید کننده، وارد کننده 
و مونتاژ کننده را برای اتصال به سامانه جامع خدمات 

پس از فروش فراهم کردیم.
مدیرکل دفتر خدمات فنی و مهندســی وزارت صمت 
افزود: تاکنون از 22 شــرکت، 14 شرکت خودرویی به 
ســامانه جامع خدمات پس از فروش متصل شدند، اما 
هنوز دو شرکت بزرگ خودروساز کشور به این سامانه 

متصل نشدند.
محله ای در ادامه گفت: طبق آئین نامه اجرایی تبصره 
10 قانون بودجه 1402 شرکت های خودرویی تا پایان 
آذر ماه فرصــت دارند تا به اســتعلام های مربوط به 
خدمــات پس از فروش که در ســامانه جامع خدمات 

پس از فروش مطرح می شود پاسخ دهند.
به گفته محله ای یکی از مهم ترین مزیت های اتصال 
شرکت های خودرویی به ســامانه جامع خدمات پس 
از فروش شــفافیت ارائه خدمات آن ها و ایجاد امکان 

شکایت از عملکرد این شرکت ها توسط مردم است.

لازم به ذکر اســت بر اســاس مــاده 4 قانون حقوق 
مصرف کنندگان همه شــرکت های خودرویی شامل 
تولید کننده، وارد کننده و مونتاژ کننده موظف هستند 
خدمات پس از فروش ارائه دهند و بر اســاس ساز و 
کارهای وزارت صمت این خدمات باید در بستر سامانه 

جامع خدمات پس از فروش اتفاق خواهد افتاد.

ضرب الاجل وزارت صمت به 2 خودروساز بزرگ کشور

نماینده پیشــین ایران در اوپــک گفت:تولید نفت 
ایران به صورت چشــمگیری افزایش پیدا نکرده و 
به اندازه ای نیست که منجر به کاهش جهانی قیمت 

نفت شود.
محمد علی خطیبی نماینده پیشــین ایران در اوپک 
در گفت وگو با خبرنگار مهر با اشاره به اینکه کاهش 
قیمت جهانی نفــت نمی تواند با افزایش تولید نفت 
ایران ارتباط داشــته باشــد، گفت: تولیــد ایران به 
صورت چشمگیری افزایش پیدا نکرده و به اندازه ای 
نیست که منجر به کاهش جهانی قیمت نفت شود.

وی ادامه داد: تولید نفــت ایران حتی کمتر از قبل 
از تحریم ها رســیده اســت اما دو عامل وجود دارد 
که قیمت نفت را تحت الشــعاع قــرار می دهد یکی 
افزایــش تولید غیــر اوپک به خصــوص آمریکا و 
دیگری کاهش تقاضا به دلیل کسادی اقتصادی که 

وجود دارد تقاضای قابل توجهی وجود ندارد.
به گفته این کارشــناس انرژی تولید نفت ایران به 
اندازه ای رشــد نداشــته که امکان تأثیر گذاری بر 
قیمت نفت را داشــته باشــد، زیرا در ماه های اخیر 
منابــع بین المللی معمولًا این اعداد و ارقام را اعلام 

می کنند که در ماه های اخیر تفاوت چندانی را نشان 
نمی دهد.

وی ادامــه داد: البته عامل دیگری که مزید بر علت 
شــده تا قیمت نفت کاهش پیدا کند ذخیره سازی 
به شــدت افزایش پیدا کرده و این را می توان عامل 

دیگری بر کاهش قیمت ها دانست.
خطیبی در خاتمه خاطر نشــان کــرد: روند نزولی 
قیمت نفت را شــاهدیم به همین دلیل اوپک تولید 
خــود را کاهش داد و هم کاهــش داوطلبانه وجود 

داشت.

کاهش قیمت نفت ربطی به ایران ندارد



اجتماعی

ایران یکی از ۲۰ کشــور غنی دنیا از نظر تنوع زیســتی 
اســت. بیش از ۲ هزار گونه مهره دار در کشور شناسایی 
شده که از این تعداد ۸۶ گونه خشک زی در خطر انقراض 
قرار دارد و ۱۶۵ گونه هم جزو گونه های حفاظت شــده 

هستند.
گروه جامعه ایرنا - اقلیم ایران به گونه ای است که تنوع 
زیســتی زیادی را در خود جای داده است؛ به طوری که 
تاکنون ۸۶۶۰ گونه گیاهی در ایران شناســایی شدند که 
حدود یک ســوم آنها آندمیک )بومی( هستند همچنین 
۲۰۶۲ گونه مهره دار در کشور وجود دارد که شامل ۲۰۵ 
گونه پســتاندار، ۲۳ گونه دوزیســت، ۲۸۵ گونه خزنده، 
۲۹۷ گونــه ماهیان آب های داخلــی، ۵۶۲ گونه پرنده و 
۹۷۵ گونه ماهیان خلیج فارس، تنگه هرمز و خلیج عمان 
اســت که از این تعداد ۸۶ گونه جانوری خشــک زی در 
خطر انقراض قرار دارد و ۱۶۵ گونه جانوری نیز حفاظت 

شده اند.
گونه هایی مانند گورخــر ایرانی، یوزپلنگ ایرانی، خرس 
ســیاه، گوزن زرد، افعــی شــاخدار دم عنکبوتی، افعی 
دماوندی، ســمندر، پنج گونه از خاویــار ماهیان دریای 
خزر، درنای سیبری، بالابان، اردک سرسفید، میش مرغ، 
هوبره، عقاب طلایــی و اردک مرمری در معرض خطر 
انقراض هســتند که برای بسیاری از آنها برنامه حفاظت 

تهیه شده و در حال اجرا است.
بالابان، بحری و شاهین سه پرنده در خطر انقراض

معاون محیط زیســت طبیعی و تنوع زیســتی سازمان 
حفاظت محیط زیست درباره وضعیت گونه های جانوری 
کشور به خبرنگار محیط زیست ایرنا گفت: از میان۲۰۶۲ 
گونه مهره دار کشور حدود ۸۶ گونه خشکی زی در خطر 
انقراض هســتند البته این عدد بر اساس طبقه بندی ملی 
است یعنی اگر بخواهیم بر اســاس طبقه بندی اتحادیه 
بین المللی حفاظــت از طبیعت )IUCN( قضاوت کنیم 
این آمار کمتر خواهد بود چون ممکن است یک گونه ای 
در ایران وضع خوبی نداشته باشد اما شرایط آن در نقطه 
دیگری مناسب باشــد؛ از این رو جزو گونه های در خطر 
انقراض نخواهد بود اما بر اســاس طبقه بندی ملی، ۸۶ 

گونه خشکی زی کشور در خطر انقراض هستند.
حســن اکبری افزود: در بین اینها برخی از گونه ها جزو 
پرندگانی هستند که هم جمعیت بومی دارند هم مهاجر، 
از جمله اینها هوبره و پرندگان شکاری از نوع شاهین ها 
مانند بالابان، بحری و شــاهین کــه گونه های در خطر 
انقراض هســتند که هــم جمعیت بومــی و هم مهاجر 
دارند. متاســفانه قاچاق یعنی زنده گیری و فروش آنها به 
کشورهای حاشیه خلیج فارس بیشترین مشکل و مساله 

را برای بقای این گونه ها ایجاد کرده است.
وی تاکید کرد: شــاهین ها گســتره قلمرویی وســیعی 
دارنــد. برخی از آنها جابه جایی های گســترده  دارند و به 
هیچ وجه مکان های زیســت و زادآوری آنها محدود به 
مناطق حفاظت شــده نمی شــود؛ بنابراین کار حفاظت 
این گونه ها بسیار دشــوار است. ما بر اساس گشت های 
پراکنده در خارج از مناطق و مطابق گزارش های مردمی، 
با قاچاقچیان و کســانی که زنده گیری می کنند، برخورد 
می کنیم. بخشــی از ایــن برخورد هم بر مــی گردد به 
همکاری که فراجا با سازمان حفاظت محیط زیست دارد. 
آنها قاچاقچیانی را که پرندگان را زنده گیری و به ســمت 
استان های جنوبی می برند، دستگیر می کنند و بعد از آن 
ســازمان حفاظت محیط زیست پرندگان را تحویل و به 

طبیعت برمی گرداند.
وی اظهار داشت: متاســفانه این گونه ها در بیشتر مواقع 
وضعیت خوبی ندارند و جمعیت آنها در همه دنیا از جمله 
کشور ما کاهش جدی داشته چون در رأس هرم هستند؛ 
از این رو از تغییرات اکوسیســتم بســیار تاثیر می گیرند 
یعنی وقتی که تخریب زیستگاه اتفاق می افتد، جمعیت 
طعمه های آنها کم می شود یا حتی آلودگی های شیمیایی 
وارد چرخه های زیســتی می شود در نهایت این پرندگان 
که در رأس هرم هســتند آسیب زیادی می بینند ضمن 
اینکــه مجموع پرندگان شــکاری جوجه های آنها دیرتر 
بالغ می شــوند؛ به همین دلیل مشــکلات و آسیب های 
 بیشــتری بــرای جوجه های آنهــا می تواند بــه وجود 

بیاید.
اکبــری ادامه داد: در بین اینها، شــاهین بومی یعنی آن 
شــاهینی که در کشور زادآوری می کند، وضعیت بحرانی 
تر دارد چون جمعیت آن به شــکل طبیعی هم کم بود و 
اکنون که زنده گیری و منتقل می شــود، باعث شده که 
شــرایط برای حیات این گونه به نســبت ۲ پرنده دیگر 
بحرانی تر شــود البته بالابان و بحــری هم زنده گیری 

می شوند.
وی گفــت: دربــاره ایــن گونه هــا مهمترین مســاله 
فرهنگ سازی است که باید در سطح گسترده انجام شود، 
کارهایی به صورت مقطعی در برخی از اســتان ها انجام 
شده است مثلا در فصل زنده گیری شاهین )بازگیری( که 
بیشتر فصل پاییز است در استان هایی که بیشتر گزارش 
داریم گشت های سیار تشــکیل می شود که باعث شده 
افرادی که اقدام به این کار می کنند شناســایی شــوند، 
اقلامشــان کشــف وضبط و برای آنهــا پرونده قضایی 

تشکیل می شود.
معاون محیط زیســت طبیعی و تنوع زیســتی سازمان 
حفاظت محیط زیســت افــزود: برای تشــدید مجازات 
قاچاقچیان قبلا پیشــنهادهایی در راستای اصلاح قانون 
مقابله با قاچاق شده بود اما کامل نبود. اکنون در تلاشیم 
که بتوانیم پیشنهاد جدیدی را ارائه دهیم البته در لایحه 
حفاظــت و مدیریت پایــدار حیات وحــش هم مفادی 
را گنجاندیــم که برخورد با قاچاق این گونه ها تشــدید 
شود؛ در این راســتا اولین نشست فرابخشی برای مقابله 
با قاچاق حیات وحش برگزار شــد که در آن هماهنگی 
اولیه خوبی اتفاق افتاد. اگر بتوانیم کمیته فرابخشــی را 
فعال کنیم و دستگاه ها جدی تر پای کار بیایند می توانیم 
نتایج بهتری بگیریم اما موضوعی که مشــخص اســت 
این اســت که به نظر می آید تاکنــون همگرایی کافی 
 برای اســتفاده از ظرفیت همه دســتگاه ها وجود نداشته

است.

معــاون امور بانوان و خانواده رئیس جمهور گفت: امروز خط 
مقدم مقابله با تهاجم دشمنان، رسانه است و خانم ها در خط 

مقدم این رسانه هستند.
به گزارش ایرنا، انســیه خزعلی در جریان در دیدار صمیمانه 
با دانشجویان دانشگاه امام صادق)ع( افزود: طوفان الاقصی، 
هم، ضربه ای بود به رژیم صهیونیســتی و هم باعث شــد 
مردم دنیا مظلومیت فلســطین و بویژه زنان و کودکان غزه 

را بشناسند.
وی یادآورشــد: رژیم صهیونیستی، به این مقدار از کشت و 
کشتار هم بسنده نخواهد کرد و نقشه از نیل تا فراتش را اگر 
موفق بشــود، ادامه خواهد داد و البته حتما با مقاومت مردم 
موفق نخواهد شــد و با ایستادگی مردمی که بیدار شدند در 

سراسر دنیا در این مسئله، قطعا شکست خواهد خورد.
مردم از طریق رسانه ها ماهیت پلید رژیم صهیونیستی 

را شناختند
معــاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده افزود: مردم، از 
طریق رســانه ها ماهیت پلید رژیم صهیونیستی را شناختند، 
بنابراین ما در خط مقدم این حمله و این هجوم رسانه ای می 
توانیم از سلاح دشمن علیه دشمن استفاده کنیم و این یکی 

از وظایف مهمی است که بانوان بر عهده دارند.
خزعلی، خطاب به دانشجویان پردیس خواهران دانشگاه امام 
صادق)ع( گفت: شــاید در زمان جنگ تحمیلی از حسرتهای 
ما این بود که چــرا نمی توانیم مثل آقایان بجنگیم و درخط 
مقدم باشــیم و اگر به جبهه می رفتیــم در نهایت کارهای 
پشــتیبانی و پرستاری نصیب ما می شد؛ اما امروز خط مقدم 

رسانه است، و خانم ها در صف اول خط مقدم هستند.
وی خاطرنشــان کرد: امروز، روزی است که باید توانمندی، 
رشادت و جهاد و تبیین گری خودتان را از طریق رسانه پیام 
رسانی کنید و تغییر مسیری که دشمن ترسیم کرده و تغییر 
جهان به نفع مســلمانان و به نفع حــق و مظلومان را رقم 
بزنید، امیدوار هستم شما بانوان و دانشجویان عزیز در راس 

این حرکت جهادی باشید.

سازمان تامین اجتماعی به مناســبت ۱۶ آذر روز دانشجو، از 
آمادگی این سازمان برای ارائه خدمات بیمه ای به دانشجویان 
در حال تحصیل در همه مقاطع تحصیلی دانشگاه ها و مراکز 

آموزش عالی کشور خبر داد.
بــه گزارش ایرنــا از ســازمان تامین اجتماعــی، در اجرای 
ماموریت و مسئولیت های سازمان تأامین اجتماعی بر اساس 
اســناد بالادســتی مانند اصل ۲۹ قانون اساسی، ماده یک 
قانون تامین اجتماعی و نیز سیاست های کلی تامین اجتماعی 
که در ســال ۱۴۰۱ ابلاغ شده است، توسعه پوشش بیمه ای 
به همه اقشــار جامعه از راهبردهای دارای اولویت سازمان 

تأمین اجتماعی است.
در طرح بیمه خانوار ایرانی که در دولت سیزدهم در سازمان 
تأمین اجتماعی با هدف توسعه پوشش بیمه اجتماعی در حال 
پیگیری است، دانشجویان در حال تحصیل در دانشگاه ها و 
مراکز آموزش عالی می توانند در دوران تحصیل، با پرداخت 
حق بیمه مقرر از خدمات ســازمان تأمین اجتماعی بهره مند 
شوند و به این ترتیب دوران تحصیل آنان نیز به عنوان سابقه 
بیمه پردازی در اســتفاده از خدمات بلندمدت سازمان لحاظ 

خواهد شد.
ثبت نام در این طرح و بیمه پردازی دانشــجویان بسیار ساده 
است و همه دانشجویان می توانند با مراجعه به سامانه خدمات 
es.tamin. به نشانی  تأمین اجتماعی  غیرحضوری سازمان 

ir در ایــن طرح ثبت نام و حق بیمه ماهانه را هم که رقمی 
حداقلی است، از طریق همین سامانه و بدون نیاز به مراجعه 

حضوری به شعب تأمین اجتماعی پرداخت کنند.
براساس گزارش روابط عمومی سازمان تأمین اجتماعی، طرح 
بیمه دانشجویی این سازمان در قالب مقررات بیمه صاحبان 
حرف و مشــاغل آزاد و به صــورت خویش فرمایی تعریف و 
طراحی شــده و دانشجویان در ســنین بین ۱۸ تا ۵۰ سال 
می توانند در این طرح ثبت نام و بیمه پردازی کنند. همچنین 
در صورتی که دانشــجوی با ســن بیش از ۵۰ سال، معادل 
سال های بیش از ۵۰ ســال، سابقه بیمه پردازی قبلی داشته 

باشد هم می تواند در این طرح ثبت نام کند.
نــرخ حق بیمه دانشــجویان هم از کمتریــن نرخ های حق 
بیمه در ســازمان تأمین اجتماعی است. در این طرح پس از 
انتخاب درآمد یا دســتمزد مبنای کســر حق بیمه از سوی 
فرد دانشــجو در قالب مقررات و قوانین، دانشجوی علاقمند 
بــه بیمه پردازی می تواند به انتخاب خود یکی از ســه نرخ 
۱۲ یا ۱۴ یا ۱۸ درصد درآمد مبنای کســر حق بیمه را برای 
بیمه پــردازی انتخاب کنــد. افرادی که نــرخ ۱۲ درصد را 
انتخاب کنند از خدمات بلند مدت بازنشستگی و فوت بعد از 
بازنشستگی بهره مند خواهند بود. افرادی که نرخ ۱۴ درصد 
را انتخاب کنند از خدمات بازنشســتگی و فوت قبل و بعد از 
بازنشستگی بهره مند می شوند و در نهایت افرادی که نرخ ۱۸ 
درصد را انتخاب می کنند از کامل ترین بســته خدمات یعنی 
بازنشســتگی، ازکارافتادگی و فوت قبل و بعد از بازنشستگی 

بهره مند خواهند شد.
بـا پرداخت حق بیمـــه از سوی دانشجویان، سوابق بیمه ای 
برای آنها ایجاد و محاســبه می شــود که این ســوابق در 
احراز شــرایط بهره منــدی از تعهدات بلندمدت ســازمان 
ازکارافتادگی( مؤثـر  تأمین اجتماعی )بازنشسـتگی، فـوت و 

خواهد بود. 
همچنین بعـــد از پایان دوران دانشــجویی، دانشــجویان 
می توانند سوابق بیمه ای خـــود را با اشـتغال در کارگاه ها، یا 
بیمه پـــردازی در قالب بیمه صاحبان حرف و مشاغل آزاد یا 

به طور اختیاری تکمیل کنند.

?.......دکتر عباس فضلی
دانشــگاه نانجیک چین در سال ۱۹۹۰ برای 
ارج گذاشــتن به مجــردی، روز یازده نوامبر 
برابر بــا ۲۰ آبان ماه که به شــکل ۱۱/۱۱ 
نوشــته می شــود، »روز جهانی مجرّدها« 
نامگذاری کرده اســت. تا افرادی که ازدواج 
نکــرده اند، فکر نکنند کمبــودی در زندگی 
دارنــد و از آن لذت ببرنــد. چرا که در طول 
تاریخ، پاره ای از شــخصیت های بزرگ در 
تنهایی و تجرّد زندگی خود را ســپری کرده 

اند. 
استاد ملکیان در یک مصاحبه می گوید: طبق 
رأی ارسطو انسان ها عموما زندگی اجتماعی 
را بــر زندگی فردی ترجیــح می دهند، ولی 
اگر از این نتیجه بگیریم که انســان ها باید 
اجتماعی هم باشند ،ســخن درستی نیست. 
بعضی از انسان ها اگر بتوانند گوشه بگیرند، 
هم برای خودشــان و هم برای دیگران بهتر 
و  اختراعات  اکتشــافات،  بزرگترین  اســت. 
مکاشفات عرفانی برای کسانی رخ داده است 
که در تنهایی زندگی کــرده اند و همان ها 

موتور محرّک تاریخ بشر شده است. 
هیــچ وقت یــک عارف بــزرگ در غوغای 
زندگــی اجتماعی پدید نیامده اســت و اگر 
قبول کنیم که این اختراعات و اکتشــافات 
بشر را رشد داده اند، باید بپذیریم که راندمان 
بشر در تنهایی بیشتر بوده است. فردوسی اگر 
گوشــه گیری نمی کرد، هیچ وقت شاهنامه 
پدیــد نمی آمد. شــاهکارهای بشــری چه 
در علــم، فن، هنر، اخــلاق و معنویت از آنِ 
کسانی است که گوشه می گیرند و ما هم که 
گوشه نگرفتیم از برکات کارهای آنها چشم 
هایمان باز شده اســت. دین های بزرگ به 
دست کسانی معرفی شده است که در بیابان 

ها زندگی می کردند.
افــرادی که در تنهایی زندگــی می کنند نه 
تنها نباید توبیخ کرد، بلکه باید وسائلی فراهم 
کرد که بتوانند در سکوت و تنهایی خودشان 
بیشتر باشند. چرا که بشر از تنهایی آنها سود 
می برد. البته باید در نظر داشت که برای هر 
انســانی، فردی یا اجتماعی زیستن متفاوت 

است. نمی توان توصیه ای واحد نمود.)۱(
ازدواج

از نظــر افلاطون ایــن امــر)ازدواج( خوب 
و طبیعــی اســت، اما هدف غایی بشــریت 
نیســت. هدف فراتر رفتن از خواســته های 
تن به منظور جســتجوی نیکی است. چون 
یگانه راهی اســت که انسان ها از طریق آن 
می تواننــد وجود معنــوی و روحانی خود را 
شکوفا ســازند و در زندگی به چیزی دست 
یابند که ارزشــمند و به راستی زیباست. )۲( 
در مقابل شوپنهاور اشتیاق جنسی را همیشه 
ابزاری برای فریبکاری و ایجاد توهّم می داند 
که طبیعت آن را به کار می گیرد تا انسان ها 
را بــه ازدواج و بنابراین جماع برانگیزد تا به 

این ترتیب تولید مثل صورت گیرد.)۳(
دوســت من! هرگز، هرگز ازدواج نکن! به تو 
انــدرز می دهم که لااقل تــا وقتی مطمئن 
نشــده ای که آنچه می توانستی انجام داده 
ای و تا زمانی که عشــق تو نســبت به زنی 
که انتخاب کرده ای به پایان نرســیده است 
و تا وقتی که این زن را کاملا نشــناخته ای 
از زناشــویی بپرهیز! و گرنه اشتباه عظیم و 
غیرقابل جبرانی مرتکب خواهی شــد. وقتی 
ازدواج کــن که دیگر پیر شــده ای و از تو 
هیچ کاری برنمی آید.. وگرنه تمام اســتعداد 
و عواطف عالی که در وجودت سرشــته شده 
تلف خواهد شــد و در راه چیزهای جزیی و 

حقیر به هدر خواهد رفت.)۴(
هر چند ازدواج به عنوان پدیده ای شــرعی و 
عرفــی از آغاز خلقت تاکنون عملی مألوف و 
مطلوب بوده اســت ولی عــده ای از زنان و 
مردان در زندگی خویش، مجردی را پذیرفته 
انــد. از میان پیامبران مــی توان به حضرت 
عیســی)ع( و حضرت یحیی)ع( اشاره کرد. 
اگر چه دن براون نویســنده ی آمریکایی در 
رمان »راز داوینچی« که بعدها ران هاورد از 
آن فیلمی ســاخت، به متأهل بودن حضرت 
عیسی و ازدواج او با مریم مجدلیه بر اساس 
یک نقاشی از داوینچی اشــاره می کند. اما 
قــرآن کریــم، حضرت یحیــی را به صفت 
حَصور یعنی مجرّد)۵( ســتوده است. غیر از 
پیامبران، پاره ای از اولیای الهی و حتی افراد 
عادی، مجرّدی را ترجیح داده اند که در رأس 
آنها ابوالعلای معری اســت. او نه فقط تنها 
زیســت بلکه تولد خود از پدر و مادر را نوعی 
جنایت تلقی کرد و دستور داد بر روی قبرش 
بنویســند: هذا جناهُ أبي عليّ و ما جَنیتُه علی 
أحدٍ. جالب اســت این نکته در اندیشــه ی 
کافکا نیز انعکاس یافته است. وی می گوید: 
بنابر عقیده ی رایج، تــرس از ازدواج اغلب 
ناشی از وحشت داشتن فرزندانی است که در 
حق آدمی همان ظلم هایی را روا دارند که او 

در حق والدینش روا داشته است.)۶(
امام محمــد غزالی در کتــاب »احیاء علوم 
الدین« یکی از علل مجرّدی عارفان را حفظ 
اخلاص در زندگی به حساب می آورد و می 
نویســد: در کتاب های مهم اخلاقی، چنان 
از ایمان و اخلاص ســخن به میان می آید 
کــه فقط تعداد قلیلی می توانند این جامه ی 

فاخر را بر تن کنند، کســانی که باید بســیار 
کم بخوابند، گرســنگی فراوان تحمل کنند، 
از همه ی لــذات دنیــوی روی برگردانند، 
لباس فاخر بر تــن نکنند و حتی اگر ممکن 
بــود ازدواج نیز نکنند.)۷( چنان که هایلر می 
گویــد: برای عارف، زندگی مجردانه شــرط 
ضروری و ذاتی زندگی دینی والاتر اســت. 
ازدواج غل و زنجیری است که مانع از تسلیم 
بی قید و بند به خیر اعلای یکتا می شود.)۸(

در دوره ی معاصر شخصیت هایی چون سید 
ابوالحسن جلوه، سید جمال الدین اسدآبادی، 
عبدالباقــی گلپینارلی، علی دشــتی، ســید 
الدین آشتیانی، رهی معیری، سهراب  جلال 
ســپهری، محمدرضا حکیمی، صادق قطب 

زاده در تجرّد زیسته بودند.
ناگفته پیداســت که معرفی شخصیت های 
مجرّد در تقابل با تأهل نیســت. چرا که یک 
امر عادی و عمومی را نمی توان با اســتثناها 
پوشــش داد. بلکه مراد این اســت که گاه 
بزرگانی از این امر عمومی استنکاف نموده و 
شیوه ی دیگری برای زیستن پیشه کرده اند. 
جولیان یانگ در کتابش به چهار شــخصیت 
بزرگ تاریخی اشــاره کرده است که به گونه 
ای دل به ازدواج نسپرده اند. آنان عبارتند از:

۱- افلاطون که مجرّد، نجیب زاده و زمانی 
نیز یک افســر ســواره نظام بود. در دوران 
جوانی اش به فلسفه ی سقراط تعلق داشت. 
یعنی گروهی از مردان جوان آتنی که سقراط 
فیلسوف را ستایش کرده و به او عشق ورزیده 

و از او چگونه فلسفیدن را می آموختند.)۹(
۲- مطلب خاصی درباره ی زندگی او)کانت( 
برای گفتن وجود ندارد مگر بیان این که وی 
همــه ی عمر خویش را در کونیگیســبرگ 
گذراند. آنجا که زاده شد، استاد دانشگاه شد، 
نوشــت، هرگز ازدواج نکرده و سرانجام مرد.

)۱۰(
۳- دو رویــداد آســیب زا تأثیر بســزایی در 
زندگی او بر جای گذاشــتند. نخستین رویداد 
مربوط می شــود به نامزدی او با رگینا اولسن 
در ســال ۱۸۴۰ که تقریباً به محض آن که 
پیشــنهاد ازدواج او توسط رگینا پذیرفته شد. 
کــی یرکگارد، بنا به دلایل نامعلوم از ازدواج 
با او پشیمان شد. ســال بعد پیمان ازدواج با 
رگینا را شکست و زندگی توامان با پاکدامنی 

پیشه کرد...)۱۱(
۴- شــوپنهاور، به عنوان ثروتمندی مستقل، 
هرگــز بــاوری به یــک مقــام حقوق بگیر 
دانشــگاهی نداشــت و از این رو بدین نکته 
اشاره داشــت که اســتقلال ذهنی نیازمند 
اســتقلال در ثروت و دارایی اســت. وی به 
سال ۱۸۱۹ یگانه اثر نظام مند فلسفی خویش 
تحت عنــوان »جهان به مثابه خواســت و 
بازنمود« را انتشــار داد و در سال ۱۸۴۴ نیز 
مجلد دومی بدان افــزود. وی هرگز ازدواج 
نکرد و تمایل داشــت تــا ملاحظاتی درباره 
زنان مطرح ســازد که تعصــب افراطی اش 
اکنون این ملاحظات او را مایه سرگرمی می 
سازد)۱۲( شــوپنهاور خود می گوید: ازدواج 
کردن یعنی فراهم آوردن امکان منزجر شدن 

از همدیگر)۱۳(
بر این تعداد می توان افراد دیگری افزود که 
از ازدواج به دلایلی استنکاف کرده اند. مثلا 
اورحان پاموک در کتاب »استانبول، خاطرات 
و شهر« آورده اســت: این چهار نویسنده ی 
حُزن زده، عبدالحق شناســی حصار، یحیی 
کمالِ شــاعر، احمد حمدی تانپینارِ داســتان 
نویس و رشــاد اکرم کوچــو روزنامه نگار- 
تاریخ نویــس هرگــز ازدواج نکردند و تنها 

زیستند و در تنهایی از دنیا رفتند.)۱۴(
البته این که چرا عده ای تجرد را اختیار می 
کنند نیازمند واکاوی اجتماعی و روان شناختی 
اســت. گاه می توان علت آن را در نامه ها یا 
رمان هایشــان جســتجو کرد. مانند گوستاو 
فلوبر در سفری که به استانبول ترکیه داشته 
اســت به مادرش می نویســد: اصلا دوست 
نــدارم ازدواج کنــم. و در نهایت هم مجرد 
مانــد. یا فرانتس کافکا در نامه به پدر به این 
موضوع اشاره می کند. غلامحسین ساعدی 
تا ۴۶ ســالگی مجرد زیسته بود و فقط چهار 
ســال آخر عمر را به حسب ضرورت با خانم 
بدری لنکرانی پیمان زناشویی می بندد. جواد 
مجابی می نویسد: به رغم فضای ملالت بار 
غربت، ســاعدی امید را از دست نمی دهد، 
به کار پناه می برد. او که ســال ها به تجرد 
زیســته بود. حالا صاحب کدبانویی است که 
آشنایی شان در اختفا صورت پذیرفته است. 
زنش بدری لنکرانی که وابسته به خانواده ای 
فرهنگی است، می کوشد تا وسایل آسایش و 

کار او را فراهم آورد.)۱۵(
یکــی دیگر از ثمرات تنهایــی و تجرد، آزاد 
زیستن و کمتر مورد داوری قرار گرفتن است. 
سارا میتلند در کتاب »چگونه از تنهایی لذت 
ببریم« که سما قرایی آن را به فارسی ترجمه 
کرده اســت، به پنج ویژگــی تنهایی یعنی 
آگاهی شخصی، سازگاری با طبیعت، ارتباط 
با ماوراء، خلاقیت و آزادی اشاره می کند.)ص 
۱۳۵-۱۶۵( فرزین وحدت بدین باور است که 
آل احمد برخی از عمیق ترین اندیشــه های 
هستی شناختی خویش را در باره ی ذهنیت 
فرد در تحلیلی خصوصی از مشــکل وجودی 

ســترون بودن خود بیان کرد. او با استفاده از 
این استعاره ی فارسی که هر کودکی سنگ 
گوری اســت برای پدرش، سترونی خود را، 
شــاید از روی ناامیدی، به نشــانه ی آزادی 
بنیانی خود به عنوان یک فرد ستود. در رساله 
ی »ســنگی بر گوری« که در ۱۳۴۲ نوشت 
اما تا سال ۱۳۶۰ منتشر نشد، ناتوانی خود را 
در پیوند بین نیــاکان و فرزندگانش به مثابه 
ی گسست در تداوم ســنت تفسیر کرد، که 
در عیــن حال آزادی فردی او را تضمین می 
کرد. او ســترونی خود را نفی گذشته و سنت 
تلقی می کرد و گذشــته و سنت را »هیچ« 
می دانســت. اما همه ی ایــن ها مفید بود، 
چون نشــان می داد که آزادی فردی وجود 
دارد.)۱۶( جلال در پایان همین رســاله می 
نویسد: اگر بدانی چقدر خوشحالم که آخرین 
سنگ مزار درگذشتگان خویشم. من اگر شده 
در یــک جا و به اندازه ی یک تن تنها نقطه 
ی ختام سُنتم. نفس نفی آینده ای هستم که 
باید در بند این گذشــته می ماند... تا دست 
کم این دلخوشی برایم بماند که اگر شده به 
اندازه ی یک تن تنهــا در این دنیا اختیاری 

هست و آزادی ای«)۱۷(
شــاید گفته ی آل احمــد را بتوان این گونه 
تحلیل کرد که در فضای مجردی و تنهایی، 
فرد کمتر مورد داوری قــرار می گیرد و هر 
رفتاری از خود بروز دهد، کســی نیست که 
او را ببیند و قضاوت کنــد. بنابراین افراد در 
تنهایی به نوعی آزادی دست می یابند و می 
توانند اندیشه ی خود را پرورش دهند. نمونه 

ی زیر بیانی از همین ماجراست.
دکتر غلامحسین ســاعدی که خود عمری 
در تجرد گذراند، در کارت دعوت عروســی 
برادرش می نویسد: زندگی مشترک لولایی 
اســت که آزادی را از آدمیزاد سهل است که 
از جســم و جان نیز می گیرد. منتهی فیروزه 
جــوادی و علی اکبر ســاعدی به این اصل 
معرفت پیدا نکــرده اند و می خواهند خلاف 
این قضیه را ثابت کنند، لطفا تشریف بیاورید 

و قیافه این دو فیلسوف را ببینید!)۱۸(
اما نظــر متفاوت هم وجــود دارد چنان که 
عبدالله شــهبازی در باره ی علی دشتی می 
نویسد: دشتي هیچگاه ازدواج نکرد، ولي این 
به دلیل عدم تمایل او به جنس مخالف نبود. 
در سند بیوگرافیک ساواک، یکي از مختصات 
دشتي »تمایل زیاد بـــه زن« و »ضـــعف 
بـسیار شدید نسبت به جنس مخالف« عنوان 
شــده اســت. این تمایل را در داستان هاي 
دشـــتي مي توان دید تا بدان حد که دشتي 
را به »ســـرحلقه عاشـقانه نویـسان« بـدل 

کـرده اسـت.)۱۹(
از ســوی دیگر وقتی فیلسوف یا نویسنده و 
شــاعری به علت مجرد بودن خود اشــارت 
می کند، بیانگر نوعی سرخوردگی یا واکنش 
در قبال پدیده ای اســت که منجر به فاصله 
گیری از ازدواج شده اســت. یا می توان به 
ناکامی او در ازدواج اشــاره کرد. عشق های 
شکســت خورده عامل مهمی در تصمیم به 
مجرد زیســتن افراد اســت. گاه همین امر 
فرد را به شــعرگویی و رمان نویسی دعوت 
کرده اســت. نمونــه ی بارز ایــن اتفاق در 
جهان معاصر محمد حســین بهجت مشهور 
به شــهریار است. بعید نیســت که حافظ در 
دوران گذشــته و رهی معیری در دوران ما با 
این مســاله مواجه بوده اند. ما در مورد حافظ 
چندان اطلاعی در دســت نداریــم، اما می 
گویند: شــعر »تنها ماندم تنها رفتی« رهی 
معیری در وصف معشــوقه اش مریم فیروزه 

سروده است. 
غیــر از کســانی کــه در طــول زندگی در 
مجردی به ســر برده اند، هستند اشخاصی 
که به رغــم ازدواج باز ترجیــح داده اند که 
مدتی را در تنهایی به ســر ببرند. شخصیتی 
چون دکتر شــریعتی با این که متأهل بوده 
اســت، اما آن گونه که از یادداشت ها و نامه 
هایش برمی آید، بیشــتر مواقع تنها زیسته 
است. یا دکتر شــایگان به رغم این که زن 
و فرزند داشــته اســت، اما خود اعتراف می 
 کند که تنها می زییــد. وی در مصاحبه ای

می گوید:
من زندگی روتینی دارم. حدود چهل ســال 
اســت که تنها زندگی می کنم. شب ها دیر 
می خوابم و صبح هم دیر از خواب بیدار می 
شوم. صبح ها ۴۵ دقیقه در خانه ورزش می 
کنم تا بدنم راه بیفتد. ورزش خاصی هم نمی 
کنــم. همین جا توی پذیرایی، راه می روم و 
دور می زنم؛ نیم ســاعت. پانزده دقیقه هم 

ورزش پا و کمر می کنم.
آشــپزی دارم که هفتــه ای دو روز می آید 
غــذا می پزد. ظهرها، بخشــی از همان غذا 
را گرم می کنــم و می خورم. خیلی کم غذا 
می خورم. یک آقایی هم هر روز از ســاعت 
هفت صبح می آیــد و خانه را تمیز می کند 
و خریدی اگر باشــد انجام می دهد و ساعت 
دوازده ظهر می رود. شامم هم همیشه یک 
تکه نان و پنیر اســت با چایی شیرین. برای 

سیگار کشــیدنم هم کوپن گذاشته ام. یک 
جعبه سیگار برمی دارم و هر روز صبح، ده نخ 
سیگار توی آن می گذارم که کوپن آن روزم 
است. گاهی تقلبّ می کنم اما نه همیشه. بعد 
از این که بیست سال قبل سکته قلبی کردم 
حواسم هست که زیاد سیگار نکشم. بعد هم 

می روم به سراغ کتاب ها و کارهایم.)۲۰( 
بــاز از نمونه هــای ایرانی آن مــی توان از 
رجبعلی اعتمادی صاحب رمان های عاشقانه 
مثال زد که پــس از دو بار تجربه ی ازدواج 
و طلاق، چهل ســال در مجردی سپری می 
کند.)۲۱( یا ابراهیم گلســتان پس از هجرت 
به لندن تا پایان حیات در تجرد ســپری کرد 
به گونه ای که حتی در مراسم تشییع و ختم 
فرزندش کاوه هم حضور پیدا نمی کند.)۲۲(

از جمله کســانی که با تنهایی پس از ازدواج 
خو گرفته اســت، اســتالین دیکتاتور بزرگ 
شوروی اســت. دخترش ســوِتلانا که خود 
دوبــار ازدواج و طلاق را تجربــه کرده بود. 
روزمــاری ســالیوان می نویســد: زمانی در 
خیالاتــش تصور می کرد که روزی به اتفاق 
بچه هایــش به خانه ی پدرش خواهد آمد و 
زیر یک ســقف همراه او زندگی خواهد کرد، 
اما حالا برایش مشخص شده بود که پدرش 
به عزلت و تنهایی عادت کرده است و حتی 
از این تنهایی احساس آزادی می کند. پدرش 
مدعی بــود در جوانی موقعی که در تبعید به 
ســر می برده به ارزش های تنهایی پی برده 
بود. سوتلانا بعدها نوشت: من و پدرم هرگز 
نتوانســتیم تشــکیل خانــواده بدهیم، حتی 
چیزی شــبیه خانواده، زیست مشترک؛ حتی 
اگر چنین چیزی را هم می خواستیم باز قادر 
به انجامش نبودیم. به گمانم او واقعا خواهان 

چنین چیزی نبود.)۲۳( 
در پایان یادآوری می شــود که در این مقاله 
فقط از مردان مجرّد ســخن رفت. ولی زنان 
مجرّد یا مطلقّه ای هــم وجود دارند که نام 
نیکی از خود برجای گذاشته اند. از زنان مجرّد 
کســانی چون ژان دارک، سیمون وی، مادر 
ترزای انگلیســی، دکتر بدرالدین تیمورتاج و 
دکتر فریده مجتهدزاده می توان نام برد. البته 
بوده اند زنان بســیاری که به رغم خواست 
خود و یا به علت ردّ درخواســت های مکرر، 
ســرانجام در طول عمر، مجــرّدی را تجربه 
کرده اند. در میان کارمندان ادارات و استادان 
دانشــگاه، نمونه های بسیاری قابل دستیابی 
اســت. از میان زنانی که پس از یک ازدواج 
ناموفق و پردردســر ترجیــح داده اند عمری 
را در مجردی بگذرانند کم نبوده و نیســتند. 
به عنوان نمونه می توان از شــخصیت های 
بزرگی چون پروین اعتصامی و فروغ فرخزاد 

و سیمین بهبهانی یاد کرد.
ســعدیه زاهــدی پاکســتانی می نویســد: 
انتظارات فرهنگــی از یک زن متآهل خیلی 
بالاســت. این امــر مانعی در راه پیشــرفت 
زنان بــه خصــوص موقعیت شــغلی آنان 
اســت. مجرد بودن به معنای آزادی بیشــتر 
است... نســل جدید عربستانی انتخاب های 
مشــابهی دارند. تخمین ها نشان می دهند 
که حدود نیمی از زنان بالای ســی ســال 
مجــرد هســتند و محافظه کارانــی را که 
 نگرانند »از سن ازدواج آنها بگذرد« مشوش 

کرده اند.)۲۴(
---------------------------

۱- مصاحبه ی حســام شوشــتری با استاد 
مصطفی ملکیان

۲- فلسفه عشق، آروینگ سینگر ص۲۵
۳- همان مصدر ص ۵۷ و ۸۰

۴- جنگ و صلح، تالستوی ج۱ ص ۳۷
۵- آل عمران/۳۹

۶- نامه ای به پدر، کافکا ص ۸۶
۷- احیاء العلوم، کتــاب زهد و ریاضت ج ۳ 

ص ۹۶
۸- نیایش، هایلر ص ۲۸۹

۹- فلسفه قاره ای و معنای زندگی ص ۳۵
۱۰- همان مصدر ص۵۹ 

۱۱- همان ص ۷۱
۱۲- همان ص ۱۱۵

۱۳- هنر پیر شدن ص ۸۸
۱۴- استانبول، خاطرات و شهر ص ۱۶۱

نامه غلامحسین ساعدی ص  ۱۵- شناخت 
۳۸

۱۶- رویارویــی فکری ایران با مدرنیت ص 
۱۸۰

۱۷- سنگی بر گوری ص ۶۴
۱۸- به نقل از شــناخت نامه غلامحســین 

ساعدی، جواد مجابی ص ۳۹۰
۱۹- زندگی و زمانه علی دشتی ص ۸۶

۲۰- ماهنامه ی اندیشه پویا، ویژه نامه نوروز 
۱۳۹۷

۲۱- به نقل از خود او در مستند عالی جناب 
عشق

۲۲- بودن با دوربین، حبیبه جعفریان ص ۳۸
۲۳- دختر استالین ج ۱ ص ۳۱۴

 ۲۴- ۵۰ میلیون زن جهان اســلام را تغییر 
می دهند ص ۱۸۴

    خبر 
  

قاچاق، شکار و تخریب زیستگاه، 
گونه های جانوری را به ورطه انقراض 

کشاند 
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معاون رئیس جمهور:

امروز زنان در خط مقدم رسانه 
هستند 

سازمان تأمین  اجتماعی به مناسبت روز دانشجو اعلام کرد:

آمادگی تأمین اجتماعی برای پوشش 
بیمه ای دانشجویان

   مقاله اجتماعی فلسفی 



سیاسی

حســین امیرعبداللهیان هشــدار داد عــدم توجه فوری به 
هشدار دبیرکل سازمان ملل و استمرار حمایت کاخ سفید از 
جنایات جنگی رژیم اســرائیل، منجر به فروپاشی ساختاری 
ســازمان های بین المللی، صلح و امنیت جهانی و سرانجام 

زوال حیثیت بشریت خواهد شد.
به گزارش ایرنا، حســین امیرعبداللهیان در شبکه اجتماعی 
ایکس نوشت: نسل کشی و کودک کشی، کاربرد سلاح های 
ممنوعــه، ممانعت از ورود آب، غذا و دارو به غزه و توحش 
در رفتار با اسرا و شهروندان بی گناه گروگان نشان می دهد 
این رژیم آپارتاید و اشــغالگر در رقابت با داعش برای خلق 

انواع جنایت، بسیار جلوتر است!
در ادامه پیام وزیر خارجه آمده اســت:  عدم توجه فوری به 
هشدار دبیرکل سازمان ملل و استمرار حمایت کاخ سفید از 
جنایات جنگی رژیم اســرائیل، منجر به فروپاشی ساختاری 
ســازمان های بین المللی، صلح و امنیت جهانی و سرانجام 
زوال حیثیت بشریت خواهد شد.  بی تردید شکست سیاست 
جنگی و نسل کشــی آمریکا و اسراییل علیه فلسطین بسیار 

نزدیک است.

وزیر امــور خارجه و رییس دفتر سیاســی جنبش مقاومت 
اســلامی فلســطین - حماس آخرین تحولات سیاسی و 
میدانی فلسطین و تداوم تهاجم وحشیانه رژیم صهیونیستی 

به نوار غزه را مورد بررسی قرار دادند.
به گزارش ایرنا، حســین امیرعبداللهیــان در گفت و گو با 
اسماعیل هنیه رییس دفتر سیاسی جنبش مقاومت اسلامی 
فلســطین، وی را در جریان آخرین اقدامــات و تحرکات 
دیپلماتیک کشورهای اسلامی و عربی و جمهوری اسلامی 
ایــران در عرصه بین الملل در حمایت از مردم فلســطین و 
محکومیت جنایات جنگی رژیم صهیونیستی و توقف کشتار 

بیرحمانه شهروندان در غزه و نیز کرانه غربی قرار داد.
وزیر امور خارجه کشــورمان از اقدام دبیرکل سازمان ملل 
متحد در مکاتبه با شــورای امنیت براساس ماده ۹۹ منشور 
ســازمان ملل متحد تقدیــر و آن را اقدامی کم ســابقه و 
ارزشمند در جهت استقرار صلح و امنیت در جهان توصیف 

نمود.
امیرعبداللهیــان یکی از محورهای مهــم مذاکرات دکتر 
رئیسی رئیس جمهور کشــورمان با ولادیمیر پوتین رئیس 
جمهور روســیه را بحران غزه عنوان کــرد و تاکید نمود: 
گفتگوهای مهمی میان رؤســای جمهور ایران و روسیه در 

موضوع فلسطین انجام شده است.
اســماعیل هنیه رئیس دفتر سیاسی جنبش حماس نیز در 
این گفت وگو ضمن تشــکر از مواضع شناخته شده و ثابت 
جمهوری اســلامی ایران در حمایت از ملت فلســطین و 
تلاشهای دیپلماتیک گسترده جمهوری در عرصه منطقه ای 
و بین المللی بمنظور پایان دادن به جنایات صهیونیســت ها 
علیه ملت فلســطین، آخرین وضعیت غزه در سایه استمرار 
جنایات و کشــتار غیرنظامیان توسط رژیم صهیونیستی را 

تشریح کرد.
اســماعیل هنیه تاکید کرد: به یاری خدا مقاومت تا توقف 
جنایات صهیونیســت ها و رفع کامل اشغال فلسطین ادامه 

خواهد یافت.

دکتر حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان و 
زیاد نخاله دبیرکل جنبش جهاد اســلامی فلسطین در یک 
کفتگوی تلفنی آخرین تحولات فلســطین را مورد بحث و 

بررسی قرار دادند.
بــه گزارش ایرنــا، وزیر امــور خارجه کشــورمان در این 
گفت وگوی تلفنی، زیاد نخاله را در جریان آخرین تحرکات 
دیپلماتیک عربی، اسلامی و جمهوری اسلامی ایران برای 
حمایت از مردم فلســطین از جمله مذاکرات روز گذشــته 
رییس جمهوری اســلامی ایران با رییس جمهور روسیه در 

مسکو قرار داد.
دکتــر امیرعبداللهیان همچنین بــر ضرورت اقدام فوری و 
موثــر جامعه جهانی و نهادهای مســوول بین المللی برای 
 متوقف کردن جنایــات جنگی رژیم صهیونیســتی تاکید

کرد.
دبیرکل جنبش جهاد اســلامی فلسطین نیز در این گفتگو 
ضمن تشــکر از تلاش های اســلامی - عربی و تحرکات 
جمهوری اســلامی ایــران، گزارشــی از آخرین تحولات 
میدانی و آمادگی کامل گروه های مقاومت فلسطینی برای 
مقابله با حملات وحشیانه رژیم صهیونیستی و دفاع از مردم 

غزه ارایه کرد.

  سیاست خارجی
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   خبر

    

رییس دیوان محاســبات با بیان اینکه تمامی حساب ها و 
گردش های مالی دستگاه های اجرایی به صورت لحظه ای 
و برخط، تحت رصد این نهاد نظارتی است، گفت: دیوان 

محاسبات در برخورد با تخلفات مالی قاطعیت دارد.
به گــزارش ایرنا از اداره کل روابــط عمومی و امور بین 
الملل دیوان محاسبات کشور، رئیس کل دیوان محاسبات 
کشــور به مناســبت روز حسابدار در بیســتمین نشست 
تخصصی مدیران مالی و عاملان ذی حساب یگان های 

فراجا حاضر شد.
ســید احمد رضا دســتغیب با قدردانی از دست اندرکاران 
حوزه مالی و ذی حســابی فرماندهی نیــروی انتظامی، 
اظهار داشــت: برگزاری چنین نشســت هــای افزون بر 
افزایش تعاملات و هم افزایی ها، موجب تشریک مساعی 
و همفکری در حوزه های گوناگون حسابرســی و نظارت 

مالی را فراهم می آورد.
رئیس کل دیوان محاســبات کشــور با بیان اینکه معنی 
نظارت موثر، پیشگیری است نه مچ گیری، افزود: افشای 
اطلاعات در راســتای پیشــبرد نظارت موثر و شفافیت، 
کارایی درون سازمانی را به نحو قابل ملاحظه ای افزایش 

خواهد داد.
وی با اشــاره به اینکه در مجموعه فراجا شــاهد انضباط 
مالی قابل قبولی هستیم، بیان داشت: بعضاً ملاحظه می 
شود که ضعف در حوزه آموزش و فقدان دانش، منجر به 
اتخاذ تصمیماتی اشــتباه می شــود؛ از این رو بر دستگاه 
های نظارتی همچون دیوان محاســبات فرض است تا با 
آموزش به هنگام مدیران و دست اندرکاران، مانع از بروز 

چنین رخدادهایی شوند.
ارائه دقیق، صحیح و صحت سنجی شده اطلاعات مالی 
از دیگر مواردی بود که رئیس کل دیوان محاسبات کشور 
بر آن تاکید کرد و گفت: باید مراقبت کنیم که ســرمایه 
اجتماعی و اعتماد عمومی با نشــر اخبار نادرست و ارقام 

غیرواقعی از تخلفات مالی، خدشه دار نشود.
رئیس کل دیوان محاسبات با بیان اینکه تمامی حساب ها 
و گردش های مالی دستگاه های اجرایی بصورت لحظه 
ای و برخــط، تحت رصد این نهاد نظارتی اســت، گفت: 
دیوان محاسبات در برخورد با تخلفات مالی قاطعیت دارد 
و تــلاش داریم تا اثر بازدارندگی در اجرای احکام و آرای 

صادره از طرف دادسرا را نیز با جدیت دنبال کنیم.
دستغیب در خاتمه اظهار داشت: دیوان محاسبات به دنبال 
مداخله در عملیات اجرایی دستگاه ها نیست و بر آن است 
تا با پرهیز از نظارت های پســینی و پیشــگیری از وقوع 

تخلفات، کمک حال مدیران و تصمیم سازان باشد.

عضــو عضو کمیســیون تلفیق بودجه مجلس شــورای 
اسلامی گفت: دولت بنا دارد تا منابع حاصل از مولدسازی 
دارایی های خود را در سال ۱۴۰۳ به مناطق محروم برای 
تکمیل پروژه هــای عمرانی و با هدف کمک به رشــد 

اقتصادی کشور تخصیص دهد.
حجت الاسلام ســید محمدرضا میرتاج الدینی در گفت 
و گو با خبرنگار پارلمانی ایرنا با اشــاره به جزئیات لایحه 
بودجه ســال ۱۴۰۲ گفــت: لایحه بودجه ســال ۱۴۰۲ 

رویکرد عدالت محوری به استانهای مختلف دارد.
عضو کمیســیون تلفیق بودجه در مجلس اظهار داشت: 
در لایحــه بودجــه ۱۴۰۲ ایــن موضوع مد نظــر قرار 
گرفته که درآمدهــای حاصل از مولدســازی داراییهای 
دولت در اســتانها و مناطق محروم هزینه شــود و برای 
تحقق مولدســازی داراییهای دولت در استانهای مختلف 

مشوق هایی نیز در نظر گرفته شود.
نماینده مردم تبریز در مجلس شــورای اســلامی واقعی 
ســازی ارقام بودجــه و منابع درآمــدی را یکی از نکات 
برجسته و مثبت لایحه بودجه ۱۴۰۳ خواند و گفت: دولت 
با کاهش هزینه ها بودجه ۱۴۰۳ را ضدتورمی بسته است.

میرتاج الدینی خاطرنشــان کرد: در لایحه بودجه ۱۴۰۲ 
رویکرد عدالت محور در تخصیص اعتبارات به استانهای 

مختلف مشهود است.
عضو کمیسیون تلفیق بودجه در مجلس اظهار داشت: در 
برنامه هفتم توســعه رشد اقتصادی هشت درصدی برای 
هر یک از ســالهای اجرای برنامه در نظر گرفته شده در 
بودجه ۱۴۰۳ که اولین بودجه در قالب برنامه هفتم توسعه 
است رشد اقتصادی هفت درصد برای اولین سال اجرای 
برنامه مد نظر قرار گرفته و مقرر شــده تا در سالهای بعد 

رشد اقتصادی پیش بینی شده در برنامه محقق شود.
وی افزود: در لایحه بودجه ۱۴۰۳ پیش بینی شده تا منابع 
درآمدی حاصل از مولدســازی دارایی هــای دولت برای 
تکمیل پروژه هــای مختلف و با هدف کمک به رشــد 

اقتصادی کشور هزینه شود.
عضو کمیســیون تلفیق بودجه در مجلس اظهار داشت: 
کاهش وابستگی بودجه به نفت و افزایش منابع درآمدی 
هدفمنــدی یارانه ها از ۶۵۹ همت به ۷۵۹ همت از دیگر 
مواردی اســت که می توان در هدفگذاری های دولت در 

لایحه بودجه ۱۴۰۳ به آن اشاره کرد.
بــه گزارش ایرنا، رئیس جمهور ۱۴ آذر بخش اول لایحه 
بودجه ســال ۱۴۰۳ کل کشور مشــتمل بر هفت فصل 
شــامل احکام سقف منابع، ســقف درآمد و تراز عملیاتی 
ســقف واگذاری دارایی های ســرمایه ای، سقف واگذاری 
دارایی های مالی، منابع هدفمندسازی یارانه ها و مفروضات 
پیش بینی منابع و مصارف بودجه را به مجلس تقدیم کرد.

معاون فرهنگی و تبلیغات دفاعی ســتاد کل نیروهای مسلح 
گفت: همواره در ســایه تفکر بسیج شــاهد اتفاقات مبارکی 
در حوزه های علمی، صنعتی، ســازندگی، فرهنگی، دفاعی، 
امنیتــی و اقتصادی بوده ایم و برخــلاف تحلیل های غلطی 
که ســیاه نمایی ها را در کشور برجســته می کند، بسیار قوی 

شده ایم.
به گــزارش خبرنگار حوزه احزاب ایرنا، نشســت تخصصی 
بررســی نقش حضرت آیت الله العظمــی خامنه ای )مدظله 
العالی( در تحول و تعالی بســیج توســط مؤسسه پژوهشی 
فرهنگی انقلاب اسلامی، دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت 

الله العظمی خامنه ای )مدظله العالی( برگزار شد.
حجت الاسلام والمســلیمن احمد سالک رئیس پیشین واحد 
بســیج مستضعفین، سردار علی رضا افشــار فرمانده پیشین 
نیروی مقاومت بسیج و سردار سیدابوالفضل شکارچی معاون 
فرهنگی و تبلیغات دفاعی ســتاد کل نیروهای مسلح در این 

نشست به بیان دیدگاه های خود پرداختند.
سردار شکارچی در این نشست با بیان اینکه تنها نهاد مشابه 
به نیروهای ســازماندهی شــده پیامبر اکرم )ص( در صدر 
اســلام بسیج اســت، گفت: امام خمینی )ره( ده ها تصمیم 
راهبردی برای پیروزی، تثبیت و توســعه انقلاب اســلامی 
گرفتند کــه تشــکیل بســیج در ۵ آذر ۱۳۵۸ از مهمترین 

تصمیمات راهبردی ایشان بود.
وی افزود: بارها مقام معظم رهبری فرمودند پدیده بسیج در 
جهان بی بدیل و بی نظیر اســت. هر روز که از تاریخ انقلاب 
اسلامی می گذرد بی بدیل بودن نهاد مهم بسیج بیشتر آشکار 

می شود.
معاون فرهنگی و تبلیغات دفاعی ستاد کل نیروهای مسلح، 
بسیج را پیشرو در جهت حفظ نظام مقدس جمهوری اسلامی 
نامید و گفت: در روزهای ابتدایی انقلاب انواع شــرارت ها و 
توطئه ها به ســمت نظام مقدس و نوپای جمهوری اسلامی 
سرازیر شد که بسیج در مهار تمامی آن ها نقش آفرینی کرد. 
در وقایعی مثل جلوگیری از تحرکات ضد انقلاب و اشرار در 
سراسر کشــور، مقابله با منافقین مسلح و شرکت در هشت 

سال دفاع مقدس، بسیج همواره پرچمدار بود.
ســردار شکارچی ضمن اشاره به نقش مهم بسیج مردمی در 
پیروزی های دفاع مقدس خاطرنشان کرد: عمق راهبردی که 
بسیج برای نظام جمهوری اسلامی ایران ایجاد کرد این بود 
که تمامی اقشــار مردم در سراسر کشور صحنه گردان دفاع 
مقــدس بودند. دولت به تنهایی قادر نبود آن جبهه عظیم را 
پشتیبانی کند. می توان گفت عمده پشتیبانی ها توسط بسیج 

مردمی صورت می گرفت.
ســخنگوی ارشد نیروهای مسلح، بســیج را دارای دو جلوه 
اساســی دانســت و تصریح کرد: یک جلوه بسیج در حوزه 
های سخت و نیمه سخت مانند دفاع مقدس و درگیری های 
اوایل انقلاب اســت و جلوه دیگــر آن در حوزه جنگ نرم و 
شناختی است. بســیج به عنوان مهمترین سرمایه اجتماعی 
نظام جمهوری اســلامی ایران، همواره نقش بســیار مهمی 

ایفا کرده است.
وی افزود: مقام معظم رهبری بســیج را به عنوان یک تفکر 
می دانند و برای توسعه و گسترش تفکر بسیجی اهمیت ویژه 
ای قائل هستند. امروزه به این تفکر بیش از پیش نیاز است 
چراکه میزان هجوم دشمن برای دستبرد به سرمایه اجتماعی 

نظام بیشتر شده است.
معاون فرهنگی و تبلیغات دفاعی ســتاد کل نیروهای مسلح 
اظهار کرد: در سایه تفکر بسیج شاهد اتفاقات بسیار مبارکی 
در حوزه های علمی، صنعتی، ســازندگی، فرهنگی، دفاعی، 
امنیتی و اقتصادی برای کشــور بــوده ایم. برخلاف تحلیل 
های غلطی که سیاه نمایی ها را در کشور برجسته می کند ما 

در سایه تفکر بسیج بسیار قوی شده ایم.
ســردار شــکارچی دربــاره گلایه های بســیجیان فعال در 
عرصه هــای علمی گفت: برخی از مســئولان به توانمندی 
های علمی بســیج اهمیت نمی دهند. ما می توانیم با اتکا به 
مراکز رشد و دانش بنیانی که بسیجیان در آن ها فعالیت دارند 
جلوی برخــی از واردات را بگیریم و به قدرت علمی جهان 
تبدیل شــویم. وقتی به این مراکز توجه و رســیدگی نشود، 

موجب دلسردی خواهد شد.
وی افزود: مراکز علمی که ذیل تفکر بسیج ایجاد شده، نظام 
را از موانع بسیاری عبور داده و به استقلال دفاعی، سیاسی، 

اقتصادی و فرهنگی کشور کمک شایانی کرده است.
معاون فرهنگی و تبلیغات دفاعی ســتادکل نیروهای مسلح 
درباره فعالیت های جهادی و ســازندگی بسیج تصریح کرد: 
به برکت نــگاه حکیمانه رهبر معظم انقلاب در زمان حاضر 
جوانان بســیجی در بیش از ۴۰ هزار گروه جهادی در کشور 

درحال خدمت هستند.
ســردار شــکارچی اظهار کرد: جوانانی که اصلا امام )ره( را 
ندیده و دفاع مقدس را درک نکرده اند، تمام تلاششان را در 
جهت پیشــبرد آرمان های حضرت امام)ره( و منویات رهبر 
معظم انقلاب، ســازندگی و خدمت به مردم می گذارند. این 
برجســته تر از دوران دفاع مقدس اســت و می توان گفت 
بســیج به مراتب قوی تر از دوران دفاع مقدس در صحنه ها 

حضور دارد و خواهد داشت.
وی درباره شــکل گیری سند راهبردی اعتلای بسیج گفت: 
رهبر معظم انقلاب در سال ۹۵ فرمودند بسیج باید اعتلا پیدا 
کند. روی کلمه اعتلا قریب به دو ســال کار شــد که نتیجه 

آن ســند راهبردی اعتلای بسیج بود. در این سند راهبردها، 
سیاست ها و اقدامات اساسی که مجموعه بسیج طی ۱۰ سال 

باید پیگیری کند تعیین و به نقشه راه تبدیل شد.
معاون فرهنگی و تبلیغات دفاعی ســتاد کل نیروهای مسلح 
در ادامه اظهار داشــت: بسیج مســئول عمق بخشی داخلی 
و کمک به عمق بخشــی خارجی نظــام مقدس جمهوری 
اســلامی است، یکی از انتظارات مهم فرمانده معظم کل قوا 
)مدظله العالی( از بســیج ارتقاء قدرت بسیج در عرصه های 
مختلف است و اقشــار گوناگون بسیج اعم از بسیج طلاب، 
اســاتید، دانشجویی، فرهنگیان و ســایر اقشار بسیج در این 

زمینه نقش بسیار مهمی دارند.
سردار شــکارچی گفت: ســتادکل نیروهای مســلح، سپاه 
پاســداران انقلاب اســلامی و سازمان بســیج مستضعفین 
برای تحقق منظومه فکری رهبر معظم انقلاب که در ســند 
راهبردی اعتلای بسیج پیش بینی شده است اهتمام دارند و 
از خداونــد متعال یاری می طلبیم تــا این منظومه فکری در 

بسیج و توسط سپاه و بسیج پیاده سازی شود.
علیرضا افشار فرمانده پیشین نیروی مقاومت بسیج در ادامه 
این نشست، نقش مقام معظم رهبری در شکل گیری و اداره 
بسیج را در سه بخشِ دوره ریاست جمهوری بنی صدر، دوران 
ریاست جمهوری ایشان و دوره بعد از آتش بس تشریح کرد.

وی تصریح کــرد: در زمان بنی صدر، مقــام معظم رهبری 
پناهگاه سپاه و بســیج بودند و نقش ایشان در تامین سلاح 
و تجهیزات قابــل توجه بود. بنی صدر بــه ارتش گفته بود 
که ســلاح و تجهیزات نظامی در اختیار ســپاه و بسیج قرار 
نگیرد ولی با حمایت آیت الله خامنه ای به عنوان نماینده امام 
خمینی )ره( در شــورای عالی دفاع، کمک هایی به ســپاه و 

بسیج صورت می گرفت.
افشــار اظهار کرد: در دوره بعد از عزل بنی صدر و ریاســت 
جمهوری آیت الله خامنه ای، بنده رابط بین ســپاه و ریاست 
جمهوری بودم. در آن زمان بســیاری از رهنمودهای ایشان 
را درباره بسیج اســتفاده می کردیم و شورای عالی پشتیبانی 
جنــگ با موافقت معظم له برای حمایت از نیروهای مردمی 

بسیج و جبهه های جنگ ایجاد شد.
وی افزود: ریاســت این شــورا با مقام معظــم رهبری بود 
که بســیاری از تصمیمات مهم جنگ در این شــورا گرفته 
می شــد. تقریبا هیچ مســاله ای نبود که به این شورا ببریم 
و دســت خالی خارج شویم. در دبیرخانه این شورا بسیاری از 
موضوعات نیروهای مسلح بحث می شد که با انجام بحث و 

هماهنگی به شورا می رسید تا تصویب شود.
افشــار گفت: بعد از آتش بس، نیروهای بعثی عملیات غرب 
اهواز را شروع کردند که بســیار موقعیت حساسی بود. مقام 
معظم رهبری به تمام ائمــه جمعه ابلاغ کردند که »من به 
جبهه می روم؛ شما هم با هر تعداد نیرویی که در توان دارید 
به سمت جبهه حرکت کنید. » در آن زمان هم بسیج ضربه 
سنگینی بر پیکره نیروهای عراقی وارد کرد و منجر به عقب 

نشینی بعثی ها شد.

سردار شکارچی: برخلاف سیاه نمایی ها، ایران در سایه تفکر بسیج 
قوی شده است 

دستغیب در بیستمین نشست مدیران مالی فراجا:

دیوان محاسبات گردش مالی تمامی 
دستگاه ها را رصد می کند

گفت وگوی تلفنی وزیر امور خارجه با 
دبیرکل جنبش جهاد اسلامی فلسطین 

امیرعبداللهیان در گفت وگوی تلفنی با اسماعیل هنیه:

گفت وگوهای مهمی میان رئیسی و 
پوتین درمورد فلسطین انجام شد

کمیسیون تلفیق بودجه تشریح کرد:

تخصیص درآمدهای مولدسازی 
دارایی ها به مناطق محروم در بودجه 

۱۴۰۳

رئیس مرکز بررسی های استراتژیک ریاست 
جمهوری در خصوص ســند تحــول دولت 
مردمی گفت:چه بسیار وزرای که بعد از دوره 
وزارت وقتی با آنها صحبت می کنیم افسوس 
می خورند که ما می دانستیم باید به چه کاری 
بپردازیم، اما  افسوس که ساختار بوروکراسی، 
حجم نامه ها و کارتابل ها و جلســات کمتر 
بهــره ور این فرصت را از ما گرفت تا به ایده 

های خوب و اجرایی کردن آنها بپردازیم.
مصطفــی زمانیــان در گفــت و گــو بــا 
خبرنگارسیاســی ایرنا در مورد ســند تحول 
دولت مردمــی گفت: تجربــه تدوین برنامه 
اداری دولت در ابتدای تشکیل کابینه، تجربه 
کاملا بی نظیر و از ویژگی های دولت سیزدهم 
بود، دولت به تدبیر آیت الله رییســی بنا را بر 
این گذاشت که منشوری تحت عنوان برنامه 
هــای اولویت دار در قالب برنامه تحول فراتر 
از شــعارها و هیاهوی انتخاباتــی به جامعه 

نخبگانی عرضه کند.
ریاست  استراتژیک  بررسی های  مرکز  رئیس 
جمهوری تصریح کرد: تجربه نگارش ســند 
تحول دولت از این جهت تجربه کم نظیری 
بود که توانســت در یک فرصــت محدود با 
اســتفاده از ظرفیت کاملا شبکه ای با حضور 
صاحب نظران حوزه هــای مختلف ،اولویت 
های اداره دولت را پیش روی اعضای کابینه 

قرار دهد.

زمانیان بیان داشــت: در برخــی از موارد به 
لحاظ زمانی توانستیم برنامه تحول دولت را تا 
قبل از انتخاب اعضای کابینه تدوین کنیم و 
این برنامه مبنای انتخاب وزیران قرار گرفت 
این تجربه از نظر ما تجربه بســیار مفیدی به 
عنوان یک کنــش جمعی میدانی و نخبگانی 

کشور بود.
وی جسارت و شــهامت رییس جمهور برای 
امضــا و ابــلاغ این ســند را از ویژگی های 
برجســته این ســند به عنوان منشــور اداره 
دولــت عنوان کــرد و گفــت: در آن مقطع 
زمانی نظر بسیاری از کارشناسان این بود که 
رییس جمهور این سند را به صورت عمومی 
منتشر نکند و این به صورت داخلی در اختیار 
اعضای کابینه قرار گیرد و توافق بین رییس 
جمهور و وزیران باشــد، اما به تدبیر ریاست 
جمهور این ســند به صورت عام منتشر شد 
و در اختیار جامعه نخبگانی قرار گرفت چون 
هر سند برنامه ای وتوسعه ای که در معرض 
عموم قرار می گیرد حتما محل نقد واقع می 
شود، اما با شــهامت رییس جمهور این سند 
در معرض جامعه نخبگانی قرار گرفت تا آنها 
وارد فضــای نقد و گفت و گوی با دولت قرار 

گیرند.
زمانیان تصریح کرد:سند تحول دولت مبنای 
نظارت دستگاه هاســت و رییــس جمهور بر 
اساس این ســند در نهادهای مختلف حضور 

پیدا می کنند و نظام مســائل دســتگاه های 
مربوطه را از منظر انتظارات خودشان تحلیل 
می کند، ایــن انتظارات عمومــا برگرفته از 
برنامــه های ســند تحول دولت اســت که 
 درماه هــای ابتدایــی تشــکیل کابینه ابلاغ 

شد.
رئیس مرکز بررسی های استراتژیک ریاست 
جمهوری در خصوص میزان عملیاتی شــدن 
سند تحول دولت گفت: اگر بخواهیم منصفانه 
بگوییم تا چه اندازه ســند تحول مبنای عمل 
قرار گرفــت واقعیت این اســت که ضریب 
موفقیت این گونه ســندها به صورت کلی در 
دولت شــاید عددی کمتر از ۵۰درصد باشــد 
و این عدد در مورد برنامه های توســعه پنج 
ساله هم اینگونه است و بخشی از دلیل عدم 
توفیق این جنس سند ها، به عوامل پیشینی و 
نهادی برمی گردد که اساسا هاضمه دستگاه 
بوروکراسی کشــور خیلی تاب و توان برنامه 
های از پیش تعیین شده ابلاغی و تکلیفی را 
ندارد و عملا دســتگاه ها فرد محور اداره می 

شود و دچار عارضه روزمرگی هستند.
زمانیان اضافه کــرد: وزیران ما عموما درگیر 
مسائل جزیی می شود که این باعث می شود 
بخش قابل توجــه ای از وقت و تمرکز خود 
را صرف مســائل اولویت دار نکنند چه بسیار 
وزرای کــه بعــد از دوره وزارت وقتی با آنها 
صحبت می کنیم افســوس می خورند که ما 
می دانســتیم باید به چه کاری بپردازیم، اما 
افسوس که ســاختار بوروکراسی، حجم نامه 
ها و کارتابل ها و جلســات کمتر بهره ور این 
فرصت را از ما گرفت تا به ایده های خوب و 

اجرایی کردن آنها بپردازیم.
وی در پایان افزود: این یک عارضه عمومی 
و مزمن ســاختار بوروکراســی کشور است 
که از جنس مســائلی اســت که به اصلاح 
فرایندهــا و نظام ســازی نیــاز دارد و باید 
 بــرای این موضوعــات تدبیری اندیشــیده 

شود.
به گزارش ایرنا، سند تحول دولت برای ترمیم 
اساسی در ۳۷ حوزه کلان کشور، راهکارهای 
عملیاتــی ارائه کــرده و از جمله ویژگی های 
مهم آن، زمان مند بودن اجرای هر یک از این 
راهکارهاســت. آن طور که در متن سند آمده 
وزارتخانه ها و دستگاه های موضوع سند باید 
طرح های تحول مربوط بــه حوزه ماموریت 
خویش را در بازه های زمانی ۱ تا ۴ ســاله به 

پایان برسانند. 

 رئیس مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری:

نامه ها و جلسات،فرصت خدمت را از وزرا و مدیران می گیرد  

داوود منظور معــاون رئیس جمهور و رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه کشــورمان امروز 
جمعــه ۱۷ آذر ماه با فیــض الدین قهارزاده 
وزیر مالیه )دارایی( تاجیکستان ملاقات و در 
خصوص همکاری هــای اقتصادی و تجاری 

بین دو کشور گفت و گو و تبادل نظر کرد.
به گزارش ایرنا به نقل از ســفارت ایران در 
تاجیکستان، معاون رئیس جمهور کشورمان 
با اشــاره به روند صعودی همکاری تجاری 
بین دو کشــور، نقش شــرکت های توانمند 
ایرانی در بخش هــای صنایع معدنی، فلزی، 
کشــاورزی، فناوری اطلاعات و دانش بنیان 
و صــدور خدمــات فنی و مهندســی را در 
توســعه همکاری های فیمابین مهم ارزیابی 

کرد. ایشان با اشــاره به نگاه رئیس جمهور 
کشورمان مبنی بر اینکه »پیشرفت و امنیت 
تاجیکستان، پیشرفت و امنیت ایران است«، 
بــر لزوم بهره بــرداری متقابــل از ظرفیت 
های دو کشــور دوست و برادر جهت توسعه 

همکاریها تاکید کرد.
وزیر مالیه تاجیکســتان با ابراز خرسندی از 
روند رو به گسترش مناسبات بین دو کشور، 
توانمندی شــرکت های ایرانی را در ســطح 
عالی توصیف کرد و خواســتار افزایش نقش 
شــرکتهای ایرانــی در اجرای پــروژه های 
زیربنایی تاجیکســتان از جمله ساخت سد و 

نیروگاه برق- آبی شد.
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه 

و بودجه کشــورمان که به منظور شرکت در 
نشست شورای حکام مرکز مقابله با بلایای 
طبیعی )اپدیم( به تاجیکســتان ســفر کرده 
اســت، در ادامه رایزنی های خود با مقامات 
امــروز جمعه۱۷  جمهــوری تاجیکســتان، 
آذرماه با رســتم نظــرزاده، رئیــس کمیته 
دفاع شــهروندی  و  فوق العاده  وضعیت های 
تاجیکستان ملاقات و در خصوص گسترش 
همکاری های دو کشور در بخش پیشگیری، 
مقابله و ترمیم آســیب های ناشی از بلایای 

طبیعی گفت وگو و تبادل نظر کرد.
در این ملاقات که محمد حسن نامی، معاون 
وزیر کشور و رئیس سازمان مدیریت بحران 
کشور نیز حضور داشت، معاون رئیس جمهور 

کشورمان ضمن تشــکر از میزبانی شایسته 
تاجیکستان از نشســت شورای حکام اپدیم، 
با اشاره به اهمیت مســئله مقابله با بلایای 
طبیعی بویژه در ســال های اخیر، بر ضرورت 
همکاری کشورهای منطقه در این خصوص 
تأکید کرده و اظهار داشت، جمهوری اسلامی 
ایــران آمــاده تقویت همکاری هــا و تبادل 
تجربیات در این بخش با کشــور دوســت و 

برادر تاجیکستان می باشد.

افزایش نقش شرکت های ایرانی در اجرای پروژه های زیربنایی تاجیکستان 



فناوری

 فضانوردان »ایســتگاه فضایی بین المللی« از پیدا شدن بقایای 
یک گوجه فرنگی خبر داده اند که در ماه مارس گم شده بود. 

به گزارش ایسنا و به نقل از اسپیس، یک معمای غذایی در فضا 
بالاخره حل شــد. بقایای یک گوجه فرنگی کوچک که »فرانک 
روبیو«)Frank Rubio( فضانورد ناسا آن را پس از برداشت در 
ماه مارس گم کرده بود، ســرانجام پس از گذشت بیش از هشت 

ماه در »ایستگاه فضایی بین المللی« ظاهر شد.
»یاســمین مقبلی« فضانورد ناســا در جریان یک پخش زنده در 
روز ششــم دسامبر گفت: دوست خوب ما فرانک روبیو که پیشتر 
به خانه بازگشــت، مدت زیادی به خاطر خــوردن گوجه فرنگی 
ســرزنش شده اســت اما اکنون ما می توانیم او را تبرئه کنیم. ما 

گوجه فرنگی را پیدا کردیم.
این حادثــه کوچک که در پاییز رخ داد، به یک شــوخی بزرگ 
بــرای روبیو تبدیل شــد. گوجه فرنگی کوچک موســوم به »رد 
رابین«)Red Robin( با عرض ۲.۵ ســانتی متر، بخشــی از 
برداشت نهایی آزمایش »Veg-0۵« بود که خود روبیو در برخی 

از مراحل رشد از آن مراقبت می کرد.
همه فضانوردان ایســتگاه فضایــی بین المللــی، نمونه هایی از 
گوجه فرنگی ها را پس از برداشــت در ۲۹ مارس ۲0۲۳ دریافت 
کردند اما ســهم روبیو که در یک کیسه ذخیره شده بود، پیش از 

این که بتواند آن را بخورد، گم شد.
 روبیو در حال مراقبت کردن از گوجه فرنگی ها در ایستگاه فضایی 

بین المللی 
گوجه فرنگی گمشده اولین بار در ۱۳ سپتامبر مورد بحث عمومی 
قرار گرفت. در آن زمان روبیو کار خود را در فضا انجام داد و یک 
رکورد غیرمنتظره حضور در مدار را برای یک فضانورد آمریکایی 
ثبت کرد. مشکلات فضاپیمای روسی »سایوز«)Soyuz( که در 
نهایت با پرتاب ســایوز جایگزین حل شد، اقامت شش ماهه مورد 

انتظار روبیو را دو برابر کردند.
روبیو در جریان پخش زنده از ایســتگاه فضایی بین المللی در ماه 
سپتامبر به شوخی گفت: من ساعت های زیادی را برای یافتن آن 
صرف کردم. من مطمئن هســتم که گوجه فرنگی خشک شده در 

سال های آینده ظاهر خواهد شد و از من دفاع خواهد کرد.
اگــر بخواهیم در مورد روبیو منصف باشــیم، ایســتگاه فضایی 
بین المللی از یک خانه شــش خوابه بزرگ تر اســت و در شرایط 
ریزگرانش، همه چیز به راحتی می تواند به ســوی گوشــه های 
غیرمنتظره شــناور شود. رویه ناســا معمولا بررسی ورودی های 
هواست اما در یک ایستگاه پر از وسایلی که طی ۲۵ سال در آنجا 

جمع شده اند، به راحتی می توان برخی از اقلام را از دست داد.
جستجوی گوجه فرنگی بی جهت وقت روبیو را نگرفت زیرا خدمه 
سایوز روبیو با وجود استرس ناشی از تأخیر، صدها آزمایش علمی 
دیگر را انجام دادند. این شرایط ممکن است اطلاعات بیشتری را 
در مورد نحوه برخورد با موارد غیرمنتظره هنگام رشد گیاهان در 
ماه یا مریخ نشان دهد که در نهایت هدف مجموعه آزمایش های 

Veggie است.
حــدود دو هفتــه پــس از آن که روبیــو با خدمه همــراه خود 
»دیمیتری  و   )Sergey Prokopyev(»پروکوپیف »سرگئی 
پتلین«)Dmitri Petelin( فضانوردان روسی بعد از ۳۷۱ روز 
ماندن در فضا به ســلامت به خانه بازگشت، خبرنگاران روز ۱۳ 

اکتبر از او در مورد گوجه فرنگی گمشده پرسیدند.
روبیو ابراز تاســف کرد که با وجود صرف کردن ۱۸ تا ۲0 ساعت 
وقت خود برای جســتجو، گوجه فرنگی هرگز پیدا نشــد. روبیو 
ممکن اســت برای افــزودن طنز ماجرا، در گفتــن میزان زمان 

صرف شده اغراق کرده باشد.
روبیو با خنده اضافه کرد: واقعیت این مشکل آنجاست که رطوبت 
در ایستگاه فضایی بین المللی به حدود ۱۷ درصد می رسد. احتمالا 
گوجه فرنگی تا اندازه ای خشک شده است که نمی توانید بفهمید 
چیســت و شاید کسی کیسه را دور انداخته باشد. امیدوارم روزی 
کســی آن را پیدا کند. گوجه فرنگی در آن زمان یک چیز کوچک 

و چروکیده خواهد بود.
اگرچه گوجه فرنگی یک بخش ســبک از ماموریت روبیو بود اما 
همــه ماموریت او به این راحتی نگذشــت. در همان رویداد ماه 
اکتبر، روبیو در مورد سختی دوری از همسر، فرزندان و دوستانش 
برای مدت طولانی صحبت کرد. او گفت که اگر می دانست قرار 
اســت یک ســال را در فضا بگذراند، این ماموریت را درخواست 

نمی کرد.
 

فرانســه و ایتالیا قصد دارند با همکاری یکدیگر یک زیســتگاه 
چندمنظوره را برای زندگی کردن روی ماه ابداع کنند.

به گزارش ایسنا و به نقل از نیو اطلس، فرانسه و ایتالیا به منظور 
ســاختن زیســتگاهی برای پایگاه های قمری آینده، با شــرکت 
 Thales(»فناوری فرانســوی-ایتالیایی »تالس آلنیا اســپیس
 )ASI(»ایتالیــا فضایــی  »آژانــس  و   )Alenia Space
همکاری می کننــد و قراردادی را با هدف ابداع یک زیســتگاه 
 چندمنظوره برای پــروژه »آرتمیس«)Artemis( ناســا امضا 

کرده اند.
اخیرا تلاش های زیادی در محافل هوافضا انجام شده تا وسیله ای 
برای بازگرداندن فضانوردان به ماه و ایجاد حضور دائمی انســان 
در آنجا به عنوان بخشــی از پروژه آرتمیس ناســا فراهم شــود. 
هنگامی که مسافران فضایی کاوشگر خود را ترک کنند، به جایی 
نیاز خواهند داشت تا کلاه فضایی خود را آویزان کنند و به پاهای 

خود استراحت بدهند.
شــرکت تالس آلنیا اســپیس پیشتر روی زیســتگاه های مداری 
مانند »اسپریت«)ESPRIT( و »آی-هب«)I-HAB( متعلق 
به آژانس فضایی اروپا و »هالو«)HALO( متعلق به شــرکت 
»نورثروپ گرومــن«)Northrop Grumman( کار کرده 
 Lunar(»اســت که برای پشتیبانی از پایگاه قمری »دروازه ماه
Gateway( ناسا و پشــتیبانی از مأموریت های سرنشین دار به 
مــاه و اعماق فضا طراحی شــده اند. بنابراین، انتخاب کردن این 
شرکت توســط آژانس فضایی ایتالیا برای ســاخت یک ماژول 

زیستگاه قمری منطقی به نظر می رسد.

 

یکی از شــرکت های دانش بنیان دستگاه تبخیر حرارتی 
تولید و به بازار عرضه می کند که برای ساخت لایه های 
نــازک از فلزات و دی الکتریک ها مناســب اســت. از 
این دســتگاه برای حوزه های نانــو و میکروالکترونیک 
می توان استفاده کرد و در بخش سلول های خورشیدی، 
حســگرهای لایه نازک و لایه های نوری و اپتیکی نیز 

قابل استفاده است.
به گزارش ایســنا، این دستگاه تبخیر حرارتی در خلاء با 
ابعاد بسیار مناســب در مدل رومیزی قادر است در طی 
کمتر از ۱0 دقیقه  به فشــار مورد نظر رسیده و عملیات 
لایه نشانی را از سه بوته یا بسکت مختلف شروع کند و 
اقدام به ســاخت انواع لایه های مختلف نماید. این ابزار، 
قابلیت لایه نشانی از سه منبع تبخیر به صورت همزمان 
را داشــته و همچنین امکان ایجــاد لایه های آلیاژی را 
دارد. DTT بــا دارا بودن امــکان انتخاب منبع تبخیر 
)بوته – بســکت( مورد نظر در حین لایه نشانی، دارای 

قابلیت ساخت چندلایه ای است.
این دستگاه مجهز به یک نمایشگر لمسی ۷ اینچی تمام 
رنگی بوده که تمام فرایندهای کنترل دستگاه از طریق 
آن انجام می شــود. با توجه به کاربری ســاده نرم افزار 
سیســتم، کاربر می تواند اطلاعات لازم را به راحتی و از 
طریق این صفحه نمایش وارد کند و یا اطلاعات مربوط 
به فرایند لایه نشانی )فشار، ضخامت، نرخ لایه نشانی و 
…( را در حین فرایند به صورت نمودار و یا دیتا مشاهده 
نماید. همچنین دستگاه توانایی ثبت اطلاعات مربوط به 

۳00 لایه نشانی آخر را دارا است.
به نقل از ستاد ویژه توسعه نانو، این دستگاه لایه نشانی 
در خــلاء به روش تبخیر حرارتــی مدل DTT دارای 
قابلیت نصب سه منبع تبخیر حرارتی مقاومتی مستقل با 
بازه طولی ۵ تا ۹ ســانتی متر است. این منابع به صورتی 

طراحی شده اند که یکدیگر را آلوده نمی کنند.
تجهیزات اضافه و لوازم جانبی این دســتگاه لایه نشانی 

عبارتند از :
منبع تغذیه جریان بالا

منابع تبخیر حرارتی )بوته، بسکت، سیم پیچ(
مواد تبخیر شونده

هیتر ۵00 درجه زیرلایه
حسگر کریستال کوارتز

MFC برای کنترل دقیق گاز ورودی به محفظه
شیشــه یدک محفظه خــلاء به همراه لاســتیک های 

آب بندی دور شیشه
از جمله مشــخصات دســتگاه می توان به قابلیت رسم 
نمودارهای فشار و ضخامت در حین لایه نشانی، مجهز 
بودن به فیدتروهای الکتریکــی جریان بالای آب گرد، 
منبع تغذیه جریان بالا، داشتن پورت USB برای انتقال 

اطلاعات، اشاره کرد.
 

 ،)Nanotech Energy( شــرکت نانوتک انــرژی
قصد دارد تا ابَرَکارخانه تولید باتری های نانویی خود را در 
شهر Brownfield احداث کند. ساخت این کارخانه از 
سال ۲0۲۴ شروع می شود و باعث تسریع توسعه کسب 
و کار باتری های لیتیوم یون گرافن در آمریکا خواهد شد.

به گزارش ایســنا به نقل از پایگاه خبــری فناوری نانو 
ایران، خبر احداث این کارخانه جدید به دنبال خبر فروش 
موفــق  محصولات شــرکت نانوتک انرژی از ســایت 
RENO، منتشــر می شود که نشــان دهنده جاه طلبی 
این شــرکت برای بــرآورده کردن تقاضای مشــتریان 
اســت. شــرکت نانوتک انرژی قصد دارد از این سایت 
برای احــداث کارخانه ای با ظرفیت تولید GWh 6 در 
هر ســال استفاده کند. این شرکت امیدوار است که این 

ابرکارخانه جدید در سال ۲0۲۵ عملیاتی شود.
کوریتس کولار مدیر ارشــد فروش و بازاریابی نانوتک 
انرژی می گویــد: »برای مدت طولانــی، آمریکا برای 
تولید باتری به سایر کشورها اعتماد کرده است. ما یک 
قدم مهم برای تولید پیشرفته ترین باتری های مبتنی بر 
گرافن بر می داریم و مشتاقانه منتظر هستیم تا به زودی 
در ســال ۲0۲۵ فعالیت خود را با راه اندازی این کارخانه 

گسترش دهیم.«
باتری های تولید شــده توســط نانوتک انرژی، توانایی 
ایجاد انقلابی در عملکرد الکترونیک مصرفی، وســایل 
نقلیه برقی، تجهیزات دریایی، ذخیره انرژی و سخت افزار 
نظامــی را دارند. باتری های نانوتک انرژی نســبت به 
باتری های رایج لیتیوم یون و باتری های دیگر ایمن تر و 
کاراتر هســتند. آن ها دارای چگالی انرژی رقابتی و عمر 
چرخــه قابل توجهی هســتند و می توانند بین منفی ۴0 

درجه سانتی گراد و 60 درجه سانتی گراد کار کنند.

 کهکشان  تازه های علم

عرضه دستگاه تبخیر حرارتی برای 
ساخت لایه های نازک از فلزات

راه اندازی اَبَرکارخانه جدید برای 
تولید باتری های نانویی در آمریکا

گوجه فرنگی گمشده در ایستگاه 
فضایی بین المللی پیدا شد!

شماره 4304
سه شنبه 
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همکاری فرانسه و ایتالیا برای ساخت یک 
زیستگاه قمری

روش درمانــی نوین یــک محقق ایرانی برای کشــیدن کم 
تهاجمی دندان و جراحی میکروسکوپی ایمپلنت در تنها نشریه 

علمی و آموزشی در دندانپزشکی)کامپندیوم( منتشر شد.
به گــزارش خبرگزاری مهر، نشــریه تخصصــی کامپندیوم 
تنها نشــریه علمی و آموزشــی در دندانپزشــکی اســت که 
جهــت مدیریت سیســتم امتیاز بازآموزی آمریــکا برای همه 
دندانپزشــکان این کشــور )بیش از ۲00 هزار نفر( ارسال می 
شود و در آن ماهیانه انتشار در تخصص های مختلف این رشته 
را به عنوان اســتانداردهای روز جهان به سیستم دندانپزشکی 

کشور آمریکا معرفی می کند.
در آخرین شماره این نشــریه روش درمانی جدید دکتر بهنام 
شــکیبایی در زمینه »ایمپلنتولوژی میکروسکوپی و دیجیتال« 

را به عنوان استاندارد روز دنیای دندانپزشکی منتشر کرد.
شــکیبایی جراح فک و صورت و متخصص جراحی ایمپلنت و 
دندانپزشکی میکروسکوپی است و تاکنون ابداعات و تحقیقات 
بســیاری در زمینه درمان های های میکروســکوپی ارائه کرده 

است.
وی اخیــرا در مقالــه علمی خود با ارائه یــک پروتکل کامل 
درمانی که شــامل کشــیدن کم تهاجمی دندان، بازســازی 
حفره خالــی دندان، جراحی میکروســکوپی ایمپلنت، جراحی 
میکروسکوپی پلاســتیک اطراف ایمپلنت و ساخت و تحویل 

روکش تمام سرامیک دیجیتال ایمپلنت با دقت میکروسکوپی 
ارائه کرده و در نشریه کامپندیوم منتشر شده است.

در ایــن پروتکل درمانی، تکنیک کامــل درمانی جدید تحت 
عنوان ایمپلنتولوژی میکروسکوپی و دیجیتال تعریف شده که 

چندین تکنیک جراحی از جمله پروتز را شامل می شود.
شکیبایی در خصوص این دســتاورد توضیح بیشتری ارائه داد 
و گفت: اتفاقی که جدید افتاده این اســت که ما یک پروتکل 
و تکنیک کامــل درمانی جدید را از صفر تا ۱00 تحت عنوان 
ایمپلنتولوژی میکروســکوپی و دیجیتال تعریف کرده ایم که 

چندین تکنیک جراحی از جمله پروتز را شامل می شود.
وی در توضیح بیشــتری با بیــان اینکه، این یک روش کاملا 
جدیدی اســت که از کشــیدن کم تهاجمی دندان و بازسازی 

حفره شــروع می شــود، افزود: به طوریکه هنگامی که یک 
دندان خراب اســت و بیمار برای درمــان آن مراجعه می کند، 
مرحله نخســت درمان در واقع کشــیدن کم تهاجمی دندان 
)Minimally invasive( و بازســازی حفره خالی دندان 

است.
شکیبایی ادامه داد: بیمار صبر می کند دو ماه بعد می آید در آن 
موقع هم ما جراحی میکروسکوپی ایمپلنت و همچنین جراحی 
پلاستیک میکروسکوپی لثه اطراف ایمپلنت را انجام می دهیم 
که این دو پروتکل جدید است که امسال با دانشگاه پنسیلوانیا 

آن را منتشر کردیم.
وی تصریــح کرد: نکته مهم این اســت این روش و پروتکل 
جدید درمانی از ســال ۲0۲۴ به اســتاندارد اول کشور آمریکا 
تبدیل شــده اســت و در همیــن هفته در نشــریه تخصصی 
کمپندیــوم نیز کــه از امتیاز بازآموزی برخوردار اســت و تنها 
نشــریه ای اســت که به دســت همه ۲00 هزار دندانپزشک 

آمریکا می رسد هم منتشر شده است.
ایــن محقق ایرانی افزود: پس از اینکه هر تکنیک جدید حوزه 
دندانپزشــکی در نشریه کامپندیوم منتشر شود، این تکنیک به 
استاندارد اول دندانپزشــکی در آمریکا تبدیل می شود و همه 
دندانپزشــکان آمریکا به منظور آشنایی هرچه بیشتر با لبه علم 

در دنیا باید آن را بیاموزند.

روش جدید درمانی محقق ایرانی برای جراحی  
میکروسکوپی ایمپلنت«

یک الگوریتم جدید هوش مصنوعی می تواند 
چای، قهوه یــا دیگر نوشــیدنی های مورد 
علاقه شــما را با چشــیدن آنها، مطابق با 

سلیقه تان برایتان انتخاب کند. 
به گزارش ایســنا و به نقل از آی ای، ما در 
گذشــته با مدل های هوش مصنوعی مواجه 
شــده ایم که می توانســتند بیــن طعم های 
شــیرین و شور تمایز قائل شــوند یا برخی 
از مدل ها که می توانســتند بوهــا را تجزیه 
و تحلیل کننــد. اکنون چند پژوهشــگر از 
دانشگاه   ،)DTU(دانمارک فنی  دانشــگاه 
کپنهاگ و موسسه فناوری کالیفرنیا)کلتک( 
یک الگوریتم جدید هــوش مصنوعی ابداع 
کرده اند که می تواند برای انتخاب نوشیدنی 

مورد علاقه افراد، آن را بچشد.
پیشبینیهایدقیقتر

 DTU تورانا بنِدِر دانشجوی فارغ التحصیل
که این مطالعه را انجام داده است، می گوید: 
ما نشــان داده ایم که از طریــق تغذیه یک 
الگوریتم با داده های متشــکل از ذائقه افراد، 

دقیق تری  پیش بینی های  می تواند  الگوریتم 
از نوع نوشــیدنی که ما ترجیــح می دهیم، 

انجام دهد.
پژوهشگران برای توسعه سیستم جدید خود، 
آزمایشــی روی قهوه انجام دادند که در آن 
از ۲۵6 داوطلب خواســته شد تا فنجان هایی 
از قهــوه با طعم های مختلف را بر اســاس 
قهوه هایی که معتقد بودند طعم مشــابه تری 
دارند،کنــار هم قرار دهند. این فرآیند از این 
دســتورالعملی پیروی می کــرد که هر چه 
تفاوت طعم بین قهوه های نمونه برداری شده 
بیشتر باشد، فاصله بین آنها نیز بیشتر باشد.

ســپس دانشمندان با عکاســی و دیجیتالی 
کردن ایــن چینش ها اقدام بــه جمع آوری 
اطلاعات کردند. سپس این داده ها با صدها 
هزار برنــد قهوه و ارزیابی های ارائه شــده 
کاربران همراه شــد تا یک الگوریتم متمایز 

کننده قهوه تولید شود.
بنِــدر می گوید: بعُد طعمی کــه ما در مدل 
ایجاد کردیم، اطلاعاتی در مورد اینکه کدام 

قهوه از نظر طعم مشابه است و کدام نه، به 
ما می دهد.

پژوهشــگران گزارش کردند که وقتی این 
الگوریتــم، داده هــای برندهای قهــوه را با 
بررســی های مزه های قهوه ترکیب می کند، 
می تواند ترجیحات افراد را با دقت بیشــتری 
نسبت به زمانی که صرفاً از داده های سنتی 
ماننــد تصاویــر و متون اســتفاده می کند، 

پیش بینی کند.
آمــوزش  ارزش  پژوهشــگران می گوینــد 
ماشین ها برای اســتفاده از تجربیات حسی 

انسان در اینجا نهفته است.
بخشمهمیازعلومغذایی

اگرچــه این کار در مراحل ابتدایی قرار دارد، 
اما دانشمندان خاطرنشان می کنند که درک 
طعم، بخش مهمی از علــوم غذایی بوده و 
برای تولید مواد غذایی ســالم و پایدار لازم 
اســت. این آزمایش بیشتر نشان می دهد که 
با استفاده از ورودی های مبتنی بر انسان در 
هوش مصنوعی چه چیزی می توان به دست 

آورد.
گفتنی است که این الگوریتم به تمایز طعم 

قهوه محدود نمی شود.
بنِــدر در پایان گفت: ما قهــوه را به عنوان 
نمونه انتخاب کرده ایــم، اما همین روش را 
می تــوان در مورد نوشــیدنی های دیگر نیز 
به کار برد. به عنوان مثــال، از این رویکرد 
می تــوان برای توصیه محصولات و شــاید 
العمل های غذایــی به مردم  حتی دســتور 

استفاده کرد.
وی افزود: درک بهتر شباهت های طعمی در 
غذا می تواند در بخش مراقبت های بهداشتی 
برای ارائه وعده های غذایی متناسب با ذائقه 

و نیازهای تغذیه ای بیماران استفاده شود.
این مطالعه در پایگاه arXiv منتشــر شده 

است.

به همت محققان یک شــرکت دانش بنیان 
چندیــن نوع نانوکاتالیســت کــه محصول 
اســتراتژیک پتروشیمی ها محسوب می شود، 
تولید شده که موجب صرفه جویی ارزی چند 

صد میلیون یورو می شود.
به گزارش خبرنگار مهر، دو شــرکت دانش 
بنیــان در همکاری با یکدیگــر برای اولین 
بار در کشــور و با کمــک جمعی از نخبگان 
دانشگاهی و با بودجه ای بالغ بر ۴/۵ میلیون 
یورو هزینه های تحقیقاتی و پس از ۴ ســال 
تحقیق و فناوری موفق به طراحی، مهندسی 
و اجرای فناوری تولید نفت کوره کم سولفور 

شدند.
شرکت دانش بنیان اکسیر نوین فرایند آسیا 
یک قرارداد با شرکت پالایش نفت لاوان به 
ارزش ۳6 میلیون یورو برای ساخت و نصب 
و راه انــدازی فناوری تولید نفــت کوره کم 
سولفور منعقد کرده است. همچنین مقدمات 
راه اندازی ۳ واحد برای پالایشگاه های کشور 
آغاز شــده که فروش این نوع کاتالیســت 
بالــغ بــر ۵00 میلیون یورو و ســودآوری با 

۵0.000.000 یورو در سال خواهد بود.
همچنین این شرکت برای اولین بار در کشور 
و با بودجه ای بالغ بر ۲میلیون یورو هزینه های 
تحقیقاتی و پس از ۵ سال تحقیق و فناوری 
موفق به تولید کاتالیســت تبدیل استیلن در 
جریان اتیلن )اســتیلن کانورتور( شده است. 
این شــرکت مقدار ۱00 تن کاتالیست جهت 
تحویل به پتروشــیمی گچساران تولید کرده 

است.
تولید این نوع کاتالیســت توسط این شرکت 
توانســته نیاز ۳ مجموعه پتروشیمی کشور از 
پتروشیمی  بندرامام،  پتروشــیمی های  جمله 
ایلام و پتروشــیمی امیرکبیر را برطرف کند. 
میزان ارزبری وارداتی این محصول حدود ۱0 

میلیون یورو است.
این شــرکت با ساخت این نوع کاتالیست در 
واقع نیاز اســتراتژیک پتروشیمی ها را برای 
نخســتین بار در کشور برطرف کرده و ایران 
در جمع ۵ کشور سازنده کاتالیست استیلن در 

جریان اتیلن قرار گرفته است.
ایزومریزاسیون کاتالیست اول بار تولید

زایلنهاواتیلبنزنبهپارازایلین
این شــرکت همچنین اقدام به تولید بار اول 
»کاتالیست ایزپمریراسیون زایلن ها و اتیلن 
بنزن به پارازایلین« برای اولین بار در کشور 
کرده که ۵ میلیون یورو هزینه های تحقیقاتی 
آن بوده و پس از 6 ســال تحقیق و فناوری 
در شــرکت پتروشیمی بوعلی سینا استفاده و 

بارگیری شده است.
حجم تولید اولیه مقدار ۷6 تن برای شــرکت 
پتروشیمی بوعلی سینا بوده و میزان ارزبری 
وارداتــی آن حدود ۲۵ میلیــون یورو برآورد 
می شــود. کاربرد این محصول در ســنتز و 
ارتقــای فرآورده های راهبردی پتروشــیمی 

مانند ساخت بنزین است.

یکــی دیگر از محصولات این شــرکت که 
بــرای اولین بار تولید شــده، »کاتالیســت 
اتیلن اکساید« نام دارد؛ بودجه و هزینه های 
تحقیقاتی آن بالغ بــر ۵ میلیون یورو بوده و 
پس از ۱۳ ســال تحقیق و فناوری و سرمایه 
گذاری حدود ۵0 میلیون یورویی، خط تولید 
صنعتی آن با ظرفیت ۵00 تن در ســال راه 

اندازی شده است.
صرفه جویــی ارزی ســالانه این محصول 
۲00 میلیــون یورو بــوده و زمینه صادرات 
این محصول به روســیه بر اساس مذاکرات 
و تاییدیه فنی صادر شــده از طرف شــرکت 

روسی فراهم شده است.
همچنین این شــرکت با پتروشیمی مروارید 
بــرای تولیــد و بارگیری ســالیانه ۱00 تن 
قراردادی منعقد کرده است و این کاتالیست 
در پتروشــیمی های مارون، بوشهر، اراک و 

فرسا شیمی نیز کاربرد دارد.
به گــزارش مهر، کاربرد اصلی و کلیدی این 
کاتالیست ها در صنعت نفت و گاز است؛ نفت 
خام باید در برش های مختلف تصفیه شــود 
و یــا فرآیندهای مختلفــی روی برش های 
مختلف نفتی انجام شــود و این شرکت نیز 
برای هر فرآیندی، کاتالیســت مربوط آن را 

تولید کرده است.

انتخاب نوشیدنی خود را به هوش مصنوعی بسپارید

به همت فناوران ایرانی؛

نانوکاتالیست ایرانی به روسیه صادر می شود 

مدیرعامل یکی از شرکت های دانش  بنیان 
از موفقیت متخصصان این شرکت در تولید 

و توسعه نانوفیلتر شیرابه خبر داد.
به گزارش ایسنا، سینا مالکی، دانش آموخته 
دانشــگاه صنعتی شریف با بیان این که در 
اجرای ایــن طــرح از حمایت های کلان 
معاونــت علمی اســتفاده کرده ایم، درباره 
روند تاســیس و نوع فعالیت این مجموعه 
گفت: در ســال ۱۳۹۲ با توجه به تجارب 
قبلــی در دانشــگاه صنعتی شــریف، این 
مجموعه را با محوریت فعالیت های غشایی 
بنیان کرده و پس از یک ســال توانستیم 
به عنوان شــرکت دانش بنیــان نوپا ثبت 
شویم. پیرو فعالیت های ذکر شده، در سال 
۱۳۹۴ همکاری های شــرکت با واحدهای 
پتروشــیمی شروع شــد و در همان سال 
قراردادی را در زمینه تصفیه شیرابه تهران 
منعقد کردیم که به اصلاح سیســتم های 

غشایی موجود منتهی شد.

وی اضافه کــرد: پیرو همیــن فعالیت ها 
شرکت در ســال های ۱۳۹6 و ۱۳۹۷ خط 
تولیــد نانــو فیلترهای خود را تأســیس و 
همکاری های گسترده ای را با شرکت های 
زباله ســوز و تصفیه شــیرابه شــروع کرد. 
ادامــه در ســال های ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹  در 
احداث تصفیه خانه های نوشــهر، ســاری 
و تهران ۲ را به دســت گرفتیم و در حال 
حاضــر نیز با شــرکت کالــه و غنچه در 
پرســتینگ موادغذایی و جداسازی لاکتوز 
و فســفاتیدیل همکاری داریم و فعالیت با 

شرکت های دارویی را هم شروع کرده ایم.
مدیرعامل این شــرکت در پاســخ به این 
ســؤال که آیا شرکت های مشــابهی نیز 
وجود دارند کــه فعالیت های این مجموعه 
را انجــام دهنــد یا خیــر، افــزود: اگرچه 
شــرکت های مشــابه وجود دارند، اما نوع 
فعالیــت مــا را انجام نمی دهنــد، در واقع 
چیزی که ما را متمایز می کند، این اســت 

که آنها عمدتاً یک بخش دانشگاهی دارند 
که ممکن است بالای ۸0 درصد مدیریت 
و فعالیت های آن شــرکت در حوزه همان 
دانشگاه ها تعریف شــود، اما شرکت ما در 
همین حجــم فعالیت در حوزه های صنعتی 
و به طور مســتقیم با خــود کارخانه ها در 
ارتباط است و معضلات آنها را با دانشی که 
کسب کرده، رفع می کند. در واقع در مدت 
فعالیت خود شرکتی را ندیدم که معادل ما 
محصول مشــابهی را به مشتریان عرضه 
کرده باشــد، البته برخی محصولات مانند 
دستگاه اسمز معکوس و شیرین کننده های 
آب هستند که در بعضی مجموعه ها تولید 
می شوند، اما اینکه بتوانند فعالیت جداسازی 
پروتسینگ یا تصفیه فاضلاب های صنعتی 

و پیچیده را با غشاء انجام دهند، ندیده ام.
مالکی در ادامــه تصریح کرد: پیمودن این 
مســیر قریب به ۱0 ســال زمان برده و به 
صورت یکباره  نبوده اســت. ما در ابتدا بر 
روی تولیــد ممبران ها، تمرکــز و بعد به 
پیدا  تخصصی سوق  ممبران های  ســمت 
کردیم و در حال حاضر نیز خدمات رســانی 

به کارخانه های بزرگ را انجام می دهیم.
به نقل از معاونت علمی ریاست جمهوری، 
این فعال حوزه فنــاوری درباره  مهمترین 
دســتاوردهای مجموعه خود خاطرنشــان 
کــرد: جلب اعتمــاد شــرکت های بزرگ 
مهمترین دســتاورد ماســت، کمااینکه با 
انعقاد برخی قراردادها توانستیم برای مثال 
برای یکی از شــرکت ها که معادل شرکت 
کخ آمریکاست، فیلتری را تامین کنیم. در 
واقع محصول ما را با محصول شرکت کخ 
تست کردند و به عنوان یک مصرف کننده 
که کاملًا بر اســاس دیتاهای مهندســی 
پذیــرش کالا می کنــد، آن را بــه تأیید 
رساندند. مورد بعدی نیز افرادی هستند که 
در کنار ما پرورش پیدا می کنند و دستاورد 

این مجموعه به حساب می آیند.
وی درخصوص حجم اشــتغالزایی صورت 
گرفته در مجموعه خود، گفت: افراد شاغل 
در مجموعــه بین ۷ تــا ۱0 نفر به صورت 
ثابت هستند که البته رنج آن ممکن است 
تغییر کند. حدود همین تعداد نیز به صورت 

غیرمستقیم و پروژه ای با ما کار می کنند.

تولید و توسعه نانوفیلتر شیرابه در کشور
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P باور داریم، » قلم « مقدس اســت؛ عهـــــد می بندیم همواره آن را پاس داشته 

و پاک نگاه داریم.

P باور داریم، » حرمت و حیثیت« همگان، محترم و خدشــه ناپذیر اســت؛ رعایت 

حریم اشخاص و پاسداشت کرامت انسانی افراد را اصلی ضروری و لازم می دانیم.

 P باور داریم، » آگاهی داشتن« حقی اساسی است و از این روی، خود را متعهد می دانیم

تا در روایــت رویدادها، امانتداری صادق بوده  و با دقت و ســرعت، انجام وظیفه 

نمائیم.
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یک مطالعه جدید نشــان می دهد که نوجوانان مبتلا به صرع 
بیشــتر از آنهایی که دچار بیماری مغزی نیســتند، در معرض 

اختلال خوردن قرار دارند.
به گزارش خبرنگار مهر به نقل از مدیسن نت، محققان دریافتند 
حــدود 8.4 درصد از کودکان 10 تا 19 ســاله تحت درمان در 
کلینیک صرع در بوســتون، اختلالات خوردن داشــتند که سه 
برابر میانگین ملــی 2.۷ درصد از نوجوانــان مبتلا به اختلال 

خوردن است.
دکتــر »ایتالی توکاتلی لاتزر«، محقق ارشــد ایــن مطالعه و 
متخصــص صرع در بیمارســتان کــودکان بوســتون، گفت: 
»نوجوانان مبتلا به صرع ممکن اســت احساس از دست دادن 
کنترل خود را داشــته باشــند، زیرا نمی دانند چه زمانی تشنج 

خواهند داشت.«
توکاتلی لاتزر در بیانیه خبری بیمارستان افزود: »در افرادی که 
استعداد بیولوژیکی یا روانی ابتلاء به اختلالات خوردن دارند این 
شرایط یکی از راه هایی اســت که صرع ممکن است منجر به 

اختلالات خوردن شود.«
بــرای این مطالعه، محققان داده های مربوط به 1۷40 نوجوانی 
را که حداقل یک بار در مرکز صرع کودکان بوســتون برای هر 
گونه بیماری مرتبط با تشنج بین سال های 2013 تا 2022 تحت 
درمان قرار گرفتند، تجزیه و تحلیل کردند. هیچ یک از نوجوانان 

دارای ناتوانی ذهنی یا اوتیسم نبودند.
از میان ایــن کودکان، 14۶ کودک مبتــلا به اختلال خوردن 

تشخیص داده شدند.
در طول دوره 10 ساله، تعداد نوجوانانی که در مرکز تحت درمان 
و دارای اختلالات خوردن بودند، ســالانه افزایش یافت و از 12 

نفر در سال 2013 به 22 نفر در سال 2022 رسید.
بی اشــتهایی در میــان نوجوانان مبتلا به صــرع و اختلالات 

تغذیه ای شایع تر از پرخوری عصبی بود.
 BMI محققــان دریافتند کــه نوجوانان مبتلا به صــرع اگر
پایین تری داشــته باشــند یا از نــوع خاصی از تشــنج به نام 
تشنج های غیرصرعی روان زا رنج ببرند، بیشتر در معرض ابتلاء 

به اختلالات غذایی هستند.
همچنین احتمال بیشتری داشت که افسردگی، اضطراب، افکار 

خودکشی یا سابقه سو استفاده جنسی داشته باشند.
نتایج نشــان می دهد، نوجوانان مبتلا به اختلالات خوردن در 
ســنین پایین تر از نوجوانانی که اختلال خــوردن ندارند، دچار 

تشنج شدند.
توکاتلی لاتزر گفت: »متخصصان بهداشــت در کلینیک های 
صــرع باید از خطر بالای اختلالات خــوردن در نوجوانانی که 
درمان می کنند آگاه باشــند. کسانی که اختلالات خوردن دارند 

باید برای درمان این اختلال معرفی شوند.«
 

یک متخصص تغذیه، سیب درختی را منبع غنی پکتین عنوان 
کرد و گفت: خوردن ســیب درختی باعث تسهیل دفع سرب از 

بدن می شود.
به گزارش خبرگزاری مهر، منصور رضایی افزود: از سایر منابع 
پکتیــن می توان به مرکبات مثل پرتقال، نارنگی، لیمو و گریپ 
فروت، توت فرنگی، هویج و غلات ســبوس دار اشاره کرد که 
مصرف روزانه میوه های حاوی پکتیــن برای کاهش خطرات 
آلودگی هوا بسیار مهم است و توصیه می شود حداقل یک سیب 

در طول روز مصرف شود.
این دکتری تخصصی علوم تغذیه، دریافت سلنیم را برای بهبود 
عملکرد آنزیم هایی که بتواند با شرایط بد محیطی و آسیب رسان 
به سلول های بدن مقابله کند ضروری دانست و ماهی، گوشت 
قرمز کم چرب، غلات کامل، حبوبات، تخم مرغ، مرغ، ســیر، 

زردچوبه و قارچ را حاوی این ماده ذکر کرد.
رئیس اداره تغذیه بیمارستان مسیح دانشوری، ریزمغذی روی را 
از مواد مؤثر در تقویت سیستم ایمنی بدن برشمرد و گفت: انواع 
گوشت، غلات و حبوبات خیسانده شده و ترجیحاً جوانه زده به 

خصوص غلات سبوس دار از منابع سرشار از روی هستند.
وی، مصــرف انواع فرآورده های دریایی، نخود ســبز، عدس و 
جوانــه گندم را توصیه کرد که از منابــع خوب ریزمغذی روی 

هستند.
رضایــی با بیان این مطلب که منیزیــم در هوای آلوده موجب 
کاهش جذب فلزات سنگین مانند کادمیوم و افزایش دفع سرب 
می شود گفت: انواع سبزی های با رنگ سبز تیره )کلروفیل دار( 

غنی از این ماده مغذی هستند.

مدیرکل منابع انســانی وزارت بهداشت، به تشریح روند 
جذب 25 هزار نفر نیروی انسانی مورد نیاز وزارتخانه از 

طریق آزمون استخدامی پرداخت.
به گــزارش خبرگزاری مهر، ســیف الله مرادی، با بیان 
اینکه آزمون کتبی اســتخدامی وزارت بهداشــت برای 
به کارگیــری 25 هزار نفر، 28 مهــر برگزار و یک ماه 
بعد نتایج اولیه آن اعلام شــد، گفت: در یک فرصت 20 
روزه، اطلاعات داوطلبان مانند تأهل، مدارک تحصیلی، 
شــرایط احراز و همچنین امتیاز کرونا، بررسی می شود 
و پس از آن، ســه برابر ظرفیت قطعی، برای مصاحبه، 

دعوت می شوند.
وی اظهار داشــت: پس از انجام مصاحبه و با احتســاب 
نمره کتبی آزمون، اســامی واجدین شرایط استخدامی 
اعلام و ســایر مراحــل اداری و گزینش برای آنها طی 
می شود. تمام تلاش وزارت بهداشت بر این است که تا 
قبل از پایان سال، این 25 هزار نفر مشغول به کار شوند.

مرادی ادامه داد: با مذاکراتی که با ســازمان امور اداری 
و استخدامی کشور داشته ایم، مقرر شد که پس از انجام 
مرحله اول آزمون، برای دومین مرحله و اســتخدام 25 
هزار نفــر دوم از مجموع ۷5 هزار نفر، با هماهنگی این 

سازمان، فراخوان داده شود.
مدیرکل منابع انســانی وزارت بهداشــت با اشــاره به 
بازنشســتگی 25 هزار و 500 نفــر از نیروهای وزارت 
بهداشــت در سه سال گذشــته، یادآور شد: در سه سال 
گذشــته به ازای نیروهــای بازنشســته، مجوزی برای 
استخدام به وزارت بهداشــت داده نشده البته جایگزین 
کــردن نیرو به جای آنهــا، نیازی به بحــث و نظرات 
کارشناســی نیســت و اطلاعات این افراد، به راحتی از 
ســوی صندوق بازنشستگی و یا ســازمان های بیمه گر 

پایه، به سازمان امور استخدامی، قابل ارائه است.
مــرادی با بیان اینکــه جایگزین کردن نیــرو به ازای 
بازنشســتگان وزارت بهداشت، نیاز فعلی مجموعه نظام 
سلامت است و با اشاره به توسعه بیش از 1۶ هزار تخت 
بیمارســتانی و بهره برداری از دو هزار پروژه بهداشتی 
در طول دو ســال گذشته، افزود: توســعه زیرساخت ها 
همزمــان نیازمند تأمین و اســتخدام نیرو اســت که با 

همکاری مجموعه دولت در حال انجام است.
وی، تعداد کارکنان شرکتی وزارت بهداشت را 83 هزار 
نفر عنوان کرد و گفت: منتظریم طرح ساماندهی نیروی 
انسانی، تعیین تکلیف شود و انتظار داریم تصویب و تأیید 
این طرح، به سرعت انجام و این نیروها مشمول تبدیل 

وضعیت شوند.
 

مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، در 
واکنش به انتشار فیلمی از حضور خبرنگار صدا و سیما به 
همراه وزیر بهداشت در اتاق زایمان بیمارستان فردیس 

که روز گذشته افتتاح شد، توضیحاتی داد. 
به گزارش خبرگزاری مهر، یوســف ســلامی خبرنگار 
صدا و ســیما در حین بازدید وزیر بهداشت از پنج اتاق 
عمل جراحی بیمارستان تازه افتتاح شده شهید سلیمانی 
فردیــس، در یکی از این اتاق های عمل حاضر شــده و 
ضمن به تصویر کشــیدن نــوزاد تازه متولد شــده در 
گوشــه ای از اتاق عمل با وزیر بهداشت مصاحبه کرده 

است.
در این خصوص نکات ذیل قابل یادآوری است:

1. بازدید و حضور یاد شــده در اتــاق عمل جراحی )و 
نه اتاق زایمان( با رعایت کامل ضوابط شــرعی و شیوه 
نامه های بهداشــتی پس از اتمام عمل جراحی سزارین 

و وقوع تولد نوزاد صورت گرفته است؛ نه در حین آن.
2. به تصویر کشــیدن نوزاد از ســوی خبرنگار، با اخذ 

رضایت قبلی از خانواده بیمار بوده است.
3. در حین بازدید و تصویربرداری، هیچ گونه مواجهه ای 

با مادر نوزاد صورت نگرفته است.

   خبر 
    دانستنی  

 

واکنش وزارت بهداشت به حضور عین 
اللهی در اتاق زایمان

مطالعات نشان می دهد؛

احتمال افزایش اختلالات تغذیه ای 
در نوجوانان مبتلا به صرع

مرادی عنوان کرد؛

تازه ترین جزئیات از 25 هزار 
استخدامی در وزارت بهداشت 
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یک مطالعه جدید نشان می دهد افرادی که سابقه خانوادگی 
بیماری قلبی دارند، ممکن است از خوردن ماهی های چرب 
مانند ســالمون، ماهی خال مخالی، شــاه ماهی و ساردین 

سود ببرند.
به گزارش خبرنگار مهر به نقل از هلث دی نیوز، ماهی های 
روغنی حاوی مقادیر زیادی اسیدهای چرب امگا 3 هستند 
که بــدن نمی تواند آن را تولید کنــد و باید از طریق رژیم 

غذایی تأمین شود.
یــک مطالعه بــزرگ بین المللی نشــان داد که در صورت 
داشتن سطوح پایین اسیدهای چرب امگا 3 به علاوه سابقه 
خانوادگی مشکلات قلبی، خطر ابتلاء به بیماری قلبی بیش 

از 40 درصد افزایش می یابد.
با این حال، اگر فردی میزان کافی از اســیدهای چرب امگا 
3 داشته باشــد، سابقه قلبی خانوادگی، خطر ابتلاء به آن را 

تنها 25 درصد افزایش می دهد.
به گفته محققان، نتایج نشان می دهد که عادات سالم سبک 

زندگی می تواند در برخی موارد بر خطر ژنتیکی غلبه کند.

»کاریــن لینــدر«، سرپرســت تیــم تحقیق و اســتادیار 
اپیدمیولوژی در مؤسســه کارولینسکا سوئد، می گوید: »این 
مطالعه نشــان می دهد افرادی که سابقه خانوادگی بیماری 
قلبــی عروقی دارند، از خوردن ماهی های چرب بیشــتر از 

دیگران سود می برند.«
به گفته انجمن قلب آمریکا، اسیدهای چرب امگا 3 با ایجاد 
سیستم ایمنی قوی تر، کاهش التهاب، کاهش فشار خون و 

بهبود میزان کلسترول مرتبط هستند.
بــرای این مطالعه، محققان داده هــای بیش از 40000 نفر 
را جمــع آوری کردند که نزدیک بــه 8000 نفر از آنها به 
مشکلات قلبی مانند آنژین ناپایدار، حمله قلبی، ایست قلبی 

و سکته مبتلا شدند.
سطح اســیدهای چرب امگا 3 در تمام شرکت کنندگان در 
مطالعه اندازه گیری شد. لیندر گفت که این سطوح معیاری 
قابل اعتماد برای میزان مصرف ماهی های روغنی در رژیم 
غذایی است و از داده های رژیم غذایی گزارش شده توسط 

افراد قابل اعتمادتر است.
محققان سابقه خانوادگی و سطح امگا 3 هر فرد را تجزیه و 
تحلیل کردند و دریافتند که اسیدهای چرب به نظر می رسد 

خطر کلی بیماری قلبی را کاهش می دهند.
لیندر گفت: »بیماری قلبی عروقی تا حدی ارثی اســت، اما 
شناســایی ژن های کنترل کننده دشوار است. بنابراین یک 
فرضیه قوی این اســت که ترکیبــی از ژنتیک و محیط در 

بروز آن دخیل است.«

یافته محققان سوئدی؛

فایده مصرف ماهی برای افراد در معرض خطر بالای بیماری قلبی

یک فوق تخصص جراحی های کم تهاجمی 
انجام عمل های کم  ادراری گفت:  دســتگاه 
تهاجمــی یا لیــزری میزان عــوارض بعد از 
عمل های جراحی را که در روش های جراحی 

باز دیده می شوند، کاهش داده است.
به گزارش خبرگزاری مهر، علیرضا لاشــیئ 
دبیــر علمــی چهاردهمین کنگــره انجمن 
ایران،  یورولاپاراســکوپی  و  اندویورولــوژی 
افزود: مردم بیشــتر ایــن جراحی ها را به نام 
لیزری می شناســند. درواقع این جراحی های 
لیزری در مقابل جراحی های قدیمی به وجود 
آمده اند زیرا روش هــای قدیمی باوجود آنکه 
نتیجه خوبی هم به همراه داشــت اما قائدتا 
برخی از آنها عوارضی داشــت که تا مدت ها 
بیمار را اذیت می کرد. به طور مثال برای یک 
جراحی کلیه پهلوی بیمار شــکافته می شد و 
این باعث می شــد تا مدتها درد داشته باشد. 
گاهی دچار برجســتگی و فتــق ناحیه عمل 
می شــد و باوجودآنکــه اصل مشــکل بیمار 
برطرف می شــد اما عوارض جانبی او را اذیت 

می کرد.
برداشــتن  بــرای  گاهــی  داد:  ادامــه  وی 
ســنگ هایی که در کلیه ایجاد می شد پزشک 
مجبور می شــد که قسمتی از پهلوی بیمار را 
بشکافد و کلیه از وســط به دو نیم می شد و 
دوبــاره بخیه می خورد تا یک ســنگ 2 یا 3 
ســانتی متری از کلیه بیمار خارج شــود، در 
واقع با ایــن روش کلیه ها 30 تا 40 درصد از 

پتانسیل خود را از دست می داد.
این فوق تخصص جراحی های کم تهاجمی با 
اشاره به اینکه از حدود 20 سال پیش در همه 
رشــته ها بحث ورود بــه تکنولوژی های روز 
برای کاهش میزان آسیب به بیمار مطرح شد، 
افزود: در این رشــته هم تکنولوژی ها به روز 
شــد و تلاش شد با این عمل ها میزان آسیب 
به بیمار کاهــش پیدا کند. بــه همین دلیل 
به سرعت جراحی های کم تهاجمی جای خود 
را باز کرد و بســیاری از عمل های جراحی با 
عوارض و درد کمتر برای بیماران انجام شد.

وی با اشــاره به اینکه عمل هــای لیزی و یا 

کم تهاجمی به کمک آندوســکوپ ها انجام 
می شــوند، خاطرنشــان کــرد: در این نوع 
جراحی ها گاهی یک ســنگ بــزرگ 5 یا ۶ 
ســانتی متری کلیه با کمک اشــعه ایکس و 
ابزارهای پیشرفته جدید و صرفاً با ایجاد یک 
شکاف یک ســانتی متری در پشت بیمار به 
طور کامل شکســته و از بدن خارج می شود و 
این سبب می شود که بیمار از دردهای پشت 

سر هم خلاص شود.
لاشــیئ با اشــاره به اینکه ایــران یکی از 
پیشــروترین کشــورها در بحث پیوند کلیه 
اســت، افزود: اصولًا اهداکننده فرد ســالمی 
اســت که به هر دلیلــی کلیه خــود را اهدا 

می کند و اصولًا با یــک برش بزرگ کلیه از 
بدن او خارج می شــد اما امروزه با عمل های 
لاپاراسکوپی تمام مراحل خروج کلیه از بدن 
اهداکننده انجام می شــود و درنهایت با یک 
برش کوچک در زیر شکم که برش دردناکی 
هم نیســت، بدون شکســتن دنده و یا ایجاد 
برش های بزرگ در بدن اهداکننده کلیه خارج 

و بیمار گیرنده کلیه پیوند زده می شود.
وی با اشــاره به اینکه عمل های کم تهاجمی 
ادراری در خصــوص مشــکلات  دســتگاه 
مــادرزادی نیز انجــام می شــود، گفت: این 
عمل های کم تهاجمی دردهای شــدید بعد از 
عمل را کاهش داده و بازگشت بیمار به محل 
کار و تحصیــل را تســریع می نماید و از هدر 
رفت منابع کشور به واسطه دوره های نقاهت 

و دوری از کار طولانی، می کاهد.
دبیــر علمــی چهاردهمین کنگــره انجمن 
ایران،  یورولاپاراســکوپی  و  اندویورولــوژی 
به جراحی هــای رباتیک هم اشــاره کرده و 
افزود: در جراحی های روباتیک پزشک پشت 
کنســول خود قرار دارد و با هدایت روبات از 
راه دور اقــدام به جراحــی می نماید اما این 
روش هنوز وارد ایران نشده است هرچند که 
در دانشــگاه های صنعتی کشور تلاش برای 
رسیدن به این فناوری روز دنیا در حال انجام 

است.

فوق تخصص جراحی های کم تهاجمی؛ 

میزان عوارض در عمل های لیزری کاهش می یاید

متخصص تغذیه:

سیب درختی باعث دفع سرب از بدن 
می شود 

مواد غذایی مفید برای کبد

 سبزیجات چلیپایی)کلم بروکلی، 

گل کلم، کلم بروکسل و کلم پیچ

 چای 

مرکبات

چغندر

 زردچوبهبلوبری

 بادام
گردو روغن زیتون اینفو گرافیک: ندای هرمزگان/س.عطاییاسفناج

اداره داروخانه های ســازمان غذا و  رییس 
دارو، فروش و تبلیغات فرآورده های دارویی 
در ســایت ها و سکوهای اینترنتی غیرمجاز 
دانســت و گفت: تنها مرجع رسمی عرضه 

دارو، داروخانه  است.
بــه گزارش خبرگزاری مهــر، مینا آژوغ، با 
اشاره به اینکه سازمان غذا و دارو برای هیچ 
ســایت و پلتفرمی مجوز فروش دارو صادر 
نکرده است، اظهار کرد: مردم برای تأمین 
دارو باید داروخانه های دارای مجوز )پروانه 
تأسیس از ســازمان( به عنوان تنها مرجع 

رسمی عرضه و فروش دارو مراجعه کنند.
وی افزود: داروها باید شرایط تأمین، توزیع 
و عرضه مناســب داشته باشند؛ این شرایط 
مستلزم این است که ســازمان غذا و دارو 
به عنوان دستگاه تنظیم گر چارچوبی برای 
کننــده و عرضه کننده  توزیع  تأمین کننده، 
در کل فراینــد زنجیره تأمیــن ایجاد کرده 

باشد. تمام تامین کنندگان، توزیع کنندگان و 
عرضه کننــدگان مجاز زنجیره تأمین ملزم 

به رعایت این چارچوب هستند.
آژوغ ضمن اشــاره به اینکه بســتر فروش 
اینترنتی فعلًا مورد تأیید نیست، تأکید کرد: 
سازمان غذا و دارو با فروش اینترنتی دارو و 
عرضه آن درب منزل در راستای چارچوب 
قوانین بالادستی و حاکمیتی موافق بوده و 
باید بر اســاس آئین نامه مشخص از سوی 

این سازمان باشد.
وی با اشــاره به اینکه آئیــن نامه فروش 
اینترنتی دارو توســط سازمان غذا و دارو در 
حال تدوین اســت، گفت: این آئین نامه تا 
پایان سال ابلاغ می شود و از طریق سایت 
سازمان و بسترهایی که مورد تأیید سازمان 
غذا و دارو هستند، به اطلاع مردم می رسد.

رئیــس اداره داروخانه های کشــور تصریح 
کرد: فعالیت پلتفرم هــای آنلاین فعال در 

حوزه فروش و عرضــه داروها، چهارچوب 
و مجوزهای مــورد نیاز را ندارند، به همین 
جهت موارد تخلفات و گزارش ها ارسالی به 
سازمان غذا و دارو به دستگاه قضائی ارجاع 
شــده است و اقدامات قانونی در چهارچوب 

قانون صورت خواهد گرفت.
آژوغ خاطرنشــان کرد: با توجــه به اینکه 
در حــال حاضر پروتکل های زنجیره تأمین 
)تولیــد کننده بــه پخش بــه داروخانه به 
مصــرف کننــده نهایــی( در پلتفرم ها ها 
رعایت نمی گردد. لذا هیچ کس مســئولیت 
آسیب های ناشــی از مشکلات ایجاد شده 
برای مــردم را در پلتفــرم مربوطه متقبل 
نبوده و هر گونه گزارشی را مردم باید برای 
پیگیری مناسب از مراجع قضائی به سازمان 

غذا و دارو گزارش کنند.
وی افزود: هنگامی که دارو از داروخانه تهیه 
شــده باشد، مسئول فنی مسئول سلامت و 

اصالت دارو بود و پاســخگو مشــکلات و 
چالش های دارویی مردم بوده به این ترتیب 
در مواردی که دارو از داروخانه ها تهیه شده 
باشد امکان پیگیری و ردیابی مشکلات در 
راستای رفع و صیانت از حقوق بیمار وجود 

دارد.
آژوغ در ادامــه چند نمونه از موارد پیگیری 
شــده از مجاری عرضــه آنلایــن را نام 
پلتفرم های  برد و گفــت: مــواردی کــه 
عرضــه دارو را از مراجــع قضائی پیگیری 
کرده ایــم، شــامل داروهای تاریــخ انقضا 
گذشــته، داروهای قاچاق، داروهای سقط 
جنیــن و داروهای مخدر اســت که برخی 
 از پرونده  هــای پیگیری شــده هنــوز باز

هستند.

رییس اداره داروخانه های کشور: 

آیین نامه فروش اینترنتی دارو تا پایان سال ابلاغ می شود


